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Na Štajerski gospodarski zbornici (ŠGZ) so zaskrbljeni, saj opažajo, da se je v podravski regiji kriza zaradi Na Štajerski gospodarski zbornici (ŠGZ) so zaskrbljeni, saj opažajo, da se je v podravski regiji kriza zaradi 
pandemije podaljšala v krizo zaradi energetske in splošne draginje. pandemije podaljšala v krizo zaradi energetske in splošne draginje. Več na straneh 6 in 7.Več na straneh 6 in 7.
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„V trgovinah Hofer smo en dan 
v maju res imeli nekaj izzivov pri 
plačilih s karticami, vendar sedaj 
ponovno vse deluje. Za vse nevšeč-
nosti smo se kupcem iskreno opra-
vičili, saj si venomer prizadevamo, 
da bi jim nakup pri nas predstavljal 
prijetno izkušnjo,“ so povedali v 
Hoferju.

Pojasnili so tudi namige, da bi 
plačevanje s karticami omejeva-

li načrtno zaradi varčevanja pri 
bančnih provizijah. Dejstvo je, da 
banke za vsako kartično transakci-
jo trgovcem obračunajo provizijo, 
danes pa glavnina kupcev blago v 
prodajalnah plačuje s karticami. V 
Hoferju so poudarili, da je do ne-
možnosti plačevanja s karticami 
prišlo nepredvideno in ne drži, da 
bi namensko omejevali plačevanje 
s karticami zaradi provizij.

POS-terminali za trgovce ne 
predstavljajo tako majhnega stro-
ška, saj je treba bankam v zvezi z 
njimi plačati različne stroške, od 
namestitve do najema, stroškov 
poslovanja, provizij na nakupe ozi-
roma transakcije … 

Kakšni točno so stroški, v ban-
kah, ne razkrivajo, saj pri velikih 
poslovnih partnerjih, kar trgovci 
vsekakor so, pogodbe sklepajo in-
dividualno.

Pogoji poslovanja 
s POS-terminali odvisni 
od pogodb 

„Cene za trgovce, ki želijo spre-
jemati plačilne kartice na pro-
dajnih mestih, se določajo glede 
na promet ter način poslovanja 
trgovca (fi zična ali spletna prodaj-
na mesta ...). Za vsakega trgovca, 
ki želi opravljati tovrstno storitev, 
pripravimo individualno ponudbo 
glede na obsege, tip poslovanja 
in velikost podjetja. Po istem po-
stopku obravnavamo morebitno 
najemnino za POS-opremo; neka-
teri trgovci imajo v lasti tudi svojo 
POS-opremo,“ so politiko poslova-
nja s POS-terminali pojasnili v Novi 
KBM.

V NLB so dejali, da so stroški, ki 
jih zaračunajo pri plačilu s kartico, 
odvisni od zneska nakupa. „Gre za 

poslovno skrivnost banke.“ Do-
dali so, da je višina mesečne naje-
mnine POS-terminalov odvisna od 
njihovega števila pri posameznem 
trgovcu in je prav tako poslovna 
skrivnost banke. „Banka vsakega 
trgovca obravnava individualno,“ 
so še navedli. 

V banki Intesa Sanpaolo pravijo, 
da provizije določijo za vsako pro-
dajno mesto individualno glede 
na obseg prometa, dejavnosti in 
poslovnega sodelovanja z banko 
na ostalih področjih. „Mesečna na-
jemnina za uporabo POS-terminala 
se prav tako določi individualno.“

V banki UniCredit so zapisali, da 
je provizija izražena v deležu od 
opravljene transakcije. „Same pro-
vizije ne moremo defi nirati, ali je 
fi ksna ali variabilna, saj jo je treba 
skladno z evropsko regulativo pri-
kazati v treh postavkah. Deli se na 
medbančno provizijo, strošek kar-
tične sheme in maržo banke. Stro-
šek kartične sheme je enoten za 
vse uporabnike in je fi ksen, marža 
banke pa je bilateralno dogovorje-
na in prilagojena poslovanju stran-
ke. Ta provizija je nespremenjena v 
času trajanja pogodbe.“ Cena na-
jema POS-terminala pri UniCredit 
banki je odvisna od vrste najetega 
terminala in je stvar poslovnega 
dogovora, še dodajajo.

Mojca Zemljarič

Slovenija, Podravje � Ko POS-terminali ugasnejo in s kartico ni moč plačati

Razlog za nedelovanje niso bile provizije
V prodajalnah nemškega trgovca Hofer v začetku meseca ni bilo možno plačati nakupa s plačilno kartico, ampak so poslo-
vali zgolj z gotovinskimi plačili. Pri trgovcu so zagotovili, da sedaj vse deluje.

Foto: Pexels

Glavni razlog za odpoved obeh prireditev so izredne razmere. Po 
celotnem območju občine se je nedavno sprožilo več kot 100 plazov, 
poškodovane so ceste, mostovi, ogroženih je več stanovanjskih hiš in 
drugih objektov. Posamezne domačije nimajo možnosti dostopa do 
svojih domov, nekateri cestni odseki so še vedno zaprti. »Moja želja 
je, da skupaj saniramo posledice te naravne nesreče, predvsem pa, 
da izkažemo sočutje do vseh tistih naših občank in občanov, ki so jih 
prizadele naravne ujme. Pomagajmo jim po svojih močeh, predvsem 
pa z dobrimi mislimi. Naj med nami vladata spoštovanje in sočutje,« je 
poudarila Žumbarjeva in dodala, da bodo sredstva, ki jih bodo na ta 
način privarčevali, še kako nujno potrebovali pri sanaciji cest. Domača 
društva so in še bodo napovedane športne, kulturne in druge dogod-
ke izvedla. V nedeljo bodo v Športnem parku tradicionalne vaške igre, 
nato pa bo v torek tekmovanje v pikadu in kegljanju. V soboto, 10. ju-
nija, vabijo na koncert Mladih veseljakov, ki bo na dvorišču gradu Borl. 
Na tem dogodku bodo počastili 16. praznik občine in najzaslužnejšim 
občanom podelili občinska priznanja. 

Estera Korošec

Cirkulane � Okrnjen 16. občinski praznik

Osrednje prireditve ne bo
Praznovanje občinskega praznika v Cirkulanah bo letos 
precej okrnjeno. Zaradi izrednih razmer v občini, ki so jih 
povzročile nedavne poplave in plazovi, so odpovedali dva 
pomembnejša dogodka, in sicer svečano sejo ter sobotno 
osrednjo prireditev s podelitvijo priznanj. Županjo Antonijo 
Žumbar so pri tej odločitvi podprli tudi svetniki. 

Foto: Občina Cirkulane

Zaradi številnih stisk, ki so jih povzročili plazovi, bo letos praznovanje 
praznika občine veliko bolj skromno.

Na prvem obrtniškem zajtrk sta 
bili v ospredju dve temi: Sončne 
elektrarne od A do Ž (Zadruga 
sončnih elektrarn Slovenije), v 
okviru katere so iskali odgovore 
na vprašanje o sončni energiji na 
ključ, sončnih elektrarnah, pos-
tavljenih po sistemu PS1.shemi in 
skupnostnih sončnih elektrarnah. 
Druga tema je bila odpiranje slo-
venskega trga kadru tretjih držav 
in zaposlovanje ljudi iz azijskih 
držav, saj v Sloveniji močno pri-
manjkuje kader v predelovalni in-
dustriji, prometu in gradbeništvu. 
Slovenski trg je trenutno še zaprt 
za tuje delavce iz Azije, zato je ta 
tema še toliko pomembnejša za 
slovenske delodajalce, da bodo 
prišli do tistih delavcev, ki jih v 
resnici potrebujejo, je povedal 
Ožbej Prinčič Omahen iz podjetja 
Profi lyser, ki se ukvarja s socialno 
odgovornim zaposlovanjem tujih 
delavcev.

Slovenija je zadnji trg v EU, ki 
še nima Azijcev, ker je v glavnem 
delavce doslej iskala na območju 
nekdanje Jugoslavije. Ta bazen je 
danes prazen, zato je toliko bolj 
pomembno, da imajo slovenski de-
lodajalci transparentne informacije 
o pravilni izvedbi postopka pri pri-
dobivanju delavcev iz tretjih držav. 
Ko bodo mednarodne rekrutne 

agencije stopile na slovenski trg, 
bodo želele našim delodajalcem 
posredovati delavce, ki ne ustreza-
jo zahtevam, zato morajo biti prip-
ravljeni in razpolagati s potrebnimi 
informacijami.

Na kaj vse morajo 
biti pozorni slovenski 
delodajalci

Za to, da bodo delodajalci prišli 
do potrebnega kadra, potrebujejo 
najprej dokumentacijo, pri čemer 
pa morajo z rekrutnim partnerjem 
nenehno komunicirati. Zlasti so 

pomembne obvezne postavke, 
ki jih morajo slovenski delodajalci 
upoštevati, kot so bruto plača, on-
line intervju z bodočimi delavci, ki 
jih sami izberejo, garancija o pokri-
vanju stroškov rekrutne agencije v 
primeru zamenjave delavcev, ki ne 
izpolnjujejo pogojev ipd. Marsikaj 
zna biti sumljivo, npr. če rekrutni 
partner navede, da je cena za de-
lavca bruto 400 evrov, to pomeni, 
da bo delavec kril razliko do pov-
prečne plače, npr. do 1.300 evrov. 

Kruta realnost pa je ta, da bo 
večina delavcev plačala določen 
znesek za to, da bo pridobila do-

ločeno delovno mesto. Trenutno 
je v Sloveniji okrog 25 delavcev iz 
Azije z dovoljenji za delo. Primar-
no gre za Nepalce, ki imajo zelo 
visoko delovno etiko, pridejo zato, 
da delajo. Vedno, ko pridejo, tudi 
vprašajo po nadurah in ali so plača-
ne. Rekrutacijska agencija je tista, 
ki mora izpeljati celotni postopek 
zaposlovanja, opraviti izborni po-
stopek, pridobiti dokumentacijo, 

prav tako delavca izučiti o osno-
vah jezika in kulturoloških temah, 
organizirati potovanje in podobno. 
Tak način dela je obvezen, da delo-
dajalci dobijo polno storitev, za ka-
tero so tudi plačali.

„Če slovenski delodajalec pot-
rebuje mesarje, jih ne bom iskal v 
Nepalu, temveč v Šrilanki. Zakaj? 
Ker vem, da imajo tam mesarsko 
stroko takorekoč urejeno skoraj 

na evropski ravni. To so stvari, ki jih 
naši delodajalci ne morejo vedeti. 
Za voznike kamionov večinoma 
predlagam Indijce, četudi vozijo na 
levem pasu kot Angleži. Specifi čno 
zanje je, da že 30 let delajo v tujini, 
večina jih ima izkušnje v mednaro-
dnem transportu, kjer vozijo veli-
ke kamione,“ je še povedal Ožbej 
Prinčič Omahen.

MG

Pod okriljem obrtniških zajtrkov kot novim podjetniškim dogodkom bodo odslej v Ob-
močni obrtni zbornici Ptuj izvajali najrazličnejše delavnice o aktualnih temah, izobra-
ževanje, informiranje, seminarje, hkrati pa poskrbeli za izmenjavo izkušenj in praks ter 
druženje in spoznavanje. 

Hajdoše � Slovenija je zadnji trg, ki še nima azijskih delavcev

Po mesarje v Šrilanko, po šoferje v Indijo

Foto: Črtomir Goznik

Predsednik OOZ Ptuj Hugo Carli je na prvem obrtniškem zajtrku pozdravil okrog 40 obrtnikov. 
Gre za podjetniški dogodek, ki bo poslej stalnica v zborničnem delovanju, na katerem bodo iskali 
odgovore na aktualna vprašanja obrti oz. razvoja, zlasti še zelene energije in trajnosti.

Na obrtniških zajtrkih bodo promovirali tudi produkte in storitve svojih članov za njihov lažji 
prodor na trg. V tem trenutku sta izjemno pomembna zeleni prehod in krožno gospodarstvo ter 
digitalizacija. 

Foto: Črtomir Goznik

Ožbej Prinčič Omahen: „Slovenija se šele odpira za kadre tretjih držav, 
zato je ta tema še toliko pomembnejša: kaj vse je treba storiti pred začet-
kom mednarodne rekrutacije, kako najti pravega partnerja, ki bo zagota-
vljal pravilno izvedbo postopka.“
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Koncesijska dajatev se z akonta-
cijami občinam izplačuje vnaprej in 
naslednje leto poračunava glede 
na dejansko proizvedene količine 
elektrike ter cene, ki jih ta dosega. 
Ker je bila lanska proizvodnja slab-
ša in ker je vlada septembra zne-
ske izplačil za koncesije z zakonom 
omejila, so občine letos ostale brez 
tega vira prihodka. Župan občine 
Starše Stanislav Greifoner je dejal, 
da letos niso prejeli še nobenega 
nakazila. Če ga bodo, je to pričako-
vati jeseni. Naslednje leto se bo si-
tuacija stabilizirala, koncesije naj bi 
se vrnile na raven leta 2020, kot je 
to predvideno v septembra spre-
jetem energetskem kriznem zako-
nu. Enako bo veljalo v 2025, nato 
se bo izplačilo koncesnin vrnilo na 
ustaljeni način obračunavanja.

Predlani za koncesnine 
16 milijonov evrov, 
v Markovce 1,4 milijona 
evrov

Zadnje „normalno“ leto ob-
računa koncesnin je bilo 2021. 
Skupni izplačani znesek se je po 
podatkih DEM približal 16 milijo-
nom evrov; občine so prejele 9,4 
in država 6,3 milijona evrov. Lani 
so se koncesnine glede na leto 

prej prepolovile, DEM so državi in 
občinam obračunale skupno osem 
milijonov evrov dajatev, od tega 
je 4,8 milijona evrov pripadlo ob-
činam in 3,2 državi. Med občina-
mi so največ prejeli Markovci (1,4 
milijona evrov), sledi Maribor z 1,2 
milijona evri in nato Ptuj (925.000 
evrov) ter Dravograd (870.000 
evrov). Med spodnjepodravskimi 
občinami koncesnino prejemajo 
tudi Starše (443.000), Gorišnica 
(383.000), Ormož (360.000), Haj-
dina (260.000), Duplek (86.000), 
Cirkulane (44.000), Videm (25.000) 
in Zavrč (7.000 evrov).

Greifoner: »Zakon za 
nazaj ne more veljati«

Kot rečeno, so obračuni za lan-
sko leto zneske koncesnin prepo-
lovili. Župan Starš Greifoner, sicer 
tudi pravnik, je prepričan, da bi 
občine morale prejeti več, saj za-
kon velja od septembra, obračun 
na podlagi zakona pa so v DEM 
po njegovih besedah izvedli za 
celo leto 2022. Poleg tega je bila 
lani cena električne energije višja, 
in ker so koncesnine vezane tudi 
nanjo, bi po analogiji morale biti 
višje. „DEM so nam lani nakazale 

600.000 evrov akontacije, letos 
so nas z dopisom seznanili, da je 
prišlo do preplačila, ki ga bodo 
poračunali s pobotom. Tako letos 
nismo prejeli še nič, ne mi ne nobe-
na druga občina. Mi bi sicer letos 
koncesnino v skladu z Zakonom 
o ukrepih za obvladovanje kriznih 
razmer na področju oskrbe z ener-
gijo (ZUOKPOE) morali prejemati 
na ravni kriterijev leta 2020, vendar 
nam je DEM ne nakazuje, ker po-
botava lanske akontacije,“ je po-
jasnil starški župan, ki je prepričan, 
da so občine z lanskim obračunom 
oškodovane. Zakaj? „Ker so DEM 
v tako imenovani krizni obračun 
koncesnin vključile celo leto, vseh 
12 mesecev, in ne samo tri, ko je 
ZUOKPOE veljal. Ustava RS v 155. 

členu narekuje prepoved retroak-
tivnosti. Zakonodajalec ne more 
sprejeti zakona, ki bi veljal za nazaj. 
Posledično je stališče DEM pravno 
napačno. Oni bi eventualno lahko 
z nami, če je res prišlo do prepla-
čila, pobotali koncesnino, ki so jo 
morebiti preveč plačali za oktober, 
november in december. Medtem 
ko bi nam ostalo koncesnino za 
lani, ki smo jo občine prejele na 
podlagi uredbe in pogodbe, morali 
priznati. Zato bomo na DEM posre-
dovali dopis, kjer jim bomo ravno 
to razložili in zahtevali nov izračun 
za lansko leto. Pobot lahko prizna-
mo samo za zadnje tri mesece, za 
prvih devet pa pričakujemo izplači-
lo v skladu z določili uredbe in kon-
cesijske pogodbe. Za kakšen zne-

sek je občina Starše prikrajšana, bi 
težko točno ocenil, saj to izračuna-
vajo v DEM, na obračun pa vpliva 
več dejavnikov, med drugim cena 
elektrike in količina proizvodnje. 
Dopis bomo naslovili na DEM, HSE 
in dali v vednost vladi RS. Gre za 
problem, ki ni samo naš, ampak so 
se z njim srečale vse občine, ki so 
upravičene do koncesnin za izrabo 
rek. Če ne bo posluha, bomo do 
denarja, ki nam pripada, poskušali 
priti po pravni poti.“

Župan Greifoner je povedal, da 
bodo dopis poslali v svojem ime-
nu, torej Občine Starše, in da se 
z drugimi župani ob Dravi še niso 
povezali, da bi v prizadevanjih na-
stopili skupaj.

Mojca Zemljarič

Po oceni Rožmana bi bilo tudi 
pet milijonov evrov premalo ter 
da bi si občani Vidma, ki živijo ob 

trasi daljnovoda, zaslužili rento. 
»Daljnovod, ki je grd in poniževa-
len poseg v okolje in življenja ljudi, 

bo ostal. Sramotno je, kako lahko 
bogataši vplivajo na življenja na-
vadnih smrtnikov, ki tukaj živijo 
in delajo za družbo,« je svojemu 
neposrednemu slogu in prepriča-
njem ostal zvest Andrej Rožman. 
Toda župan odgovarja, da so do-
segli največ, kar so lahko. »Drži, 
vsak ima svoj pogled na višino 
zneska, seveda bi si tudi mi žele-
li višjo odškodnino, vendar nam 
je na podlagi dejstev vsaj uspelo 
dokazati, da ni bila povzročena 
le škoda v višini 27.000 evrov, kot 
nam je bilo sprva ponujeno, tem-
več, da je nekajkrat višja.« Točen 
znesek, ki ga je že aprila naka-
zal Eles na račun občine, znaša 
557.292 evrov.

Župan se je odločil 
za javni razpis

Denar bo občina porabila za 
sanacijo škode, od tega slabih 
140.000 evrov za preplastitev 
Prečne ceste Pobrežje–Tržec ter 
Šturmovci do Športnega parka 
Pobrežje. Za okrog 240.000 evrov 

proračunskega denarja pa bo obči-
na modernizirala pet cestnih odse-
kov. Investicije bo izvedlo Cestno 
podjetje Ptuj, ki je med tremi ptu-
jskimi podjetji na javnem razpisu 
oddalo najugodnejšo ponudbo. V 
proračunu je občina sicer za cestni 

program za leto 2023 rezervirala 
okrog 380.000 evrov, kar pomeni, 
da za ta namen v proračunu ostaja 
še 140.000 evrov. »Odločil sem se, 
da izvajalca izberemo preko javne-
ga razpisa, ne tako, kot je bila to 
navada v preteklosti. Zadovoljni 

smo z doseženo ceno in zagotovo 
bomo v načrt vključili še kakšen 
cestni odsek,« je dejal Kolednik. 
Potreb je seveda mnogo, preveč 
za razpoložljiva sredstva, tudi na 
račun nedavnih neurij, ki so moč-
no prizadela cestno infrastruktu-
ro na območju Vidma. »Po grobi 
oceni bomo pol milijona evrov 
potrebovali zgolj za zagotovitev 
prevoznosti cest, celostna sanacija 
plazov in poškodovanih odsekov 
pa bi nas stala od štiri do pet mili-
jonov evrov.«

Mojca Vtič

Foto: ČG

V minulem desetletju so se letni zneski koncesnin občinam gibali med pet in deset milijoni evrov. Med občinami 
največ prejmejo Markovci, v zadnjem desetletju so se nakazila na letni ravni gibala med 800.000 in 1,5 milijona 
evrov.

Foto: ČG

Župan občine Starše Stanislav Greifoner ne pristaja na celoletno znižanje 
koncesnin za lansko leto, saj je krizni energetski zakon začel veljati sep-
tembra.

Foto: ČG

Župan Brane Kolednik je z višino izpogajanih sredstev zadovoljen, še posebej glede na izhodiščno višino odškodni-
ne, ki jo je postavil Eles. Svetniku Andreju Rožmanu pa se zdi znesek mnogo prenizek.

Dravske elektrarne Maribor (DEM) občinam ob Dravi zadnji dve desetletji izplačuje-
jo koncesijsko dajatev. Prihodek ni zanemarljiv, z njim si lokalne skupnosti kar precej 
pomagajo pri rednem gospodarjenju in investicijah. Letos so občine za ta denar zaradi 
ukrepov vlade za zajezitev energetske krize prikrajšane. Poleg energetske draginje, ki je 
udarila dobro leto nazaj, je bilo lani tudi manj vode, v DEM pa posledično manj proizve-
dene električne energije. Vse to so dejavniki, da so občine letos s koncesijami na suhem.

Občina Videm je od Elesa prejela dobrega pol milijona evrov za poplačilo škode, ki je nasta-
la pri gradnji visokonapetostnega daljnovoda Cirkovce–Pince. »Glede na to, da smo začeli 
pri 27.000 evrih, sem z doseženim dogovorom zadovoljen,« je dejal Brane Kolednik. Borec 
proti gradnji daljnovoda Andrej Rožman pa pravi: »Teh 500.000 evrov ni niti za sladoled, to 
so drobtinice proti škodi, ki so jo napravili. Ne govorim le o vidni škodi, temveč dolgoročni. 
Sela, Lancova vas, Pobrežje, Šturmovci … daljnovod je ubijanje ljudi na obroke.«

Podravje � Zakaj so občine ostale brez koncesnin za Dravo

Letos fi nančna suša zaradi lanskih previsokih akontacij

Videm � Eles nakazal dobrega pol milijona evrov odškodnine

Andrej Rožman: »To ni niti za sladoled«

Seznam ponudnikov za modernizacijo cest 2023
Sklop1 – proračun Sklop 2 – Eles

BM Asfalt 248.718 € 150.241 €
Asfalti Ptuj 268.996 € 144.641 €
Cestno podjetje Ptuj 239.896 € 138.506 €

Vir: Portal javnih naročil

Foto: arhiv občine

Občina Videm je s Cestnim podjetjem Ptuj 24. maja podpisala 
Pogodbo za cestni program v letu 2023. Cestni program zajema 
modernizacijo ali novogradnjo sedmih odsekov cest, in sicer sklop 
1: Vareja – do hišne številke 55c, Ložina proti Podlehniku, cesta ob 
igrišču v Tržcu, preplastitev ceste Majski Vrh ter modernizacijo 
ceste Tržec 5 ter sklop 2: preplastitev Prečne ceste Pobrežje–Tržec 
ter Šturmovci do Športnega parka Pobrežje. Po pogodbi se Cestnemu 
podjetju Ptuj rok za modernizacijo cest izteče sredi oktobra, zagotovo 
pa si bodo na občini prizadevali, da bo še pred občinskim praznikom 
asfaltiran kakšen odsek. »Gradimo kanalizacijo, urejamo ceste, 
želimo si, da bi do občinskega praznika lahko pokazali konkretne 
rezultate na terenu,« pravi Kolednik.



Štajerski TEDNIK torek, 30. 5. 2023     COLOR CMYK stran 4

torek � 30. maja 20234 Podravje

»Ta strošek je nemogoče zajeti 
v višini povprečnine na občana, 
ker je vsako leto drugačen. Glede 
na to, da so že stroški vrtca (oskr-
bnine) in javni šolski prevozi na 
primarni ravni breme proračuna 
občine, bi lahko stroške prevoza 
za tovrstno skupino otrok prevzela 
država in vsaj malo sprostila občin-
ske proračune. Slednji so namreč z 
vsemi socialnimi transferji, ki smo 
jih dolžni zagotavljati, vedno bolj 
obremenjeni. V manjših občinah 
imamo tako na voljo manj denarja 
za investicije in vzdrževanje,« je iz-
postavil Sašo Kodrič, župan občine 
Majšperk. Tudi v drugih občinah so 
prav tako mnenja, da bi morala ta 
strošek v celoti prevzeti država.

V skladu z Zakonom o osnovni 
šoli imajo otroci s posebnimi potre-
bami, ki imajo z odločbo o usmerit-
vi določeno izvajanje dodatne stro-
kovne pomoči v zavodu za vzgojo 
in izobraževanje otrok in mlado-
stnikov s posebnimi potrebami, 
pravico do povračila stroškov pre-
voza do zavoda s prilagojenim pro-
gramom, če je njihovo prebivališče 
od njega oddaljeno več kot štiri 
kilometre. Ceno prevoza določijo 
v skladu z uredbo o davčni obrav-
navi povračil stroškov in drugih 
dohodkov iz delovnega razmerja, 
in sicer v višini mesečne vozovnice. 
Če učenci niso sposobni samostoj-
ne vožnje v kombiju, jih v šolo vo-
zijo starši in za to prav tako dobijo 
od občine povrnjene stroške.

Za prevoze otrok 
s posebnimi potrebami 
260.000 evrov

Mestna občina Ptuj je v zadnjih 
petih letih za prevoze otrok s po-
sebnimi potrebami namenila okoli 
260.000 evrov. V letih 2020 in 2021 
so jih opravili nekaj manj zaradi 
epidemije covid-19, njihovo izvaja-
nje pa je bilo občasno prekinjeno 
zaradi zaprtja šol. V šolskem letu 
22/23 osnovne šole s prilagojenim 
programom obiskuje 26 otrok iz 
MOP, od tega jih je 14 v OŠ dr. Lju-
devita Pivka, šest v Centru za sluh 
in govor Maribor, štirje v ZUDV 
Dornava in dva v OŠ Gustava Šiliha 
Maribor. Za vsakodnevni prevoz 
skrbi podjetje Lorbek, tri otroke 
pa vozijo v šolo starši. Obračun je 

v tem primeru odvisen od odda-
ljenosti otroka od šole, števila dni, 
ko je otrok prisoten v šoli, in tre-
nutne 10-odstotne vrednosti cene 
95-oktanskega bencina v tekočem 
mesecu. Na primer v letu 2022 je 
znašalo povprečno regresiranje 
prevoza v šolo na enega otroka 
860, v letu 2018 pa 410 evrov. V 
Vrtcu Ptuj imajo letos sistemizirani 
dve delovni mesti spremljevalec 
gibalno oviranih učencev in dija-
kov, obe sta zasedeni. Strošek plač 
za dva spremljevalca (plača, KAD, 
prevoz, malica) na letni ravni znaša 
okrog 37.510 evrov, k temu strošku 
je treba prišteti še strošek regresa 
za letni dopust v višini 2.407 evrov.

Občina Kidričevo 
organizira prevoz 
za 13 otrok, 
markovska pa za štiri

Iz občine Kidričevo v letošnjem 
šolskem letu 13 otrok obiskuje OŠ 

dr. Ljudevita Pivka Ptuj, ZUDV Dor-
nava in Center za sluh in govor Ma-
ribor. Za vse je prevoz organizirala 
občina, pogodbo pa so sklenili s 
podjetjem Sadek. En otrok v vrtcu 
ima spremljevalca, kar občino sta-
ne 16.400 evrov na leto. V Markov-
cih so trenutno štirje otroci, ki obi-
skujejo osnovni šoli s prilagojenim 
programom. Občina je organizirala 
prevoz za enega otroka, ki ga je 
treba voziti v Center za sluh in go-
vor Maribor. Dva otroka pa v OŠ 
dr. Ljudevita Pivka vozijo starši. V 
lanskem letu so za organiziran pre-
voz namenili okoli 27.100 evrov, še 
dodatnih 760 evrov pa so povrnili 
dvema staršema. Od prvega aprila 
naprej ptujsko OŠ dr. Ljudevita Piv-
ka obiskuje še en otrok, prvi račun 
za prevoz pa bo občina prejela šele 
v maju. Občina bo sedaj imela dvoj-
ne stroške, in sicer za prevoz preko 
prevoznika in za prevoz staršev. V 
okviru organiziranega prevoza bi 
se za ceno v okviru javnega naroči-

la lahko vozilo več otrok. Še dodat-
no sofi nancirajo tudi spremljevalca 
v vrtcu za enega otroka. Lani je ta 
strošek znašal 15.950 evrov. Iz ob-
čine Hajdina sedem otrok obiskuje 
OŠ dr. Ljudevita Pivka, dva pa Cen-
ter za sluh in govor Maribor. Samo 
enega otroka vozijo starši, za vse 
ostale pa prevoz organizira obči-
na. Občina Videm krije v letošnjem 
šolskem letu stroške prevozov za 
13 otrok. Otroci obiskujejo OŠ dr. 
Ljudevita Pivka Ptuj (11 otrok) in 
ZUDV Dornava (dva otroka). Starši 
vozijo tri otroke, za 11 so zagotovili 
prevoz. Na Občini Videm so pojas-
nili, da je strošek z organiziranim 
prevozom ugodnejši, vendar vsi 
otroci niso zmožni uporabljati tega 
prevoza.

Občina Majšperk stroške prevo-
za trenutno krije 14 otrokom, obi-
skujejo pa OŠ dr. Ljudevita Pivka 
Ptuj in OŠ Minke Namestnik – So-
nje. Starši vozijo v šolo tri otroke. 
En otrok v vrtcu ima spremljeval-
ca, kar občino še dodatno stane 
13.000 evrov na leto. Iz občine 
Cirkulane se osem otrok vozi v OŠ 
dr. Ljudevita Pivka, od tega enega 
otroka v šolo vozijo starši, ker ne 
more uporabljati organiziranega 
prevoza.

V občini Zavrč v letošnjem šol-
skem letu krijejo stroške prevoza 
za štiri otroke, trije obiskujejo OŠ 
dr. Ljudevita Pivka na Ptuju, en 
pa Center za sluh in govor Mari-
bor. Pogodbo za prevoze imajo 
sklenjeno s podjetjem Sadek iz 
Kidričevega. Občina plačuje tudi 
spremljevalca za enega otroka, ki 
obiskuje vrtec v Veržeju. Ocenjeni 
skupni mesečni strošek je 1.870 
evrov oz. okoli 22.440 evrov na 
letni ravni.

Estera Korošec

Sp. Podravje � Občine fi nancirajo tudi šolski prevoz za otroke s posebnimi potrebami 

Država bi morala prevzeti del stroškov
Občine so dolžne organizirati in plačati šolski prevoz tudi za učence s posebnimi potrebami. Glede na podatke imajo 
s tega naslova kar precejšnje stroške, ki se gibljejo od 15.000 do več kot 50.000 evrov na leto. Strošek je odvisen od 
števila otrok s posebnimi potrebami v posamezni občini in oddaljenosti stalnega bivališča od šole. Največ otrok obi-
skuje šole s prilagojenimi programi na Ptuju in v Mariboru, zato imajo na primer haloške občine precej višje stroške 
s prevozi kot na primer tiste, ki so bližje mestnim središčem. 

Foto: ČG

Večina občin je za otroke s posebnimi potrebami zagotovila posebne prevoze. 

Foto: ČG

Občina je dolžna zagotoviti prevoz tudi samo za enega otroka s posebnimi potrebami.

Na območjih brez javnega kanalizacijskega omrežja morajo lastniki 
hiš za odvajanje odplak iz gospodinjstva poskrbeti sami – z malo ko-
munalno čistilno napravo. Enako bi morali že storiti tudi lastniki hiš, ki 
jim je bilo gradbeno dovoljenje izdano pred 14. decembrom 2002, če 
nimajo ustreznih pretočnih greznic. odvajanje in čiščenje komunalne 
odpadne vode ne ustreza predpisom, ki so veljali v času gradnje. Če 
jih imajo, pa jih morajo zamenjati ob prvi rekonstrukciji stavbe. Toda 
država je rok za zamenjavo pretočnih greznic z MKČN že večkrat po-
daljšala, nazadnje 10. decembra lani, ko ga je podaljšala do konca leta 
2025. 

V Podlehniku so letos v proračunu za to predvideli 9.600 evrov. 
»Višino sredstev prilagajamo povpraševanju, in če so sredstva pred-
časno porabljena, vedno skušamo zagotoviti še dodatna,« je povedal 
župan Sebastian Toplak. Dodal je, da večino vlog za sofi nanciranje 
oddajo lastniki hiši ob rekonstrukcijah. »Sprva smo možnost kandidi-
ranja na razpisu omogočili le občanom naše občine, sedaj pa lahko 
za sredstva kandidirajo tudi drugi občani z nepremičninami na našem 
območju,« je še pojasnil. 

S 15.000 na 20.000 evrov so obseg sredstev za sofi nanciranje vgra-
dnje malih komunalnih čistilnih naprav zvišali v Vidmu. »Interes je pre-
cejšen, odpiranje vlog do porabe sredstev pa je vsak mesec,« je dodal 
župan Brane Kolednik. 

V Makolah je javna kanalizacija urejena le v naselju Makole, kar za-
jema 13 % gospodinjstev, nekaj manj kot 9 % gospodinjstev se je odlo-
čilo za MKČN, okrog 78 % pa za odvajanje odplak še vedno uporablja 
greznice. Enako kot na Ptujskem tudi na Bistriškem velja, da čiščenje 
greznic izvaja komunalno podjetje, storitev pa občani Makol plačajo 
ob mesečni položnici, in sicer v povprečju v višini 14,30 evra, medtem 
ko imajo imetniki MKČN znesek nižji za slabih sedem evrov. Plačila 
položnic za čiščenje in odvajanje odplak pa so oproščeni kmetje, ki 
zagotovijo, da v skladu s pravili skrbijo za najmanj polletno skladišče-
nje grezničnih gošč ali gošč iz čistilnih naprav z gnojevko, ki jo nato 
uporabijo za gnojilo v kmetijstvu.

Mojca Vtič

Zelo sproščeno in prisrčno so jo povezovali bodoči prvošolčki, v 
dobri uri in pol barvitega programa so se predstavile vse skupine haj-
dinskega vrtca. Otroci so že komaj čakali, da so lahko pokazali, kaj 
vse so se v vrtcu skozi celo šolsko leto naučili. Njihovi starši, dedki in 
babice ter drugi sorodniki pa so s ponosom spremljali njihove nasto-
pe. Vse skupine so ob pomoči vzgojiteljic pripravile izvirne in zabav-
ne točke, povezane z letnimi časi in različnimi športnimi aktivnostmi. 
Malčki so marsikomu priklicali nasmeh na obraz, solze sreče in bučne 
aplavze. Prireditev so zaključili slavnostno, in sicer s skupnim petjem 
ter torto velikanko.

EK

Haloze � Največ denarja v Majšperku, 
najmanj v Žetalah

Občine fi nancirajo do 50 % stroškov 
Dolgoletna stalnica med občinskimi postavkami in razpisi je 
sofi nanciranje izgradnje malih komunalnih čistilnih naprav 
(MKČN). Večina občin sofi nancira do 50 % stroškov vgradnje 
male komunalne čistilne naprave oz. do 1.500 evrov. Največ vlog 
za sofi nanciranje glede na obseg predvidenega denarja v pro-
računu pričakujeta največji haloški občini Majšperk in Videm.

Foto: OŠ Hajdina

Na prireditvi Mavrični vrtiljak so zaplesali vsi otroci, ki obiskujejo Vr-
tec Hajdina.

Hajdina � Mavrični vrtiljak ob prazniku vrtca

Veselo praznovanje s torto 
Hajdinski vrtec je v teh dneh praznoval svoj 13. rojstni dan. 
Zaposleni so ga skupaj z otroki in starši obeležili s tradicional-
no prireditvijo, ki so jo poimenovali Mavrični vrtiljak. 

Višina denarja za sofinanciranje MKČN
Občina Višina denarja
Podlehnik 9.600 €
Majšperk 25.000 €
Videm 20.000 €
Žetale 7.000 €
Makole 14.000 €
Cirkulane 15.000 €
Zavrč 15.000 €

Vir: Občine

Višina sredstev po občinah za prevoze otrok s posebnimi potrebami: 
Občina/Leto 2018 2019 2020 2021 2022 Skupaj: 
Zavrč 11.000 10.000 11.500 27.000 25.000 * 84.500
Ptuj 59.180 58.910 40.370 51.430 53.570 263.460
Kidričevo 19.633 23.691 21.108 35.179 49.440 149.051
Markovci / 7.350 26.109 31.315 27.880 92.654
Hajdina 6.106 4.330 4.122 11.691 15.707 41.956
Videm 17.634 16.515 13.426 20.231 28.703 96.509
Majšperk 28.787 26.397 23.202 25.831 43.826 148.043
Cirkulane 18.879 19.514 14.648 15.961 19.819 88.821

Vir: vključene občine

*do marca 2023
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„Česa takega v občini še ni bilo. 
Videli smo, kako je voda rasla. Če 
ob 20. uri ne bi nehalo deževati, bi 
poplavilo. Padavinski režim in in-
tenzivnost padavin se spreminjata, 
s čimer se bomo morali znati nauči-
ti živeti in prilagajati ukrepe,“ je na-
vedel župan in se izrecno zahvalil 
gasilcem za požrtvovalno pomoč, 
pa tudi vsem drugim prostovolj-
cem, ki so pomagali v ujmi prizade-
tim ljudem. „V takšni situaciji se iz-
kaže prava vrednost malih lokalnih 
skupnosti, majhnih občin. Ljudje 
stopimo skupaj, smo povezani, 
enotni, složni, razumemo stisko 
tistih, ki pomoč potrebujejo. To je 
v večjih sredinah skoraj nemogoče 
pričakovati in menim, da je to ena 
od poglavitnih prednosti majhnih 
občin. Sreda, dan po neurju, je bila 
delovni dan, pa je bilo veliko ljudi, 
ki so si vzeli čas in pomagali. Imeli 
smo 15-člansko posadko gasilcev, 
fantje so bili že utrujeni, a so vztra-
jali, da smo počistili vse občinske 
ceste ter zagotovili prevoznost. 
Krstili smo novi občinski traktor, 
s katerim smo s cest odrivali ze-
mljino, za traktorjem so šli gasilci 
in spirali cestišča. Res jim hvala za 
požrtvovalnost.“

Svetnik Miran Muhič, ki je sicer 
tudi predsednik PGD Gabrnik, je 
poudaril, da je pomoč ljudem tako 
ali tako njihovo poslanstvo. „Zato 
smo poklicani. Če nas potrebujete, 
smo tukaj.“

Župan Horvat je povedal, da so 
popisali in evidentirali številne pla-
ze, še vedno se pojavi kakšen novi. 
Prizadeta so kmetijska zemljišča, 
s katerih ponekod voda še ni od-
tekla niti po enem tednu. „Škoda 
v kmetijstvu se bo šele pokazala. 
Spralo je semena, gnojila, škro-
pivo, zemljino …“ Kot po vsaki 
povodnji je bilo tudi sedaj v Juršin-
cih slišati kritike na račun slabega 
vzdrževanja vodotokov in jarkov, 
ki da so zamuljeni in preraščeni.

Družini Honomihl - Vrtič 
našli začasni dom

Si pa je župan oddahnil, da jim 
je uspelo najti novi začasni dom 
za družino Honomihl - Vrtič iz Rot-
mana, ki ji je plaz premaknil novo-
zgrajeno hišo. Prvi mož juršinske 
občine je bil vse dni po ujmi v ak-
ciji, iskal rešitve in pomoč za dru-

žino, za katero si iskreno želi, da 
ostane v občini. „Mladi par je pri 
nas kupil nepremičnino, si ustvaril 
družino in dom, otroka hodita tu-
kaj v vrtec in šolo, Tomaž v službo 
v dom upokojencev. Ne želimo jih 
izgubiti, napeli bomo vse moči, da 
jim pomagamo,“ je znova poudaril 
Horvat. Da so bili napori župana za 
pomoč ljudem v stiski in reševanje 
infrastrukturnih težav po občini 
res izjemni, je dejala tudi podžupa-
nja Dragica Toš Majcen. „To ni bilo 
delo osem ali 12 ur, to je bilo ves 
dan, po 20 ur.“

Za družino Honomihl - Vrtič je 
župan povedal, da se bodo prese-
lili v hišo lastnikov, ki so v Nemčiji, 
hiša pa je prazna. Lastnica je pris-

luhnila stiski družine in klicu na po-
moč ter družini že predala ključe 
novega doma.

10. junija velika 
dobrodelna prireditev 
Tukaj sem zate

Za družino Honomihl - Vrtič bodo 
Juršinčani zbirali sredstva tudi na 
veliki dobrodelni prireditvi, ki jo 
bodo organizirali v soboto, 10. juni-
ja. Pripravljajo rekreacijski dobro-
delni dan, ki je bil sprva namenjen 
zbiranju pomoči za občanko, ki živi 
v slabih bivalnih pogojih in ji bodo 
bivališče uredili v mobilni hiški. Ker 
pa je prišlo do izjemne stiske pri 
mladi družini, ki je izgubila dom, 

so se organizatorji odločili akcijo 
razširiti in bodo zbirali še denar za 
pomoč družini. Na dvokilometrski 
trasi, ki vodi po delu Slovenskih go-
ric, od koder se odstirajo čudoviti 
razgledi, bodo lahko udeleženci 
tekli ali se sprehodili. Vrata kleti 
bodo odprli v vinarstvu Šoštarič in 
Toplak. Pri obojih bo možna degu-
stacija. Za udeležence bo na voljo 
malica (zelenjavna juha, golaž, 
posladki lokalnih gospodinj …). 
Kotizacija oziroma dobrodelni pri-
spevek bo minimalno deset evrov. 
„Za deset evrov bo moč preživeti 
lep dan, hkrati bomo dobrodelni. 
Številni se pozitivno odzivajo na 
naša povabila.

Organizatorji so OO RK Juršinci, 
Lions klub Ptuj Primus in občina 
Juršinci. Na Facebooku se odpira 
dražba dresov nogometašev in 
drugih športnikov, med njimi dresi 
motokrosista Tima Gajserja, smu-
čarskega skakalca Anžeta Laniška, 
kolesarja Mateja Pogačarja, rokavi-
ce boksarja Dejana Zavca … Dejan 
in še nekaj drugih prepoznavnih 
obrazov bodo prisotni na naši pri-
reditvi, glas o dobrodelni akciji širi-
mo vse naokrog, podjetniki in dru-
gi donatorji se odzivajo prošnjam 
za pomoč. Res iskreno vabimo, 
da bomo družini lahko pomagali,“ 
je na seji povedala iniciatorka do-
brodelne prireditve Polona Berlak. 
„Slogan prireditve je Tukaj sem 
zate. Vsak naj se zaveda, da smo 
tukaj za tiste, ki nas potrebujejo,“ 
je dodala Berlakova.

Mojca Zemljarič

Juršinci � Peta redna seja občinskega sveta

Župan o ujmi: »Česa takega v občini še ni bilo«
Juršinski svetniki so na seji minuli četrtek potrdili znižanje cen vode, projektno dokumentacijo za obnovo ene od 
cest, prevetrili pravilnike, na podlagi katerih lahko društva po razpisih prejmejo sredstva, govorili so tudi o nedavni 
vremenski ujmi, ki je prizadela območje občine in občane. Župan Robert Horvat je dejal, da je malo manjkalo, da bi 
bile poplave večjih razsežnosti.

Foto: MZ

Svetniki so na majski seji razpravljali dobre tri ure.

Anja Fošnarič, je na aprilski seji izpostavila, da so starši nezadovoljni 
in da je treba najti rešitev, pritrdili pa so ji tudi ostali svetniki ter župan. 
Tako so zdaj v vrtcu našli rezerve v višini 10,5 evra (materialni stroški, 
stroški prehrane) na otroka, občina je dodala subvencijo, kar prora-
čun obremeni za dodatnih 10.000 evrov. Prvotno ekonomsko ceno 
za prvo starostno obdobje so tako znižali za dobrih 12 %, za drugo pa 
za 20 %. To pomeni, da bo položnica za starše v petem dohodninskem 
razredu, ki plačujejo 35 % vrtca, po vseh znižanjih za prvo starostno 
obdobje znašala 208 evrov (prej 218 evrov) ter za drugo starostno 
obdobje 174 evrov (prej 187 evrov). 

Revizija delovanja vrtca?
Z znižanji in dodatnimi subvencijami jim je cene podlehniškega vrtca 

uspelo umakniti z vrha najdražjih vrtcev v Spodnjem Podravju. Ob tem 
pa se je na seji porodilo vprašanje, zakaj podlehniški vrtec zahteva to-
likšen obseg denarja, svetniki so govorili tudi o reviziji poslovanja vrt-
ca, a jasnega sklepa niso oblikovali. Lidija Vidovič Plohl je v razpravi de-
jala: »Skrbi me, kako bo proračun stroške vrtca prenašal v prihodnje. 
Seveda ne moremo podražitev prevesiti na ramena staršev, vendar 
tudi ne na občinska pleča.« Peter Feguš pa je dejal: »Država je dvignila 
plače v vzgoji in izobraževanju, se v nekaj zagnala, sedaj pa ne vem, ali 
so vedeli, kaj delajo ali ne.« Zagotovo pa letošnja podražitev vrtca ne 
bo zadnja, saj se napoveduje tudi zvišanje regresa zaposlenim, kar se-
veda pomeni višje stroške delovanja, ki bodo bremenili občino, starše 
– a ne države, ki tovrstne in druge odločitve sprejema.

Mojca Vtič

Podlehnik � Znižanje (prev)visokih cen vrtca

Podlehniški vrtec z vrha najdražjih
Občani Podlehnika so po prejemu marčevskih položnic 
za plačilo vrtca doživeli svojstven šok, saj je bila cena 
vrtca za petino višja. Nezadovoljni s povišanjem so se 
obrnili na občinske svetnike in občino. Župan Sebastian 
Toplak se je na zadnji seji zavezal, da bo občina skušala 
najti rezerve in tako so na majski seji občinski svetniki 
potrdili dodatno subvencijo za znižanje cen vrtca, svoj 
prispevek pa je dodal tudi vrtec.

Foto: Sta/M24

Vrtec v Podlehniku letos obiskuje 78 otrok v štirih oddelkih in enem 
polovičnem, v jeseni bo otrok le 69, kar pomeni vrnitev na štiri oddelke.

Kot je znano, je Komunalno podjetje Ptuj s prvim aprilom začelo 
tudi Markovčanom obračunavati precej višje cene; v povprečju za 
okoli 10 evrov. Zneski na položnicah pa bodo v drugi polovici leta ven-
darle nekoliko nižji. Ker je država podaljšala cenovno kapico za elek-
trično energijo, hkrati pa je nižja tudi cena odvoza blata, so pripravili 
nove izračune. To je bila tudi obljuba Janka Širca, direktorja KP Ptuj: 
»Upoštevali smo tudi poračun za nazaj, torej vse tisto, kar so občani 
v zadnjih mesecih preplačali.« Za odvajanje in čiščenje odplak se tako 
cena za gospodinjstvo, ki porabi 10 m3 vode, znižuje za okrog tri evre 
mesečno. Višina omrežnin ostaja enaka. Za okoli 6 % bodo nižje tudi 
cene oskrbe s pitno vodo. Znesek na položnici se bo torej za vse tri 
dejavnosti (vodooskrbo ter odvajanje in čiščenje odplak) z 42,8 znižal 
na 38,9 evra, kar je pri porabi 10 m3 štiri evre manj.

Estera Korošec

Markovci � KP Ptuj pripravilo nove elaborate

Komunalne storitve cenejše
Nedavna izredna seja je trajala pičlih šest minut. Sve-
tniki so brez razprave potrdili obe točki dnevnega reda, 
ki sta se nanašali na znižanje zneskov na položnicah za 
komunalne storitve. 

Ekonomske (ponekod subvencionirane) cene 
haloških vrtcev

Občine Prvo starostno 
obdobje

Drugo starostno 
obdobje

Podlehnik – stara 
subvencionirana cena 624 € 535€

Podlehnik – nova 
subvencionirana cena 595 € 496 €

Majšperk 624 € 482 €
Cirkulane 607 € 503 €
Žetale 607 € 496 €
Videm 593 € 432 €
Makole 559 € 412 €
Zavrč 484 € 454 €

Vir: Cenik, splet

Foto: MZ

Pocenitev vode devetodstotna, podražitev je bila 49-odstotna …
Pocenitev cen vode je svetniški zbor potrdil brez posebnih pripomb ali vprašanj, saj da so se že ob 

povišanju cen zavezali, da bodo v primeru spremenjenih dejavnikov ceno spreminjali oziroma nižali. 
„Zdaj je do tega prišlo in ne vidim razloga, da cen ne bi znižali,“ je ocenil župan Robert Horvat. Pri 
porabi 10 m³ vode bo cena na položnici nižja za en evro. Gre za devetodstotno pocenitev, medtem ko 
je bila podražitev marca letos 49-odstotna.

Športni center in streha na šoli
Župan in svetniki so govorili še o urejanju športnega centra, za potrebe katerega bodo odkupili 

sosednje zemljišče, z lastnikom so se načeloma že dogovorili. Pripravljene imajo tri idejne predloge, 
za projekt pa bodo poskusili pridobiti državna sofinancerska sredstva.

Nujno bo treba popraviti streho na šoli, ki na nekaterih mestih pušča, da so pod njo nastavljena 
celo vedra. „Tudi tukaj preigravamo različne variante. Morda bi nižji del nadzidali in pridobili 
dodatne prostore. Razmišljamo o možnostih, da bi vgradili sončno elektrarno. Nova streha je nujna, 
pravzaprav več kot nujna,“ je poudaril župan.
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Prva med prizadetimi pano-
gami je nedvomno avtomo-
bilska industrija, ki v Evropi že 
močno znižuje obseg proizvo-
dnje in prodajo, ta val pa je že 
čutiti tudi pri nas in se bo žal le 
še nadaljeval. Spomnimo samo 
na zaprtje Magnine lakirnice v 
Hočah in ustavitev Talumove 
proizvodnje primarnega alumi-
nija v Kidričevem. Če poleg tega 
vlada ne bo dovolj previdna pri 
obremenjevanju gospodarstva 
tako na področju stroškov dela 
kot reševanja problematike po-
manjkanja kvalifi cirane delovne 
sile, pa na ŠGZ vlado opozarja-
jo, bo težav samo še več.

Dolgotrajna 
okoljevarstvena 
soglasja

Med njimi je še vedno ne-
dorečeno stanje glede izdaja-
nja okoljevarstvenih soglasij. 
Upravno sodišče je namreč 
pred dobrim letom spremenilo 
sodno prakso pri izdaji okoljskih 

Na Štajerski gospodarski 
zbornici (ŠGZ) so zaskr-
bljeni, saj opažajo, da 
se je v podravski regiji 
kriza zaradi pandemije 
podaljšala v krizo zara-
di energetske in splošne 
draginje. Gospodarstvo 
čaka zahtevna prilago-
ditev novim razmeram, 
tudi na zeleni prehod, 
kar pa za podjetja pome-
ni le še dodatne stroške.

Slovensko gospodarstvo je lansko leto uspešno kljubovalo 
globalnemu dogajanju in zabeležilo dober rezultat. Imeli 
smo rekordno nizko brezposelnost, podjetja so ustvarila 
23-odstotno rast prihodkov, zrasla sta dodana vrednost 
in čisti dobiček. Zaradi infl acije je bila realna rast nižja, 
in sicer so prihodki gospodarstva, upoštevajoč infl acijo, 
zrasli za 13 odstotkov, medtem ko sta se dodana vrednost 
in dobiček po realni oceni izenačila s predlanskima. Pov-
prečna plača 2.034 evrov je kljub 7-odstotni nominalni 
rasti zaradi infl acije beležila padec in je dva odstotka 
nižja kot v letu 2021.

Podravje � Gospodarstvo 

Podjetja 
Podravje � Statistika lanskega poslovanja gospodarstva

Rast prihodkov in dobička ter padec plač

Aleksandra Podgornik: »Podjetja si že-
se vzpostavi konstruktiven dialog, ki je 
dobrobit razvoja družbe in gospodar-

Po oceni Ajpesa so podjetja lani 
poleg dohodkovnosti izboljšala 
produktivnost, poslabšali pa so se 
kazalniki gospodarnosti, donos-
nosti in fi nanciranja. Največ so za-
poslovala podjetja v predelovalnih 
dejavnostih, gradbeništvu, trgo-
vini, gostinstvu ter avtomobilski 
dejavnosti.

Podravsko gospodarstvo 
s 600 milijoni evrov 
dobička

Tudi podravska podjetja so 
spisala uspešno poslovno leto. 
Dobrih 24.000 gospodarskih su-
bjektov – podjetij in samostojnih 
podjetnikov – je ustvarilo skoraj 
15 milijard evrov prihodkov in 600 
milijonov evrov čistega dobička. 
Prihodki podjetij in dobiček so 
nominalno zrasli za okoli četrtino, 
z upoštevanjem infl acijskega fak-
torja pa prihodki za 13 in dobiček 
za 15 odstotkov. A plače zaposle-
nih temu niso sledile. Nominalna 
rast je bila 6-odstotna, z upošte-
vanjem infl acije so se plače realno 
za tri odstotne točke v primerjavi 
z lanskimi znižale. Podjetja so no-
minalno za četrtino in realno za 13 
odstotkov okrepila izvoz, na tu-
jem trgu so ustvarila šest milijard 
evrov prihodkov. Neto dodana 
vrednost na zaposlenega je znaša-
la 45.445 evrov. 

Največje število podjetij v regiji 
oziroma petina vseh posluje na po-
dročju trgovine, vzdrževanja in po-
pravil motornih vozil, največ delav-
cev zaposlujejo podjetja s področ-
ja predelovalnih dejavnosti – 9.255 
ali 40 odstotkov vseh delavcev. Ta 
podjetja so tudi ustvarila največji 
delež prihodkov, kar 47 odstotkov. 

Število zaposlenih v gospodar-
stvu v Podravju se je zvišalo za 
3.700, skupaj so podjetja in sa-
mostojni podjetniki lani zaposlo-
vali 82.000 sodelavcev. Poslovalo 
je nekaj čez 9.000 podjetij, 7.400 
samostojnih podjetnikov in 77 za-
drug.

Slovenska Bistrica druga 
največja v Podravju

Med podravskimi občinami je, 
jasno, največji Maribor z okoli 7.200 
podjetji in samostojnimi podjetniki 
ter 6,3 milijarde evrov prihodkov. 
Gospodarsko močne (za podra-
vske razmere) so tudi občine v oko-
lici Maribora in Zgornjem Podravju. 
Druga za Mariborom je Slovenska 
Bistrica, kjer je gospodarstvo ustva-
rilo 2,5 milijarde evrov prihodkov. 
Pogon bistriškemu gospodarstvu 
daje aluminijski gigant Impol, ki je 
lani pridelal rekordnih 1,1 milijarde 
evrov prihodkov in okoli sto milijo-
nov evrov dobička. K razvoju bistri-
škega gospodarstva je že pred leti 
bistveno pripomogla avtocestna 
povezava. Da Ptuj in Ormož nima-
ta hitre ceste, se nedvomno občuti 
tudi pri gospodarski dejavnosti.

Ptuj daleč za Bistrico, 
Ormož na repu

Ptujsko gospodarstvo z okoli 
1,3 milijarde evrov prihodkov v 
lanskem letu še vedno za skoraj 
100 odstotkov zaostaja za Bistrico. 
Niti če bi k ptujskim prihodkom do-
dali kidričevske, kjer delujeta dve 
veliki podjetji, Boxmark in Talum, 
ne bi dosegli bistriške številke, saj 
so ptujski in kidričevski gospodar-
stveniki skupaj lani ustvarili okoli 
2,1 milijarde evrov prometa. 

Ormož je od teh številk svetlob-
na leta daleč, v regiji ga prehiteva-
jo vse večje zgornjepodravske ob-
čine (Pesnica, Ruše, Šentilj, Rače-
-Fram in Lenart). Lenarška podjetja 
so lani pridelala 317 milijonov evrov 
prihodkov, ormoška 142 milijonov. 
Morda se bo slika ormoškega go-
spodarstva popravila z zagonom 
proizvodnje v novem obratu pod-
jetja Carthago, v katerem izdelu-
jejo avtodome. Kazalniki razvoja 
gospodarstva sicer tudi v Ormožu 
rastejo, a so koraki majhni. Števi-
lo gospodarskih subjektov je od 
predlani zraslo za 13, v 2021 jih je 
bilo 395, lani 408. Predlani je bilo 
v gospodarstvu zaposlenih 1.318 
ljudi, lani 1.391, torej 73 več. 

V ptujskih podjetjih 
730 delovnih mest več

Ptujsko gospodarstvo, tretje naj-
večje v podravski regiji, beleži rast 
števila podjetij, pa tudi delovnih 
mest. Podjetja in samostojni podje-
tniki so lani v primerjavi s predlani 

zaposlovali 730 ljudi več. V Sloven-
ski Bistrici še je število zaposlenih 
povečalo le za drobec (26), vendar 
pa je gospodarstvo z dejansko ena-
kim številom ljudi ustvarilo 600 mi-
lijonov evrov več prometa.

Nova delovna mesta so se lani 
odpirala tudi v Kidričevem, kjer 
imajo 200 več zaposlenih, na Hajdi-
ni, v Vidmu in Gorišnici. V Markov-
cih so podjetniki lani zaposlovali 
manj ljudi kot predlani, razlika je 73 
zaposlitev; predlani je bilo delov-
nih mest 800, lani 727. Viden padec 
delovnih mest je tudi v občinah 
Destrnik in Središče ob Dravi. De-
strniški podjetniki so predlani za-
poslovali 187 sodelavcev, lani 118. V 
Središču ob Dravi je predlani imelo 
delo 231 ljudi, lani 163. Najmanj go-
spodarskih subjektov v Spodnjem 
Podravju ima občina Žetale: pet 
podjetij in 16 samostojnih podje-
tnikov, vsi skupaj dajejo delo 52 
zaposlenim.

Mojca Zemljarič

Podjetja po občinah, 2022

Občina Število 
podjetij

Število 
zaposlenih

Prihodki 
(mio €)

Ptuj 825 8.709 1.200
Slovenska Bistrica 705 5.513 2.500
Ormož 181 1.080 142
Kidričevo 110 3.113 778
Hajdina 109 675 118
Gorišnica 65 549 89
Markovci 66 613 93
Videm 47 193 28
Majšperk 38 150 15
Dornava 32 63 11
Destrnik 30 53 12
Cirkulane 25 160 17
Središče ob Dravi 20 112 34
Podlehnik 17 22 3
Juršinci 12 22 2
Trnovska vas 14 72 5
Zavrč 11 162 13
Sv. Andraž 10 41 5
Sv. Tomaž 6 12 2
Žetale 5 22 3

Vir: Ajpes

Samostojni podjetniki po občinah, 2022

Občina Število 
podjetnikov

Število 
zaposlenih

Prihodki 
(mio €)

Slovenska Bistrica 704 574 105
Ptuj 635 563 76
Ormož 227 311 33
Kidričevo 145 158 23
Markovci 118 114 14
Hajdina 111 121 20
Majšperk 90 87 10
Videm 101 121 14
Gorišnica 77 68 10
Dornava 64 58 7
Destrnik 48 65 8
Podlehnik 42 128 25
Središče ob Dravi 41 51 6
Juršinci 37 57 7
Cirkulane 34 66 6
Sv. Andraž 24 33 4
Trnovska vas 24 27 3
Sv. Tomaž 25 8 1,4
Zavrč 18 18 3
Žetale 16 30 3

Vir: Ajpes

Foto: ČG

Tudi v majhnem Podravju majhne Slovenije velja pravilo razvitega severa in revnega juga.

Plače v Podravju daleč pod slovenskim povprečjem
Povprečna plača na zaposlenega v Podravju je bistveno 

nižja od državnega povprečja, ki je 2.034 evrov. V gospodarskih 
družbah znaša 1.875 evrov, pri samostojnih podjetnikih pa le 
1.325 evrov. Enako kot leta prej so bili tudi lani v Podravju v 
povprečju najboljše plačani delavci v dejavnosti energetike z 
mesečno bruto plačo 2.556 evrov. Najvišje plače v državi so sicer 
na Dolenjskem, osrednjem delu države in na Obali.

Foto: ČG
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v primežu vse bolj negotovega poslovnega okolja 

selijo proizvodnjo na tuje

dovoljenj, saj z njo ni dovolj jasno 
določeno, kaj podjetja na vodo-
varstvenih območjih smejo in česa 
ne, na dovoljenja pa čakajo predol-
go. Med takšnimi je ob hoški Ma-
gni še veliko drugih podjetij, zlasti 
na območju podravske regije, kot 
so Poslovna cona Tezno, Hoče, 
Slovenska Bistrica in območje Ptu-
ja. »Pojasnilo okoljskega ministr-
stva, da bo treba problematiko za 
naprej celovito sistemsko nasloviti 
na zakonski ravni in pripraviti stro-
kovno utemeljene rešitve za učin-
kovitejšo ureditev tega področja, 
nas seveda ni zadovoljilo, saj kaže 

na to, da država ne razume nuj-
nosti ukrepanja. Podjetja ne želijo 
kršiti zakonodaje, kaj šele graditi 
svojega razvoja na trhlih, nejasnih 
temeljih, zato raje svojo dejavnost 
selijo v okolja, kjer teh negotovos-
ti ni. Kar se je pokazalo tudi v pri-
meru odhoda Magne, bojimo pa 
se, da bo takšnih primerov v regiji 
zelo hitro še več,« pravi Aleksan-
dra Podgornik, direktorica ŠGZ, in 
dodaja, da se pogoji poslovanja za 
podjetja ne izboljšujejo.

Predlog spornih 
zakonskih sprememb

»Negotova situacija iz začetka 
leta se namreč nadaljuje in vedno 
bolj se poznajo posledice visokih 
cen energije, surovin in pomanjka-
nja delovne sile. Marsikatero pod-
jetje je že zaprlo svoja vrata, vedno 
več je tudi tistih, ki to napoveduje-
jo in nameravajo seliti proizvodnjo 
v tujino. Kot razlog navajajo pogo-
je poslovanja, ki ne omogočajo sta-
bilnega in konkurenčnega razvo-
ja,« nadaljuje Podgornikova. 

»Podjetja si želijo, da jim vlada 
končno prisluhne in da se vzposta-
vi konstruktiven dialog, ki je pogoj 
za sprejemanje učinkovitih rešitev 
v dobrobit razvoja družbe in go-
spodarstva. Za primer vzemimo 
predlagane spremembe Zakona 
o opravljanju čezmejnih storitev, 
kjer podjetja že od začetka leta 
čakajo na vladni odziv in ki pred-
stavljajo realno grožnjo, da se bo 
slovenski izvoz iz naslova storitev 
gradbeništva ter tehničnih in tran-
sportnih storitev (GTT), ki je leta 
2022 v slovenski BDP prispeval 5,6 
milijarde evrov, kar je 51 odstot-
kov izvoza vseh storitev, občutno 
zmanjšal. To je namreč pokazala 
analiza učinkov, ki smo jo v ŠGZ 
pripravili skupaj z ekonomistom 
Jožetom Damijanom.«

Diskriminacija zasebnega 
sektorja

Med štajerskimi podjetniki so 
izvedli tudi anketo in ugotovili, da 
jih v primeru sprejetja zakonskih 

sprememb skoraj polovica najavlja 
selitev proizvodnje v tujino, ki pa 
ji ne namerava slediti približno 95 
odstotkov tja napotenih delavcev. 
Izkazalo se je, da niso pripravljeni 
delati v tujini, in to za 13 do 14 od-

stotkov nižjo neto plačo, pa čeprav 
bi se jim hkrati povišali prispevki za 
zdravstveno in pokojninsko zava-
rovanje. »Ko smo analizirali to situ-
acijo, smo pripravili tudi predloge 
rešitev, ki ne bi povzročili težko 

popravljivih negativnih učinkov na 
slovenski BDP, in jih predstavili od-
ločevalcem. Med drugim predla-
gamo ureditev po vzoru sosednje 
Avstrije, kjer so napoteni delavci v 
določenih panogah deležni 60-od-
stotne olajšave pri dohodnini, v 
njihovo dohodninsko osnovo pa se 
šteje samo 40 odstotkov siceršnje 
davčne osnove. Drugi predlog je 
uporaba določil, ki že veljajo za 
javne uslužbence v Sloveniji. To po-
meni, da naj za napotene delavce 
v zasebnem sektorju veljajo ista 
določila kot za javne uslužbence, s 
čimer bi odpravili trenutno stanje, 
ki je diskriminatorno za delavce 
zasebnega sektorja, ki so napoteni 
na delo v tujino.«

Brez vladnega posluha
S tretjim predlogom se pri ŠGZ 

zgledujejo po hrvaški ureditvi, saj 
so tamkajšnja podjetja na tujih tr-
gih velik konkurent slovenskim. 
»Hrvaški delavec je upravičen do 
dnevnic za terensko delo v tujini, 
katerih namen je pokrivanje stro-
škov dela in prehrane v tujini, te 
dnevnice pa niso obremenjene z 
davki in prispevki. Še enkrat bi rada 
poudarila, da bodo predlagane za-
konske spremembe neposredno 
vplivale na približno 40.000 delav-
cev, ki so zaposleni v podjetjih z 
zelo velikim doprinosom v sloven-
sko gospodarstvo. Leta 2022 so 
izvozniki GTT-storitev ustvarili za 
2,4 milijarde evrov presežka izvo-
za, v istem letu pa so vsi slovenski 
izvozniki blaga skupaj ustvarili za 
2,6 milijarde evrov primanjkljaja. 
Lani so podjetja, ki z napotenimi 
delavci izvajajo GTT-storitve, v slo-
venski BDP prispevala 9,5-odstotni 
delež. Predlagane spremembe so 
v škodo tako delavcu kot podjetju, 
saj prvi, kot že rečeno, prejme 13 
do 14 odstotkov nižjo neto plačo, 
strošek podjetja iz tega istega na-
slova pa se poveča za okoli deset 
odstotkov, zaradi česar so resno 
ogroženi visoki prilivi v sloven-
ski BDP. Vendar kljub številnim 
sestankom z odločevalci s temi 
dejstvi in predlogi žal zaenkrat nis-
mo bili uspešni.« 

V stečaju trenutno 
396 podjetij 

V Poslovnem registru Slovenije 
(PRS) je več kot 235.000 poslovnih 
subjektov, v zadnjih šestih mesecih 
pa novoustanovljenih 14.258. Od 
skupnega števila je skoraj polovica 
samostojnih podjetnikov posame-
znikov, po domače s. p.-jev, ki jih 
je 112.981 oziroma 47,6 odstotka. Z 
31,8 odstotka sledijo gospodarske 
družbe, ki jih je 75.286. Slaba de-
setina (9,9 %) odpade na društva, 
preostala desetina pa je razdeljena 
med druge fi zične osebe (13.000), 
nepridobitne organizacije (9.096), 
pravne osebe javnega prava 
(2.788) in zadruge (465). 

396 podjetij je trenutno v ste-
čaju, 2.746 jih je na seznamu nep-
lačnikov, 3.976 jih ima blokirane 
račune. Lani se je število stečajev 
najbolj povečalo v transportu in 
skladiščenju, in sicer za 38 od-
stotkov, sledila pa so področja 
informacijsko-komunikacijskih 
tehnologij (15 %) ter izobraževanja, 
zdravstva in socialnega varstva ter 
gradbeništva (po 3 %).

Senka Dreu

Foto: ČG

396 podjetij je trenutno v stečaju, 2.746 jih je na seznamu neplačnikov, 3.976 jih ima blokirane račune. Lani se je število stečajev najbolj povečalo v 
transportu in skladiščenju.

Foto: ŠGZ

lijo, da jim vlada končno prisluhne in da 
pogoj za sprejemanje učinkovitih rešitev v 
stva.«

Porast plačilne nesposobnosti
Med evropskimi državami, v katerih imajo podjetja vse 

več težav s plačilno nesposobnostjo, je tudi Slovenija, glavni 
razlog pa iztek podpornih ukrepov, povezanih s pandemijo 
covida-19, pretresov zaradi vojne v Ukrajini ter dolgotrajnih 
zaprtij gospodarstva na Kitajskem, ki so vplivala na dobavne 
verige in cene surovin, ugotavljajo pri nemški zavarovalni-
ci Allianz. Lani se  je število plačilne nesposobnosti podjetij 
povečalo za devet odstotkov, razpoložljivi podatki za zače-
tek leta, natančneje za januar in februar, pa potrjujejo, da 
se bo trend naraščanja nadaljeval. Svetovni indeks plačilne 
nesposobnosti naj bi namreč po ocenah letos poskočil za 21, 
prihodnje leto pa za štiri odstotke. Svoje posledice bo letošnje 
in prihodnje leto pustila tudi manjša rast gospodarstva, če 
bodo banke zamrznile kredite in s tem ustavile nova posojila, 
pa bi se število primerov plačilne nesposobnosti povečalo za 
dodatnih 10.700 v ZDA in 46.300 v Evropi, še ugotavljajo v 
družbi Allianz.

Sicer se je plačilna nesposobnost podjetij najbolj povečala 
na Nizozemskem, v severnih in baltskih državah ter na Ja-
ponskem in v Avstraliji.

Foto: Medol 

V Medolu, kjer zaposlujejo 30 voznikov, pravijo, da pomanjkanje kadrov sploh ni največja težava, pač pa je to 
bitka za obstanek znotraj plačilne sposobnosti.

Neusmiljeni plačilni roki
V avtoprevozniškem podjetju Medol iz Lovrenca na Dravskem polju je zaposlenih 30 voznikov, blago 

pa prevažajo po vsej Evropi, a največ v Avstrijo, Nemčijo in Švico. Kot ostala podjetja, ki se ukvarjajo 
s transportom, tudi v Medolu težko dobijo voznike. »Zlasti je iskan kakovosten kader, a ta zaradi 
razmer, ki vladajo v našem sektorju, odhaja drugam, na povsem druga delovna mesta, kjer so lahko 
več časa doma s svojimi družinami,« pravi direktor Matjaž Smolinger. 

Vendar kadri po njegovem sploh niso največja težava, pač pa bitka za obstanek znotraj plačilne 
sposobnosti. »To je največji problem v naši branži. Predvsem v zadnjih dveh letih so upniki, ki nam 
dobavljajo gorivo, postali neusmiljeni v svojih zahtevah glede plačilnih rokov. Terjatve za gorivo in 
cestnine, ki predstavljajo največji strošek, moramo plačevati na 15 do 30 dni, plačilo za opravljeno 
storitev pa dobimo v 60 dneh. K temu je treba prišteti še čas, da voznik preda dokumentacijo, ter čas 
do prispetja računa na naslov kupca, kar ta rok še podaljša, in to za najmanj 15 dni. Glede na vložena 
osnovna sredstva, ki jih moramo zagotoviti, je na koncu naš zaslužek sramotno nizek.«

Drži, da je država v času covida uvedla ukrepe pomoči gospodarstvu, a ne na način, ki bi dejansko 
pomagal, dodaja. »Subvencionirala je določene zadeve, ampak 80 odstotkov podjetij je te subvencije 
na koncu moralo vrniti, saj niso izpolnjevala pogojev za dodelitev. Ob vložitvi zahteve namreč nihče 
od nas ni mogel vedeti, kako bo posloval v tistem letu. Pomoč pa bi lahko bila zares učinkovita, če bi 
država določila najnižje cene za prevoz blaga ali pa z direktivami glede pogojev za nekatere prevoze po 
vzoru Italijanov, kjer lahko njihovi prevozniki naložijo tri tone več blaga kot tuji.«
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Lanska letina je bila najboljša v 
zadnjih 20 letih. Slovenski čebelar-
ji so pridelali 2.405 ton medu oz. 
kar 12-krat več kot leto prej, ko je 
bila zaradi slabega vremena letina 
katastrofalna. Glede na trenutno 
vreme v mesecih, ko naj bi narava 
opraševalcem dala največ cvetne-
ga prahu in nektarja, grozi, da se 
bo scenarij izpred dveh let ponovil. 
Zato je predsednik Čebelarske zve-
ze že predlagal, da država uvede 
sistemsko pomoč čebelarjem, ki 
od te panoge živijo. »Tem čebelar-
jem je treba ob slabih letinah omo-
gočiti preživetje, zato je nujna po-
moč v smislu zmanjšanja dajatev 
in prispevkov ter fi nančne pomoči. 
Brez pomoči države ob slabih leti-
nah je poklicno čebelarjenje obso-
jeno na propad! Drugi predlog pa 
je podpora vsem čebelarjem za vse 
družine. Da se vsem čebelam priz-
na opraševalni servis, ki ga ocenju-
je stroka v Sloveniji na več kot 110 
milijonov evrov letno. Od tega bi 
bilo treba letno nameniti rejcem 
čebel 2–3 %.«V Sloveniji čebelari 
preko 11.300 čebelarjev, od tega le 
60 profesionalnih čebelarjev, ki od 
čebelarstva tudi živijo, vsega slab 
odstotek. Skupno skrbijo za nekaj 
več kot 200.000 panjev oz. približ-
no za odstotek vseh panjev v EU. 

V 23 letih do trikratnika 
cene medu

Povprečno naj bi Slovenec letno 
zaužil dober kilogram medu, lani 
vsega 0,62 kilograma. Pridelava 
medu niha, prav tako potrošnja, 
cena medu pa v skladu z ostali-
mi stroški raste. Tako naj bi lani 
dosegla skoraj trikratnik cene iz 
leta 2000, so zapisali na statistič-
nem uradu. Cene sicer določajo 
čebelarji sami, Čebelarska zveza 
Slovenije pa vsako leto pripravi 
priporočene cene čebeljih pridel-
kov. Cene za leto 2023 naj bi se 
tako gibale med 13,3 evra za 900 
gramov cvetličnega medu do 17,8 

evra za hojev med. »Če znaš ce-
niti svoje delo in kar si zapakiral 
v kozarec, boš postavil primerno 
ceno. Če grejo čebelarji pod ceno, 
je to običajno za prijatelje. Sicer 
pa slovenski čebelarji s prodajo 
nimamo težav in ga večino proda-
mo na domu,« je dejal predsednik 
Zveze čebelarskih društev Ptuj Ja-
nez Vertič. Na Čebelarski zvezi so 
dodali, da čebelarji s prodajo po 
primernih cenah glede na razmere 
na trgu poskrbijo za ekonomič-
nost svojega čebelarstva. Toda na 
trgovskih policah je tudi 900 g ko-

zarec medu po vsega nekaj evrov. 
»Radoveden sem in včasih kupim 
med tudi v trgovini, da vidim, kak-
šen je. Toda ponaredke je težko 
ugotoviti, prav tako ni nujno, da je 
kakovost vedno pogojena z viso-
ko ceno. Vendar če med daš čebe-
lam in ga nočejo, potem nekaj ni 
v redu. Najlažje je zaupati sosedu 
čebelarju,« je še povedal Janez 
Vertič. Med na domu prodaja tudi 
čebelar Jože Vidovič iz Apač pri 
Kidričevem, ki se s čebelarstvom 
ukvarja profesionalno. Seznanjen 
je z orientacijskimi cenami medu, 

ki jih je predlagala Čebelarska zve-
za, a Vidovič dodatno pojasnjuje: 
»Realna cena bi lahko bila takšna, 
kot je predlagana, vendar pa je 
vsaj na območju Prekmurja in šir-
šega Podravja kupna moč nekoli-
ko manjša, kar pomeni, da se tudi 
cene medu gibljejo že od 10 evrov 
navzgor. Seveda so te še vedno 
višje kot na trgovskih policah, ven-
dar menim, da nekdo, ki je posku-
sil med čebelarja ali cenejšega na-
domestka, bo tudi okusil razliko. 
V povprečju Slovenec poje dober 
kilogram medu, zato menim, da 
pri medu res ne gre varčevati.«

V kitajskem medu 
nizkocenovni sirup

Slovenija je uvoznica medu, 
lani so trgovci uvozili za 1.188 ton 
medu, največ iz Belgije, čebelarji 
pa so ga največ izvozili v Kanado. 
Evropske države so sicer druge 
največje svetovne pridelovalke 
medu, krepko pred Evropo pa je 
Kitajska, ki ustvari več kot dvakra-
tno količino medu v primerjavi z 
Evropo in je pomembna izvoznica 
tudi v evropske države. Vsaj 260 
ton kitajskega ‘medu’ pa letos ne 
bo ugledalo evropskih trgovskih 
polic. Spomladi je Uprava za varno 
hrano v sklopu redne letne kontro-
le razkrila 260 ton ponarejenega 
medu iz Kitajske, ki mu je bil do-
dan nizkocenovni sladkorni sirup. 
Potvorba je bila ugotovljena pri 
vzorčenju pošiljke v Luki Koper, 
ki je bila namenjena italijanskemu 
kupcu. Če ponarejenega medu 
ne bi ustavili, bi se preko različnih 
posrednikov in polnilcev lahko 
znašel tudi na naših trgovskih po-
licah, so prepričani v Čebelarski 
zvezi. Pravilnik o medu je o količini 
primesi in kakovostnih parametrih 
jasen in Uprava za varno hrano le-
tno odvzame več vzorcev medu s 
trgovskih polic in na uvozu ter jih 
pošlje v uraden laboratorij na raz-
lične analize. Običajno preverjajo 
ostanke pesticidov, veterinarskih 
zdravil, onesnaževal …, v zad-
njem času pa čedalje več vzorcev 
tudi na pristnost. V lanskem letu 
so pristnost medu preverili na 20 
vzorcih, od tega so kar štirje kazali 
znake potvorbe.

Mojca Vtič

Slovenija, Podravje � Ob svetovnem dnevu čebel 

Čebelarjem dva milijona evrov za opraševanje
»Letos čebele iz narave niso prinesle skoraj nič, pa ne skoraj nič za čebelarja, temveč skoraj nič tudi za svoje potre-
be.« Ob tem pa se čebelarji soočajo še s cenejšimi medenimi proizvodi iz uvoza ter s ponaredki.

Foto: Pixabay

V Sloveniji prevladujejo ljubiteljski čebelarji, le slab odstotek je čebelarjev, ki jim je čebelarstvo temeljni dohodek. 
Ob tem pa se porajajo pomisleki, da je v Sloveniji čebel preveč, saj naj bi imeli eno največjih gostot čebeljih družin 
v Evropi. Povprečna gostota pri nas je osem čebeljih družin na kvadratni kilometer. Izstopajo pa okolica Bovca, 
Ljubljane in Lendave, kjer je gostota čebel 35 čebeljih družin na kvadratni kilometer.

V Sloveniji po podatkih statističnega urada na leto zavržemo okoli 
143.000 ton hrane (40 % je še vedno užitne hrane) oziroma 68 kg na 
prebivalca. Največ odpadne hrane se pridela v gospodinjstvih (53 %), 
v gostinstvu in drugih dejavnostih, v katerih se streže hrana, npr. v 
šolah, vrtcih, bolnišnicah, domovih za starejše (28 %), v distribuciji in 
trgovinah (10 %) ter pri proizvodnji hrane (9 %). »Ali hrano res smotrno 
nakupujemo, glede na to, da jo polovico zavržemo?« je vprašanje pos-
tavila Tadeja Kvas Majer. Poudarila je tudi: »Odpadna hrana povzroča 
prekomerno porabo naravnih virov, vode, energije. Za eno jabolko 
potrebujemo 70 litrov vode, za en hamburger pa 2.400 litrov vode.«

Donirane hrane premalo glede na potrebe
Po podatkih OZN za prehrano in kmetijstvo na svetu več kot 820 

milijonov ljudi nima dovolj hrane. Še več kot dvakrat več ljudi trpi za-
radi podhranjenosti. Na drugi strani pa se tretjina svetovno proizve-
dene hrane na svetu izgubi ali pristane med odpadki. Tudi v Sloveniji 
so potrebe po donirani hrani velike. V Nadškofi jski karitas Maribor so 
lani razdelili 307 ton prejete hrane (brez prehranskih paketov). Zgolj 
v prvih treh mesecih letošnjega leta so prevzeli in razdelili okrog 90 
ton donirane hrane, torej okrog 1.000 kg dnevno, a žal ta količina še 
vedno ne zadošča potrebam, je dejal Darko Bračun, generalni tajnik 
Nadškofi jske karitas Maribor. 

Slovenija � Cilj: prepoloviti količino odpadne hrane

Zavržemo 40 odstotkov užitne hrane
»Na globalni ravni zavržemo tretjino pridelane hrane, ki 
porabi za tri ženevska jezera vode in 28 % vseh kmetijskih 
površin, ki so na svetu na voljo za pridelavo hrane,« je od-
tis zgolj zavržene hrane na 34. festivalu Dobrote slovenskih 
kmetij slikovito ponazorila Tadeja Kvas Majer s kmetijskega 
ministrstva. Cilj Evrope in tudi Slovenije naj bi bil do leta 
2030 prepoloviti količino odpadne hrane pri potrošnikih in 
zmanjšanje zavržene hrane vzdolž predelovalne verige.

Foto: Črtomir Goznik

Sogovorniki na strokovnem posvetu o zmanjševanju zavržkov in izgub 
hrane na 34. festivalu so se strinjali, da je pri lokalno pridelani hrani 
zavržkov manj. »Za primer lahko vzamemo kruh. Domači, klasično 
narejen kruh je trajnejši, manj se drobi, dalj časa je svež, kar pomeni, 
da se lahko dalj tudi uporablja,« je le enega izmed mnogih primerov iz-
postavil Stanko Vorih, predsednik ocenjevalne komisije za izdelke iz žit.

Vir: SURS

Podatki Surs kažejo, da se količina zavržene hrane v Sloveniji povečuje. 
Največ odpadne hrane se pridela v gospodinjstvih (53 %).

Odpadna hrana
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Nastala odpadna hrana - SKUPAJ (tone)

10 % hrane zavržemo zaradi nevednosti
Da bi država spodbudila trgovce, predelovalce in tudi kmete, da 

morebitne presežke raje podarijo, kot odvržejo v smeti, je tudi spre-
menila zakonodajo. »Hrano, ki je trgovci ali kmetje ne morejo prodati, 
lahko donirajo humanitarnim organizacijam in za to hrano so dona-
torji oproščeni plačila DDV.« K zmanjševanju zavržkov hrane naj bi pri-
pomogla tudi sprememba pravilnikov, ki bo omogočila prodajo sadja 
in zelenjave ‚nepravilnih‘ oblik. »Korenček nepravilne oblike ni nič 
manj energijsko vreden ali kakovosten od korenčka, ki je na pogled 
sicer lepši,« je dejala Kvas Majerjeva. 

Po raziskavah Evropske komisije se kar 10 % vse hrane zavrže zato, 
ker potrošniki ne poznajo ali ne razumejo, kaj pomenijo datumi upo-
rabe na živilih. ‚Porabiti do‘ označuje datum, do katerega so živila 
varna za uporabo, ‹uporabno (najmanj) do‘ pa označuje datum, do 
katerega živila ohranijo pričakovano kakovost.

Mojca Vtič

Uvoz in izvoz medu v letu 2022, v evrih
Uvoz – Slovenija Izvoz – Slovenija

Država Uvožen med Država Izvožen med
Madžarska 822.456 € Kanada 1.245.849 €
Hrvaška 753.167 € Kosovo 282.419 €
Belgija 674.057 € Savdska Arabija 120.292 €
Avstrija 586.177 € Avstrija 24.568 €
Italija 479.255 € Italija 24.121 €
Ostale države 976.544 € Ostale države 72.597 €
Skupaj uvoz 4.291.656 € Skupaj izvoz 1.769.846 € 

Vir: SURS

Foto: Mojca Vtič

Čebelarji letos še niso pridobili niti litra medu, čeprav delo s čebelami ostaja oz. ga je še več. Na 
srečo, pravi Jože Vidovič, je bila lanska letina količinsko dobra. »Ko je dobra letina za enega čebelarja, 
je praviloma za vse. Možnosti za nakup domačega medu je bilo v izobilju, kar pa je naše čebelarstvo 
občutilo v manjšem povpraševanju. Zaloga nam bo letos resnično prav prišla, saj nam žal še ni uspelo 
pridelati niti litra.« 

Slovenija je lani kljub najboljši letini v zadnjih 20 letih uvozila za 4,3 milijona evrov medu oz. 1.188 
ton. Izvozila je 270 ton medu po skupni ceni 1,8 milijona evrov.



Štajerski TEDNIK torek, 30. 5. 2023     COLOR CMYK stran 9

torek � 30. maja 2023   9Turizem

Na Hrvaškem so cene cestnin 
hrvaških avtocest, ki vodijo proti 
morju, v preteklosti z nastopom 
poletne sezone oz. od sredine juni-
ja do sredine septembra praviloma 
povišali za deset odstotkov. Toda 
zadnji dve leti sezonske podra-
žitve na avtocestah, ki jih upravlja-
jo Hrvaške avtoceste (Hac), ni bilo. 
Tako za zdaj kaže tudi za letos. Z 
omenjene družbe so namreč zatr-
dili, da še nimajo informacije, da bi 
letos prišlo do povišanj cen in naj 
bi tako še naprej veljale cene, ki so 
veljale do sedaj. Toda to ponovno 
ne drži za avtocesto Zagreb–Ma-
celj, ki jo upravlja družba AZM. Z 
aprilom so namreč začele veljati 
nove cene, ki so malenkost višje, in 
sicer od 10 do 30 centov. 

Krški in pelješki most 
brez mostnine

Na večini hrvaških avtocest sicer 
velja zaprt cestninski sistem, kar 

pomeni, da ob uvozu na avtoce-
sto prejmete cestninski listek, ob 
izvozu pa cestnino poravnate na 
cestninski postaji. Cestnina se pla-
čuje glede na prevožene kilometre, 
poleg avtocest pa se plačuje še 
predor Učka (ob uvedbi zaprtega 
cestninskega sistema je cena vklju-
čena v samo cestnino), medtem ko 
most na otok Krk in predor Sv. Ilija 
že nekaj let ne, še vedno je brezpla-
čen tudi pelješki most. Prav tako pa 
vam letos ne bo treba skrbeti, da 
boste pravočasno evre zamenjali v 
kune, kajti evri so z začetkom tega 
leta postali tudi njihova uradna va-
luta. Vsi ceniki, objavljeni na spletu, 
so tako v evrih.

Koliko vas bo stala pot
Glede na to, da številni Sloven-

ci dopustujejo prav pri južnih so-
sedih, smo tudi tokrat izračunali, 
koliko vas bo stala pot do nekate-
rih priljubljenih hrvaških morskih 

mest in otokov. Vožnja z osebnim 
avtomobilom od mejnega prehoda 
Gruškovje oz. postaje Trakošćan 
do Zaprešića pred Zagrebom na-
mesto 6,4 evra sedaj stane 6,7 
evra. Za vožnjo od Zagreba do 
Reke pa bo tako kot lani treba 
odšteti 9,2 evra, do otoka Paga (iz-
voz Posedarje) 15,7 evra. Cestnina 
za vožnjo od Zagreba do Zadra (iz-
voz zahod) je določena pri 16 evrih, 
za Zadar vzhod 16,50 evra. Za pot 
do Biograda na morju (Benkovac) 
boste odšteli 17,6 evra, Šibenika 
20,10 evra, Splita (Dugopolje) 24 
evrov in do Dubrovnika (Karama-
tići) 30,6 evra. 

Jadrolinija z višjimi 
cenami v sezoni

Kot kaže, pa bo ladijski prevo-
znik Jadrolinija tudi letos pred 
sezono kot običajno zvišal cene, 
medtem ko dodatnih povišanj, kot 
je to bilo lansko leto, ne načrtuje-

jo. Višje cene bodo veljale od 2. ju-
nija do kar 1. oktobra. Tako bo na 
primer trajektna karta iz Brestove 
do Porozine na otoku Cres ter iz 
Valbiske na otoku Krku do Meraga 
na otoku Cres znašala za osebni av-
tomobil do 5 m dolžine in 2 metra 
višine 17,4 evra, za odraslo osebo 
3,45 evra ter za otroka (od 3. do 12. 
leta starosti) 1,73 evra. Trajektna 
karta iz Valbiske do Loparja na oto-
ku Rabu bo stala približno 6 evrov 
za osebo, za otroka 3 evre ter za 
osebni avtomobil 32 evrov. Vožnja 

iz Prizna do Žigljena na otoku Pagu 
pa bo za osebni avtomobil znašala 
nekaj manj kot 15 evrov, za odraslo 
osebo 3,3 evra in za otroka 1,66 
evra.

Če se boste iz Splita s trajektom 
odpravili na Brač (Supetar), bos-
te za vozovnico za odraslo ose-
bo odšteli 5,4 evra, za otroka 2,7 
evra, za osebno vozilo pa boste 
morali doplačati še najmanj 22,5 
evra. Medtem ko vas bo vožnja 
od Biograda na morju do Tkona 
na Pašmanu stala približno tri evre 

za odraslega, pol manj za otroka 
in slabih 13 evrov za avtomobil, iz 
Splita na otok Hvar (Stari Grad) 
pa boste za odraslo osebo odšteli 
7,3 evra, za otroka 3,65 evra ter za 
osebni avtomobil dobrih 43 evrov. 
Trajektna karta iz Ploč do Trpanja 
na Pelješcu bo znašala 5,3 evra za 
odraslega, 2,65 za otroka in 20,44 
evra za avtomobil, iz Orebića do 
Dominče na Korčuli pa 3,19 za od-
raslega, 1,59 za otroka in 12,21 evra 
za avtomobil.

Monika Horvat

Začetki studeniškega samo-
stana segajo skoraj 800 let nazaj. 
Odtlej je doživel vzpone in padce, s 
turškimi vdori, pa kmečkimi upori, 
do ukinitve delovanja v času cesar-
ja Jožefa v 18. stoletju, izgnanja 
redovnic po drugi svetovni vojni, 
naselitve stanovalcev ter nato 
lastniškega prevzema mariborske 
nadškofi je. Slednja je v Studenicah 
načrtovala izgradnjo doma za upo-
kojence, a načrta zaradi fi nančne-
ga zloma ni udejanjila. Samostan je 

zadnja desetletja vidno propadal 
in tako je bilo vse do konca leta 
2021, ko je po več neuspelih pro-
dajah samostanski kompleks za 
nekaj več kot 200.000 evrov kupilo 
mariborsko podjetje Enertec, ki se 
oglašuje z dolgoletnimi izkušnjami 
z izgradnjo sončnih elektrarn in 
celostnimi rešitvami na tem podro-
čju. »Glavno vodilo je bilo ugodno 
kupiti objekt, ki ima realno vred-
nost mnogo višjo,« je nedavno za 
Radio Slovenija dejal direktor pod-

jetja Peter Kumer. In res, samostan 
nima zgolj bogate zgodovinske 
vrednosti, temveč je na območju 
samostana tudi pomemben vir pi-
tne in po mnenju mnogih zdravilne 
vode iz t. i. studenca milosti. Že v 
antičnih časih so vodo v Studeni-
cah prepoznavali za zdravilno, rav-
no zaradi vode pa naj bi Zofi ja Ro-
gaška v 13. stoletju na tem mestu 
najprej postavila špital s cerkvijo, 
nato pa še samostan, je pojasnila 
Kostajnšek Brglezova.

Z zdravilno vodo iz kraškega izvi-
ra ter z blagodejnimi učinki narave 
na telo in duha namerava podjetje 
Enertec tudi povezati novo vsebi-
no samostanskega kompleksa. V 
upravni stavbi – ki je vsaj na videz v 
najboljšem stanju – načrtuje vzpo-
stavitev kavarne, večje dvorane, 
muzeja, pa tudi prostor za sprosti-
tev telesa in duha. Tudi sicer naj bi 
nekdanji samostan nagovarjal vel-
neške in zdraviliške storitve, pod-
jetje pa naj bi vanj vložilo okrog 
deset milijonov evrov. 

Novembra so začeli kompletno 
obnovo 6.000 m² streh, ki so jo 
nedavno tudi končali, uredili so 

odvodnjavanje ter očistili okolico 
samostana. »Prijavili smo se tudi 
na razpis ministrstva za kulturo 
za obnovo najpomembnejših in 
najbolj ogroženih spomenikov v 
vrednosti pol milijona evrov. Čaka-
mo na rezultate razpisa. Ko bodo 
znani, se bomo lotili ostalih del. 
V prvi vrsti statične stabilizacije, 
najpomembnejši in najstarejši del 
samostana je namreč ogrožen, saj 
se stena zahodnega trakta odmika 
proti potoku.« Na vprašanje, ali gre 
za jamo brez dna, kot je studeniški 
kompleks pred leti poimenoval ta-
kratni poljčanski župan Stanislav 
Kovačič, pa Kostajnšek Brglezova 

odgovarja: »Če bi vsi tako ogledali, 
bi ostali brez veliko spomenikov.« 

Prvi cilj je najprej oživiti sprednji, 
najbolj ohranjeni del, drugi del sa-
mostana pa je potreben večletne 
strokovne obnove, kar pomeni, 
da zagotovo ne bo zaživel še v 
tem desetletju. Kdaj bodo torej 
samostanski zidovi v ohranjeni ce-
loti zaživeli, ni znano, časovnica je 
odvisna predvsem od uspeha na 
morebitnih evropskih ali državnih 
razpisih ter priključitve še kakšne-
ga investitorja, je dodala vodja 
revitalizacije Simona Kostajnšek 
Brglez.

Mojca Vtič

Foto: avtokampi.si

Družba Hrvaške avtoceste za zdaj še ni napovedala podražitev cestnin, so pa od aprila že malenkost višje na avto-
cesti Zagreb–Macelj. Prav tako bodo v času sezone tako kot sleherno leto dražje trajektne vozovnice.

Foto: Mojca Vtič

Vodja revitalizacije studeniškega samostana Simona Kostajnšek Brglez z majhnimi, a odločnimi koraki, tudi ob 
pomoči prostovoljcev ter TD Samostan Studenice, preprečuje propad skoraj 800 let starih zidov in snuje novo 
zgodbo.

Foto: Mojca Vtič

Zaradi statične nestabilnosti je najbolj ogrožen najstarejši, zahodni del samostana.

Sezona poletnih dopustov se bo kmalu začela. Tako kot vsako leto se bodo tudi letos števil-
ni Slovenci odpravili dopustovat k južnim sosedom. In kako kaže glede cen cestnin? Druž-
ba Hrvaške avtoceste, ki upravlja večino avtocest, za zdaj še ni napovedala sprememb 
glede cen za uporabnike, medtem ko jih je podjetje AZM, ki ima koncesijo za avtocesto 
Zagreb–Macelj, že z aprilom malenkost povišalo. Prav tako bo v poletni sezoni dražja pot 
na vse bolj priljubljene otoke, saj bo največji hrvaški ladijski prevoznik Jadrolinija kot 
običajno sezonsko zvišal cene svojih storitev.

Lastnik studeniškega samostana je pred slabima dvema letoma postalo mariborsko pod-
jetje Enertec. Odtlej je okolica samostana doživela prerod, samostanska streha prenovo, 
temelji samostana pa odvodnjavanje. Dela je še veliko, cilji so smeli. Po prvih napovedih 
naj bi nekdanji samostan obiskovalce in goste sprejel že konec leta 2025. »Bolj kot se 
približujemo zastavljenemu roku, bolj spoznavamo, da stvari niso tako hitro izvedljive,« 
priznava vodja obnove samostana Simona Kostajnšek Brglez.

Hrvaška, Sp. Podravje � Pot na priljubljene otoke tudi letošnje poletje dražja

Hrvaške avtoceste za zdaj nič dražje, trajekti pač

Studenice � 800 let stari studeniški samostan na poti obnove

Kavarnica in prvi gostje že konec leta 2025?
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Tudi njih je spremljal komorni 
orkester, ki ga sestavljajo profesio-
nalni glasbeniki. S tem so prepros-
to glasbeno govorico zvočno 
nadgradili. 

Koncert BalkanTura je unikatno 
glasbeno doživetje. Vse priredbe 
za zbor in orkester so delo dirigen-
ta in komponista Daniela Tementa. 
Ta projekt sestavljajo najlepše pe-
smi z območja Balkana, prirejene 
za soliste, zbor in komorni orke-
ster. Od zadnjega nastopa komor-
nega zbora Kor je minilo že nekaj 
časa, še več pa od zadnjega kon-
certa BalkanTura. Pred skoraj de-
setletjem je Daniel Tement izbiral 
njemu najlepše skladbe narodov, s 
katerimi smo si nekoč delili skupno 
državo. S koncertom BalkanTura 
so pevci in glasbeniki obudili spo-
mine na čase, ki so vtkani v nas. 
Z izbranimi besedami ga je pove-
zovala Fides Ramšak. Z ljudskimi 
pesmimi so potovali po nekdanjih 
republikah skupne države, na kon-
cu pa pevsko-glasbeno potovanje 
zaključili s slovensko pesmijo.

Komorni zbor Kor deluje od leta 
2011. Sedež ima v Markovcih, že od 

začetka ga vodi Daniel Tement. Ses-
tavljajo ga pevci s širšega ptujskega 
območja. V dvanajstih letih so iz-
vedli že več samostojnih koncertov 
in se uspešno predstavili tudi na 
zborovskih tekmovanjih doma in 
na tujem. Najbolj pa so ponosni na 
zlato plaketo z lanskega državnega 
tekmovanja Naša pesem.

Komorni orkester sestavljajo 
profesionalni glasbeniki s širšega 
območja štajerske regije, ki so tudi 
sicer skoraj vsi osebno povezani s 

člani komornega zbora Kor, neka-
teri tudi družinsko. Sestavljajo ga 
Anamarija Lajh (fl avta), Jaka Hor-
vat (klarinet), Aldina Clarisa Ban 
(violina), Tomaž Pavlin (violina), 
Gabrijela Anžel (viola), Alma Ple-
teršek (violončelo) in Marko Hor-
vat (kontrabas). 

Otroški pevski zbor ZGŠ v sa-
mostanu sv. Petra in Pavla Ptuj 
deluje od septembra leta 2021. 
Vodi ga glasbena pedagoginja in 
zborovodkinja Neža Tement. Mar-

ca letos so se prvič predstavili na 
Območni reviji otroških pevskih 
zborov, dosegli državni nivo in se 
uvrstili na regijsko srečanje v Gor-
nji Radgoni. Enkrat mesečno pre-
pevajo pri svetih mašah v cerkvi sv. 
Petra in Pavla Ptuj. Nastopajo pa 
tudi na koncertih in prireditvah v 
okviru šole in župnije.

Stoječe ovacije so bile najlepše 
darilo pevcem in glasbenikom za 
ta izjemni koncert.

MG

Ptuj � Projekt BalkanTura z najlepšimi ljudskimi pesmimi

Stoječe ovacije za unikatno glasbeno doživetje
Za izjemen pevsko-glasbeni večer, koncert BalkanTura, so sredi maja v dominikanskem samostanu poskrbeli komorni 
zbor Kor s komornim orkestrom, ki se jima je kot gost pridružil otroški pevski zbor ZGŠ v samostanu sv. Petra in Pavla Ptuj. 

Foto: Črtomir Goznik

S koncerta BalkanTura, na katerem so nastopili komorni zbor Kor s komornim orkestrom (na fotografi ji) in 
Otroški pevski zbor ZGŠ v samostanu sv. Petra in Pavla Ptuj.

Za slikarsko izražanje v barvah se je navdušil že v osnovni šoli. Slikar-
stvo je sicer družinska tradicija, saj je njegova teta obiskovala rimsko 
akademijo, umetniškemu poklicu pa se je zapisal že tudi njegov ded. 
Študij slikarstva je Dušan zaključil na londonski šoli Byam Shaw Scho-
ol of Art, magistriral pa je na Kraljevi umetniški akademiji. Že več kot 
štiri desetletja samostojno razstavlja, sodeluje na mnogih skupinskih 
razstavah na Hrvaškem in po Evropi. Živi in deluje v Zagrebu, Londo-
nu in Dubrovniku, v zadnjih letih je največ v Opatiji. Prvo samostojno 
razstavo je imel leta 1982 v Zagrebu. Razvil je lasten prepoznaven slog 
estetskega ekspresionizma. 

Na razstavi v galeriji Luna umetnik predstavlja svoj novejši slikarski 
opus in nekaj risb iz starejšega obdobja. Kot je povedala umetnostna 
zgodovinarka in kustosinja Doroteja Kotnik, so s tem želeli pokazati 
umetnikovo raznolikost v različnih likovnih tehnikah. V njegovih barv-
nih ekspresijah velikokrat spoznamo človeško silhueto in telo. „Ume-
tnika zanima gibanje človeškega telesa, medčloveški odnosi in doma-
ča krajina. Glavna tema je ljubezen med dvema osebama, ljubezen do 
domovine. Osrednji motiv, ki pa je na neki način Šiblova stalnica, pa je 
fi gura in njeno gibanje,“ je izpostavila.

MG

Ptuj � Duško Šibl v galeriji Luna

Slikarska zgodba gibanja 
Do prvega julija si bodo ljubitelji likovne umetnosti lahko v 
galeriji Luna v Murkovi ulici ogledali razstavo vsestranske-
ga hrvaškega umetnika Duška Šibla. 

Foto: Črtomir Goznik

V Galeriji Luna razstavlja vsestranski hrvaški umetnik Duško Šibl.

Pod vodstvom dirigenta Miha-
ela Roškarja bodo z izbranim pev-
skim programom spomnili na ob-
dobja nekdanjih dirigentov, zapeli 
enajst najbolj priljubljenih pesmi, s 
katerimi niso samo razveseljevali 
na nastopih, temveč so jih prepe-
vali tudi na svojih druženjih. 

Repertoar Komornega moške-
ga zbora Ptuj sestavljajo skladbe 
iz vseh glasbenih obdobij in zvrsti, 
od renesanse do moderne glasbe, 
pojejo slovenske in tudi tuje zbo-
rovske skladbe. V svojem 70-le-
tnem delovanju so se povzpeli na 
pevski olimp, ponašajo se s števil-

nimi priznanji in nagradami doma 
in na tujem. Prvo priznanje so pre-
jeli že leta 1959. Vsi pevci pa so si 
doslej pripeli tudi že zlate Galluso-
ve značke, nekateri tudi častne. Z 
veliko oljenko jih je počastila tudi 
nekdanja Kulturna skupnost, pla-
keto so prejeli od nekdanje velike 
občine Ptuj.

Največje priznanje je 
navdušeno občinstvo

Največje priznanje pa jim že pol-
nih 70 let prinaša hvaležno občin-
stvo z aplavzi, stoječimi ovacijami 
in „bisi“. Nadvse hvaležni so za vso 
podporo svojim družinam, spon-
zorjem in donatorjem. Sedemdese-
tletnica zbora je po svoje tudi dolo-
čena prelomnica, kako naprej. Pev-
ci pa so prepričani, da sta bogastvo 
dediščine vseh pevcev in dirigen-
tov doslej ter tradicija zborovskega 
petja v tem okolju dovolj trdna os-
nova, da bo še naprej del uspešne-
ga slovenskega zborovskega odra. 
Kot pravijo, pa čakajo tudi novo ge-
neracijo, da se jim pridruži.

Zgodba Komornega moškega 
zbora Ptuj je izjemno bogata in 
edinstvena. Prvih 50 let njihovega 
delovanja je podrobno predsta-
vljenih v publikaciji Pregled pevske 
dejavnosti na Ptuju, ki je izšla leta 
2003. Ob 60-letnici so postavili 
dokumentarno razstavo v galeri-
ji Magistrat, ob kateri je takratni 
predsednik zbora Gianfranco Ze-
lenko zapisal, da je sporočilnost 
razstave v poslanstvu zbora, ki 
hoče tudi z ljubiteljsko dejavnostjo 
predstavljati svoje izročilo in kul-

turno identiteto v vse širšem pro-
storu. Zadnjih dvajset let delovanja 
zbora pa je opisal nekdanji dolgo-
letni pevec Jože Foltin, ki je svojo 
aktivno zborovsko obdobje sklenil 
leta 2005. To je bilo tudi leto jubi-
lejnega in poslovilnega koncerta 
dirigenta Franca Lačna. Generacija 
pevcev, ki še danes poje v zboru, 
je del njegove glasbene zapušči-
ne z velikimi uspehi. Zbor pa je bil 
tekmovalno uspešen tudi pod Er-
nestom Kokotom in Nino Lorber. 

Vsi dirigenti so veliko pozornost 
posvečali tehniki petja. Pod današ-
njim dirigentom pa veliko delajo na 
samem zvoku zbora.

Popotnica za 
kakovostno rast

Kovidno obdobje je precej ome-
jilo njihovo delovanje. Po sprosti-
tvi v letu 2022 so začeli priprave 
na 70. obletnico v letu 2023. Sode-
lovali so na več javnih prireditvah, 
gostovali pa tudi v Albaniji. Ob ju-

bilejnem nastopu ta petek v domi-
nikanskem samostanu čaka pevce 
v letošnjem letu še več odmevnih 
nastopov, med drugim na festiva-
lu na Hrvaškem, decembra pa na 
120-letnici godbe na pihala na Viču 
v Ljubljani.

Vsa njihova potovanja, druženja, 
vaje so močno povezana s humor-
jem. Radi se šalijo drug z drugim. 
Šal na jubilejnem koncertu sicer ne 
bomo slišali, morda le kakšno pri-
godo, zagotovo pa bomo začutili 
to njihovo veselje in radost, ki ju 
vnašajo v nastop oz. pesem. 

„Komorni moški zbor Ptuj je s 
svojo dejavnostjo dokazal, da je 
nezamenljivi in nujni del kakovo-
stne ptujske kulturne ponudbe. 
Želimo, da še naprej kakovostno 
raste in nas plemeniti z izvajanjem 
raznolikega, pestrega in kakovo-
stnega pevskega programa. Pa 
svoj smisel za humor obdržite! 
To je pomembno!“ so pomenljive 
besede nekdanjega pevca Jožeta 
Foltina pred jubilejnim koncertom.

MG

V dominikanskem samostanu na Ptuju bo 2. junija slavnostni koncert Komornega moškega 
zbora Ptuj, ki letos praznuje 70-letnico svojega nadvse uspešnega zborovskega poslanstva 
doma in na tujem ter je neprecenljiv del kulturne identitete ptujskega in širšega okolja.

Ptuj � 70 let Komornega moškega pevskega zbora 

Jubilejni koncert z najljubšimi pesmimi 

Foto: Maruša Lešnik

Komorni moški zbor Ptuj letos obeležuje polnih 70 let delovanja.

Aktivni člani Komornega moškega zbora Ptuj: Aljaž Kotnik, Vid 
Lačen, Gianfranco Zelenko, Roman Kranjc in Aleksander Gabrovec 
(prvi tenor), Borut Hergula, Matjaž Iskra, Andrej Polanec, Miha 
Novak in Nejc Kupčič (drugi tenor), Amadej Gavez, Zvonko Dominko, 
Janko Grdiša, Bojan Kolarič, Tomaž Kukovec, Miran Topolovec 
in Boštjan Vauda (bariton), Samo Foltin, Samo Levstik, Boštjan 
Majcenovič in Dejan Matuš (bas) ter dirigent Mihael Roškar, prof. 
glasbene pedagogike, ki je zborovodja od leta 2016. Pred njim so KMZ 
Ptuj uspešno vodili: prof. Jože Gregorc, prof. Branko Rajšter, polnih 
26 let Franc Lačen, prof. Ernest Kokot in mag. Nina Lorber, prof. 
glasbene pedagogike.

Vljudno vabljeni!

KOMORNI MOŠKI ZBOR PTUJ
dirigent Mihael Roškar

VABI NA KONCERT

DOMINIKANSKI SAMOSTAN
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Glavni namen dogodka je spod-
bujanje mladih k pridobivanju 
poklicev na tehničnih področjih, ki 
trenutno zelo primanjkujejo. 

Ravnateljica Anja Jesenek Grašič 
je poudarila, da tovrstno tekmo-
vanje izvajajo že 12. leto zapored, 
lani so dodali novo kategorijo, in 
sicer tekmovanje z avtomobilčki 
na električni pogon oz. baterijo: 
»Z letošnjim odzivom šol smo zelo 
zadovoljni, saj je bilo oba dneva na 
startu 17 ekip. Slednje so se tudi 
letos zelo potrudile, tekmovale in 
se tudi zabavale. Veseli nas, da so 
dogodek fi nančno podprla številna 
podjetja, s katerimi sodelujemo. 
Prepoznala so pomen te športne 
prireditve, ki je predvsem v spod-
bujanju bodočih potencialov in 
kadrov.«

Po njenem mnenju je to enkrat-
na priložnost za razvijanje tehnič-
nih znanj in inovacij. V osnovnih šo-
lah začnejo razvijati avtomobilček 
že v začetku šolskega leta, treba 
si je zamisliti karoserijo, barve, 
material, nato pa še vse skupaj sa-
mostojno izdelati. Pri tem morajo 
upoštevati tudi temo, letos je to 
bila trajnost in uporaba ekoloških 
materialov. Za ptujsko Strojno šolo 
so tovrstni dogodki pomembni 
tudi zato, ker se v njih kalijo bodoči 
inženirji. 

Osnovnošolci z avtomobilčki 
na elektro pogon tekmujejo v več 
kategorijah, kot so vožnja narav-
nost, slalom in krožna varnost. 
Zmagovalna je najhitrejša ekipa. 
Ena izmed žlahtnejših nagrad je 
tista, v kateri sodelujejo vse so-
delujoče ekipe. Njihova naloga je, 
da glasujejo za svojega favorita in 
sami izberejo naj avtomobilček. 
Posebna komisija pa nato izbere še 
tiste osnovne šole, ki so izstopale 

po ekstravagantnosti, tehnoloških 
rešitvah, samostojnem delu, izbiri 
materialov … 

Mladi so navdušeni nad 
avtomobilčki

Osmošolec Gregor Hebar iz OŠ 
Sveti Tomaž je z velikim navduše-
njem povedal, da so bili letos zelo 
hitri. Barva na njihovem avtomo-
bilčku je bila na dan tekmovanja 
še sveža, izdelali pa so ga iz lesa. 
Zamislili so si, da bo prav tak kot 
eden izmed junakov risanke Strela 
McQueen. Njihov mentor Drago 
Slavinec, sicer učitelj tehnike in teh-
nologije, je poudaril, da so učenci 
vložili res veliko dela v samo izde-
lavo, in sicer okoli 35 ur. Prvi dan so 
na tekmovanju Strojne šole sode-
lovale deklice, drugi dan pa fantje. 
»Ta projekt je zelo pomemben, saj 
učenci med izdelavo spoznavajo 

razne obdelovalne postopke, zra-
ven pa se veliko naučijo,« je dejal 
Slavinec. Ekipa OŠ Ljudski vrt je le-
tos stari model predelala, dodali so 
spojler in prenovili prtljažnik. Avto-
mobil so poimenovali Črni torpedo, 
kar so nakazali že z izbiro črne in 
rdeče barve. Pri zunanji podobi jim 
je svetovala učiteljica likovnega po-
uka. Kaj Petek, učenec OŠ Ljudski 
vrt, je povedal, da ga zelo zanimajo 
avtomobili in vse, kar je povezano 
z njimi. »Naučili smo se sodelovati 
in pomagati drug drugemu. Pobli-
že smo spoznali električni pogon 
in številna nova orodja. Pridno smo 
delali vse šolsko leto in res smo se 
potrudili. Veliko nas je takih, ki nas 
zanima strojništvo, elektrika, pa 
tudi računalništvo.«

Letos je ponovno sodelovala 
tudi ekipa OŠ Hajdina. Avto so izde-
lali iz odpadnega aluminija, pri izde-
lavi pa so jim pomagali v podjetju 

Talum. Po besedah mentorja Izto-
ka Milošiča je pomembno, da s ta-
kimi dejavnostmi mlade potegnejo 
od zaslonov, po drugi strani pa jim 
približajo defi citarne poklice. Med 
izdelavo se mladi tehniki naučijo ra-
znih veščin, ki jim bodo prišle prav 
tako doma kot kasneje na delov-
nem mestu. Četrto leto zapored je 
pri projektu sodelovala tudi OŠ dr. 
Ljudevita Pivka Ptuj. Po besedah 
Simona Petka, učitelja tehnike in 
tehnologije, učenci s posebnimi po-
trebami še toliko bolj potrebujejo 
tovrstne izkušnje. »Naši učenci zelo 
radi sodelujejo pri takih projektih, 
saj jih navdušujejo tako avtomobi-
li kot ročne spretnosti, predvsem 
fante.« Letos so sodelovali z Mod-
rim dirkačem, uporabili so reciklira-
ne materiale, stari PVC-sod. Tokrat 
so bili nekoliko hitrejši kot lani, ko 
so tekmovali z avtodomom.

Estera Korošec

Izjemno nazorna in povedna 
razstava zajema osem likovnih 
eksponatov, ki so bili ali pa so še 
deležni skrbne restavratorske in 
negovalne roke. Kot je na odprtju 
pojasnila mojstrica Katja, je skrb za 
umetnine, njihova nega in pravil-
na hramba ter varna postavitev in 
osvetlitev pomembna dejavnost, 
a je manj znana v okviru muzejskih 
in razstavnih dejavnosti za občin-
stvo. Ob predstavitvi je postavila 
in odgovarjala na vprašanje: kaj 
sploh pomeni življenje umetnine. 
Nastajanje in ustvarjanje umetnine 
v prostorih umetnika je verjetno 
najkrajše, veliko daljše je tisto, ki 
ga umetnina živi izven ustvarjalnih 
ateljejev, kot so galerije, stanova-
nja, muzeji … In tako lahko v življe-
nju umetnine nastanejo odrgnine, 
raztrganine, odkruški ipd. A tudi 
skrbno nameščene in varovane sli-
ke je nujno razprašiti, pa tudi osve-
žiti, saj jim zob časa ne prizanaša.

Na razstavi si je mogoče na-

tančno ogledati olje na platnu 
Franca Koširja z naslovom Deklica 
v belem, delo je še v fazi restavri-
ranja; olje na platnu Frana Tratnika 
Žena z rožo – restavriran okrasni 

okvir in slika v procesu restavri-
ranja; Ženska glava Ferda Vesela, 
Portret Malke slikarja Ivana Kosa 
in druga dela iz zakladnice sloven-
skega slikarstva. Zelo zanimive so 

postopkovne izvedbe restavrator-
ke Katje Rus, ki so prikazane na 
digitalnih ekranih.

Na odprtju je Katja med drugim 
razkrila, da je za domačo nego 
umetnin priporočljiv čopič za na-
našanje pudra, ki ga lahko kupite v 
drogerijah. Sicer je poudarila, kako 
kompleksen je proces obnove 
poškodovane umetnine, saj zahte-
va temeljito analizo in poznavanje 
preteklih in sodobnih materialov in 
to po kemijskih in likovnih lastno-
stih. Materiali, ki vračajo slikam 
in kipom ter drugim artefaktom 
izvirno podobo, so dragi, da o ča-
sovno zahtevnih posegih sploh ne 
govorimo.

Razstava Iz zakulisja je odličen 
primer promocije veščin, znanj in 
poklica, ki združuje kreativnost, 
umetniško izražanje in izurjeno 
obrtniško roko kakor tudi znanje iz 
naravoslovnih ved. Razstava bo na 
ogled do 4. junija.

L. K.

Ptuj � Osnovnošolci izdelali izvirne in hitre avtomobilčke

Go-Car-Go spodbuja strojne poklice
Strojna šola ŠC Ptuj je pred dnevi organizirala tekmovanje z avtomobilčki Go-Car- Go. Prvi dan so se med seboj 
pomerili avtomobilčki brez električnega pogona, drugi dan pa z njim. Skupno je sodelovalo kar 14 osnovnih šol. 

Maribor � Razstava Katje Rus v UGM

Z restavratorko Katjo o njenem delu
Prvo majsko soboto je bilo v Umetnostni galeriji Maribor, natančneje v UGM Kabinetu, odprtje poučne in povedne 
razstave izbranih restavratorskih posegov Ptujčanke Katje Rus, konservatorke in restavratorke z odlično izkaza-
nim znanjem in potencialom.

Foto: ČG

Letos so ekipe osnovnošolcev navdušile z zelo hitrimi avtomobilčki na električni pogon.

Foto: Osebni arhiv

Za otroke iz okoliških občin je sodelovanje na medobčinskem krosu 
težko pričakovan dogodek. Za marsikoga je veliko doživetje že vožnja 
z avtobusom in nato prihod na športni stadion. Spoznavali so se z ot-
roki iz drugih vrtcev ter se pomerili v teku na 230 metrov. Zbrali so vse 
moči, da so prispeli do cilja in si prislužili medaljo. Vzgojiteljice otro-
kom že pred samim dogodkom predstavijo podrobnosti tekmovanja, 
hkrati pa jih seznanijo s tem, kaj je primerno športno obnašanje. Mladi 
tekači so tudi letos zelo uživali v gibanju in navijanju, še posebej pa so 
bili navdušeni nad bratoma Malek, ki sta jih spodbujala, animirala, na-
vijala in skupaj z njimi tudi tekla. Vse sodelujoče je nagovorila Mateja 
Lobenwein, ravnateljica vrtca Ptuj, ki je poudarila, da kros ni tekmo-
valnega značaja. »Naša želja je, da pri otrocih spodbujamo veselje do 
teka in športnih aktivnosti. Poskrbimo pa tudi za animacijo in veselo 
druženje.« Vsi nastopajoči so bili zmagovalci, za nagrado pa so prejeli 
spominsko medaljo.

EK

Skupino iz Haloz so sestavljali: ustni harmonikarji Potepuhi iz Cirku-
lan, ljudski godci KUD Franceta Forstneriča iz Vidma pri Ptuju, ljudske 
pevke KD Maksa Furjana iz Zavrča in Slavica Vidovič.

V Budimpešto so se nastopajoča skupina in spremljevalci podali z 
avtobusom. Ogledali so si Blatno jezero, kjer so imeli krajši postanek 
za okrepčilo. V Budimpešti so se namestili v hotelu, večer pa so vsem 
skupaj popestrili ljudski godci.

Madžarska z bogato tradicijo in očarljivo prestolnico, madžarskimi 
kavboji in cigansko glasbo, znamenitimi konji in plešočim čardašem, 
pekočo hrano in sladko palinko je bila več kot zadosten razlog, da 
so naslednji dan raziskali prestolnico in si ogledali vse njene zname-
nitosti: mostove, Trg herojev, Budimski grad, obiskali so še Ribiško 
trdnjavo, knjižnico in cerkev sv. Matije. Z razgledne točke pri vzpe-
njači so občudovali mesto pod seboj, posebej je izstopal madžarski 
parlament v Pešti. Zvečer je sledila vožnja z ladjo po Donavi. Med 
nepozabno panoramsko vožnjo po Donavi je sledil nastop nekaterih 
skupin in večerja.

V soboto popoldne je sledil glavni koncert. Med vsemi nastopajoči-
mi folklornimi, pevskimi in instrumentalnimi skupinami je prav pose-
bej odmeval 20-minutni nastop orgličarjev Potepuhi Halonga, ki so jih 
spremljale pevke KD Maksa Furjana iz Zavrča, Slavica Vidovič in ljudski 
godci KUD Franceta Forstneriča iz Vidma pri Ptuju. Med večerjo so za 
program poskrbeli madžarsko-ciganski ansambel in plesalci.

V nedeljo so se odpravili na vožnjo proti domu in uživali v prelepem 
razgledu na severno obalo Blatnega jezera, zanimive vasice z lepimi 
hiškami in vinogradi. Ustavili so se na polotoku Tihany in si ogledali 
samostan ter okolico. V panonski ravnici je veliko izvirov termalne 
vode in znanih toplic.

ZG

Ptuj � Športno druženje vrtičkarjev

Kratkohlačniki so tekli
Ptujski vrtec je tudi letos v sodelovanju z Zavodom za šport 
Ptuj organiziral že tradicionalna 42. občinski in 14. medob-
činski kros. Letos je skupno tekmovalo 210 cicibanov in ci-
cibank iz devetih vrtcev (Ptuj, Hajdina, Videm, Cirkovce, 
Kidričevo, Markovci, Juršinci, Gorišnica in Dornava). Otroci 
se vsako leto veselo pripravljajo na ta dogodek, tisti najhi-
trejši tečejo, drugi pa jih spremljajo v vlogi navijačev.

Foto: ČG

Tudi na letošnjem krosu je bilo pomembnejše sodelovati kot zmagovati.

Foto: Iztok Kobal

Podravje � Slovenski glasbeni ustvarjalci v Budimpešti

Halonga spet navdušila
Instrumentalno-vokalna skupina Halonga je letos marca 
gostovala na festivalu v Budimpešti. Na povabilo Društva 
KVRS-SI in Svetovne festivalske asociacije WOFA so se fe-
stivala udeležile številne vokalne, folklorne in instrumen-
talne skupine iz celotne Slovenije – več kot 500 udeležencev 
iz 25 kulturno umetniških društev.
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Čalapinkarije so brezplačna in 
dobrodelna prireditev, na kateri 
več kot tisoč otrok uživa v igri z 
animatorji, napihljivimi igrali, de-
lavnicami, igrami, brezplačnimi pa-
lačinkami, sladoledom ter drugimi 
prigrizki in dobrotami. Otrokom bo 
na voljo največje število napihljivih 
igral na enem mestu v zgodovini 
Spodnjega Podravja, lahko se bodo 
igrali tudi v največjem biljardu na 
svetu. Poleg palačink bodo na voljo 
še druge dobrote – kurtoši, različ-
ne pijače in slastne pice. 

Z veseljem na kvadrat, ki ga pri-
naša prireditev, so seveda srečni 
tudi starši. Tisti, ki lahko, pa ob 
tem pomagajo vsem drugim, ki jim 
počitnice ne pomenijo izključno 
sreče in veselja. Na dogodku pote-
ka zbiranje sredstev v dobrodelnih 
skrinjicah, preko SMS-sporočil pa 
je moč cel mesec prispevati svoj 
delček, ki bo otrokom iz socialno 
šibkih okolij omogočil počitniko-
vanje.

Letošnje Čalapinkarije pa bodo 
še razširile svoje dobrodelno pos-
lanstvo. Tokrat bo dogodek in pro-
jekt razširjen še na večerno kon-
certno dogajanje, kjer bomo zbirali 
sredstva tudi za omilitev škode po 
ujmah. Vremenske ujme so namreč 
v minulih tednih v Spodnjem Pod-

ravju povzročile veliko žalosti, med 
prizadetimi so tudi ostareli ljudje, 
ki nimajo prihrankov. Ena najbolj 
žalostnih je zgodba mlade štiričlan-
ske družine Honomihl - Vrtič iz 
Rotmana, ki ji je plaz vzel dom. Tre-
nutno prebivajo pri sosedih, vsi pa 
srčno upajo, da čim prej najdejo na-
domestno prebivališče in nato pot 
do novega doma. Starša Tomaž in 
Tea sta oba zaposlena v Domu upo-
kojencev Ptuj. Hči Lucija, ki to jesen 
odhaja v prvi razred, se je zelo tež-
ko soočila s situacijo, da nima več 
svojih igrač in svoje sobe. Tudi sin 
Jaka, ki končuje drugi razred, si 
čim prej želi v lasten dom. Za oba 
je bila to zelo travmatična izkušnja. 

Medtem ko čakajo še zadnje sodno 
izvedeniško mnenje, ki ga zahteva 
zavarovalnica, jim zavetje nudijo 
sosedi. Njihova želja je ostati v ob-
čini Juršinci, a za zdaj ne vedo, na 
kakšen način bodo prišli do novega 
doma.

„V družbi Radio-Tednik Ptuj se 
zavedamo vseh nastalih težav in 
vedno pomagamo, saj smo zelo 
socialno naravnana družba – kljub 
neumornemu delu ekipa Radia Ptuj 
in Štajerskega tednika vse dogod-
ke pripravlja na prostovoljni bazi in 
z veliko vnemo, saj vsi želimo dati 
skupnosti čim več in obenem po-
magati tistim ki jih doletijo nesre-
če, krivice in težave,“ pove Domen 

Hren, odgovorni urednik Radia 
Ptuj.

Zato se bodo Čalapinkarije 2. 
junija nadaljevale tudi zvečer – na 
velikem odru pod šotorom bodo 
od 20. ure dalje nastopili Til Čeh, 
ansambel Upanje in Poskočni mu-

zikanti. Til Čeh je priljubljen mlad 
glasbenik, ki je zmeraj pa je prip-
ravljen pomagati, kar bo dokazal 
tudi v petek zvečer, ko bo, tako 
kot Poskočni, pomagal pri zbiranju 
sredstev. Člani ansambla Upanje 
pa kot domačini na oder stopajo 

še bolj osebno zavzeti, saj prihajajo 
iz naših krajev in se tudi sami zelo 
dobro zavedajo stisk, v katerih so 
se zaradi neurij in plazov znašli ljud-
je v naši okolici. 

Cel večer bo med nastopi glas-
benikov Dalibor Bedenik skrbel za 
super ritme prav posebne dobro-
delne Petkove pumpe z oglašanji 
v program Radia Veseljak, Radia 
Aktual in Radia Ptuj. Tako bodo za 
našo in vašo srčno gesto po pomo-
či slišali in po svoje pomagali tudi 
poslušalci radijskih postaj po vsej 
Sloveniji, oziroma četrt milijona 
poslušalcev.

Bodite z nami na Čalapinkarijah 
– v petek, 2. junija, od 14. ure dalje, 
pred Qcentrom Ptuj, da skupaj na-
redimo nekaj dobrega.

NŠ

Po letu dni se na Ptuj vračajo Čalapinkarije. Gre za dogodek, na katerem družba Radio-Te-
dnik Ptuj otrokom iz Spodnjega Podravja pričara dan brezplačnih norčij in zabave. Letoš-
nje Čalapinkarije, ki bodo pred nakupovalnim centrom Qcenter Ptuj potekale v petek, 2. 
junija, od 14. ure dalje, pa bodo prav posebne, saj bodo imele še močnejšo dobrodelno noto. 

Podravje � Največja dobrodelna prireditev v organizaciji Radia-Tednika

Čalapinkarije 2023 bodo drugačne in s še več srčnosti

Foto: Črtomir Goznik

Foto: Črtomir Goznik

Ansambel Upanje Til Čeh Poskočni muzikanti
Dobrodelna 

Petkova pumpa

•
•

Vsi partnerji v projektu se zavedajo težav, ki pestijo mnoge 
v Spodnjem Podravju, zato se vsi odrekajo delu dobička in 
ga namenjajo otrokom za letovanje, drugi del pa za potrebe 
pomoči družini Honomihl - Vrtič.

Sredstva lahko nakažete na društvo Rotary Klub Ptuj: 
SI56-0215-0001-8478-105, namen nakazila: pomoč za dru-
žino Honomihl - Vrtič.

Darujete lahko tudi v dobrodelni sklad Na dlani družbe Ra-
dio-Tednik Ptuj preko SMS-sporočil: nadlani ali nadlani5 na 
1919.
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Najboljša slovenska teniška 
igralka in najboljša športnica 
MO Ptuj Tamara Zidanšek 
(112. na WTA) je letošnje 
nastope med posameznicami 
na odprtem prvenstvu 
Francije že končala. 
Nastopila pa bo še med 
dvojicami, kjer je tokrat 
združila moči s 27-letno 
Egipčanko Mayar Sherif. 
Njuni tekmici v 1. krogu bosta 
Madžarka Anna Bondar in 
Belgijka Greet Minnen. 

Tami je v Parizu najprej uspešno 
opravila kvalifi kacije, ki so vedno 
nepredvidljive in naporne, saj si vse 

želijo zagotoviti nastop na glavnem 
turnirju. Izmed 128 igralk, ki začenjajo 
kvalifi kacije, pa uspe le 16 najboljšim in 
še nekaterim srečnim poraženkam …

Žreb pa v 1. krogu glavnega turnir-
ja Tamari nikakor ni bil naklonjen, saj 
jo je v 1. krogu čakala odlična Kitajka 
Qinwen Zheng, 19. nosilka turnirja. 
Igralka, ki je lani oktobra dopolnila 
20 let, velja za eno najboljših v svo-
ji generaciji in ji napovedujejo zelo 
svetlo prihodnost. Lani se je v prvi 
sezoni nastopov na grand slam tur-
nirjih npr. uvrstila v 4. krog Roland 
Garrosa in dokazala, da ji peščena 
podlaga ne povzroča težav. 

Kitajka je dvoboj začela z uspešno 
servisno igro, v drugi pa je že odvze-
la servis naši igralki (0:2). Tami je 
odgovorila z rebreakom (1:2), kma-

lu nato še z izenačenjem na 2:2. Po 
izgubljeni peti igri (2:3) je Slovenka 
rešila tri break žogice, četrte pa ne in 
Zhengova je povedla z 2:4. 

Ko je v težavnem položaju, Tami 
po navadi iz sebe iztisne največ in 
tudi tokrat ji je uspelo z novim bre-
akom znižati na 3:4. Naslednja ser-
visna igra je šla z breakom znova 
na stran mlajše tekmice (3:5), ki ji je 
nato uspelo niz zaključiti na 3:6. 

V drugem nizu je Zhengova še 
stopnjevala ritem in hitro povedla 
0:4 ter po uri in 15 minutah mirno za-
ključila dvoboj. Razmerje v osvojenih 
točkah je bilo 43:60, glavna razlika 
pa v izsiljenih napakah, ki jih je bilo 
pri 25-letni članici TK Terme Ptuj 
zaradi agresivne in natančne igre 
tekmice veliko več (17:10). Kitajka je 
zadela tudi več winerjev (10:16).

Zidanškova je največji uspeh v 
karieri dosegla pred dvema letoma 
prav v Parizu, ko se je prebila vse 
do polfi nala in nato dosegla karier-
no uvrstitev na WTA-lestvici – 22. 

mesto. Lani se je prebila do 3. kroga, 
zato bo zaradi letošnjega izpada v 
1. krogu sledil kar precejšen zdrs po 
lestvici …

JM

je hitro izenačila, z zelo natančnim 
strelom iz strani je s pomočjo vratni-
ce v polno meril nekdanji član Alumi-
nija Alen Krajnc – 1:1. 

Gostje so bili v zaključku prvega 
in v začetku drugega polčasa blizu 
vodstva (stativa Krajnca, neuspel 
lob Karice), a res lepih priložnosti jim 

ni uspelo realizirati. To je v njihove 
vrste vneslo kar nekaj nervoze, plod 
katere je bil tudi vodilni zadetek Alu-
minija. Smešen nesporazum vratarja 
Uroša Likarja in branilca Vahida Seli-
movića je slednji začinil z nespamet-
nim prekrškom nad Markom Bres-
tom, ki je pozorno spremljal akcijo 
in stekel proti žogi. Sodniku Slavku 
Vinčiču ni preostalo drugega, kot da 
pokaže na belo piko, iz katere je bil 
zanesljiv izvajalec Nik Marinšek – 2:1. 

Piko na i dobre predstave Alumi-
nija je postavil Daniel Skiba v 78. mi-
nuti, ko je ob statični obrambi Gorice 
dosegel še tretji zadetek za svoje 
moštvo in mu zagotovil lepo pred-
nost pred povratnim obračunom v 
Novi Gorici. 

„Prednost je lepa, a moramo os-
tati mirni in brez evforije opraviti še 
drugi del naloge,“ je po tekmi dejal 
21-letni Marko Brest, najboljši posa-
meznik srečanja. Tega načrta so se 
šumarji na Primorskem tudi držali ...

2. tekma: Gorica – 
Aluminij 1:1 (1:1)

STRELCA: 1:0 Iličić (9.), 1:1 Marin-
šek (27.)

GORICA: Likar, Krajnc (od 58. An-
drejašič), Selimović, Hrka, Mlakar, 
Petrović (od 66. Velikonja), Ahmetaj, 

Kolobarić (od 72. Marinič), Jukić (od 
46. Ankrah), Juncaj (od 58. Karrica), 
Iličić. Trener: Agron Šalja.

ALUMINIJ: Banić, Martić, Scha-
ubach, Koblar, Jovan, Gorenak (od 
68. Črnčec), Jagić, Marinšek (od 82. 
Baskera), Šturm (od 68. Katuša), 
Brest (od 90. Grajfoner), Skiba (od 
82. Čavara). Trener: Robert Pevnik.

Igralci v rdeče-belih dresih so na 
Primorskem od prve minute naprej 
kazali jasno željo po zmagoslavju, 
pritisk na tekmece so vršili globo-
ko na njihovi polovici. A le trenu-
tek dekoncentracije je bil dovolj, 
da so Goričani zaostanek iz prve 
tekme prepolovili. Alen Krajnc je 
poskusil z zavitim strelom, ki ga je 
Tibor Banič še ubranil, po neuspe-
šnem izbijanju Roka Schaubacha 
pa je žogo v gol pospravil Miroslav 
Iličić – 1:0. 

Kljub zaostanku Kidričani v no-
benem trenutku niso odstopali od 
zastavljenega načina igre, kar se jim 
je obrestovalo z izenačenjem v 27. 
minuti: žogo po podaji Tina Martiča 
je Daniel Skiba toliko preusmeril, da 
je prišla do Nika Marinška, ki jo je z 
atraktivnim in efektivnim zaključ-
kom s peto pospravil v mrežo – 1:1. 

V zaključku prvega polčasa bi lah-
ko Skiba in Brest praktično odločila 
tekmo, a nista zadela iz domala ide-

alnih položajev. Festival priložnost 
se je nadaljeval tudi v drugem pol-
času, Brest je iz najlepše v 59. minuti 
zadel prečko. 

V zadnjem delu tekme so domači-
ni postajali vedno bolj nervozni, po-
skušali so tudi „na silo“, s številnimi 
visokimi podajami v kazenski prostor 
šumarjev. Obramba Štajercev pa je 
vse njihove napade uspešno odbila, 
v nekaj primerih pa se je izkazal tudi 
vratar Banić (dve odlični obrambi v 
72. minuti, ko sta poskušala Veliko-
nja in Ahmetaj). 

Sredi drugega polčasa so člani 
domače navijaške skupine odšli s 
stadiona, v zaključku tekme pa svoj 
arzenal pirotehničnih sredstev z zu-
nanje strani stadiona zmetali na igri-
šče. Po nekajminutnem premoru, ki 
je sledil, se je v sliko nemoči domači-
nov odlično podala še neizkoriščena 
priložnost Selimovića v 92. minuti, ko 
je iz nekaj metrov s silovitim strelom 
namesto mreže stresel prečko … 

Sledilo je veselje na eni in žalost 
na drugi strani, Aluminij se po enole-
tnem premoru vrača v 1. ligo, Gorica 
pa je po enoletnem plesu med prvo-
ligaši znova izpadla, tretjič v zgodo-
vini. Časi, ko je bila Gorica državni 
prvak (95/96, 03/04, 04/05, 05/06), 
so le še oddaljena senca …

Jože Mohorič

Roland Garros, 
kvalifi kacije, rezultati: 

1. krog: Zidanšek (4.) –  Abd-
urajmova (Uzbekistan) 7:6(2), 
4:6, 6:2;

2. krog: Zidanšek (4.) – Zaha-
rova (Rusija) 2:6, 6:2, 6:2;

3. krog: Zidanšek (4.) – Bol-
sova (Španija, 18.) 6:2, 7:6(4).

Glavni žreb: 
1. krog: Zidanšek – Zheng 

(Kitajska, 19.) 3:6, 1:6.

Dvojice:
1. krog: Zidanšek/Sherif (Slo-

venija/Egipt) – Bondar/Minen 
(Madžarska/Belgija).
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Jože Mohorič. 
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David Breznik, Uroš Krstič, 
Niko Šoštarič, Simeon Gönc, 
Franc Slodnjak, 
Silva Razlag,
Črtomir Goznik.
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Le redkim drugoligašem 
doslej je uspelo v dodatnih 
kvalifi kacijah za 1. ligo ugnati 
prvoligaše, v nedeljo se je na 
to listo vpisal tudi Aluminij. 
Kidričani so v seštevku dveh 
tekem povsem zasluženo 
slavili v obračunu z Gorico 
in bodo v naslednji sezoni 
2023/24 po letu premora 
znova nastopali med 
prvoligaši.

„Občutki so fenomenalni, pokaza-
li smo, da smo prava ekipa in da se 
znamo boriti za skupne cilje, pa naj 
bo to v 2. ligi ali pa s prvoligaši, kot je 
bilo letos v pokalu s Koprom in Olim-
pijo, nazadnje pa sedaj v dodatnih 
kvalifi kacijah z Gorico,“ je po tekmi v 
Novi Gorici žarel kapetan moštva Nik 
Marinšek, eden najzaslužnejših za 
ekspresno vrnitev Aluminija v 1. ligo. 

Podobno je razmišljal tudi trener 
Robert Pevnik: „Sedaj je čas za slav-
je, ob katerem pa bi se želel zahvaliti 
vsem v klubu in izven njega, ki so pri-
pomogli k temu uspehu. Na koncu 
so napredovanje na igrišču priborili 
igralci, oni so najzaslužnejši, da bo 
Aluminij znova med elito. Lani se mi 
je prvič v karieri trenerja zgodilo, da 
sem s katerim klubom izpadel iz prve 
lige, zato sem letos toliko bolj vesel 
takojšnje vrnitve.“

Izkazalo se je, da so si igralci Alu-
minija odločilno prednost priigrali že 
na prvi tekmi v Kidričevem, ki so jo 
dobili z izidom 3:1. 

1. tekma: Aluminij – 
Gorica 3:1 (1:1)

STRELCI: 1:0 Brest (7.), 1:1 Krajnc 
(19.), 2:1 Marinšek (57., z 11 m), 3:1 
Skiba (78.).

ALUMINIJ: Banić, Jovan, Martić, 
Koblar, Crnčec (od 46. Gorenak), 

Jagić (od 93. Čavara), Schaubach, 
Marinšek (od 81. Munić), Brest (od 
88. Grajfoner), Skiba, Šturm. Trener: 
Robert Pevnik.

GORICA: Likar, Ankrah, Juncaj (od 
65. Baruca), Karrica (od 75. Iličić), 
Kolobarić, Krajnc, Mevlja, Mlakar, 
Petrović (od 64. Petrović), Selimović 
(od 82. Marinič), Velikonja (od 65. 
Hrka). Trener: Agron Šalja.

Že bežen pogled na polno tribuno 
kidričevskega športnega parka – ob 
prostem vstopu se je zbralo približ-
no 800 gledalcev – je govoril o tem, 
da so privrženci Aluminija začutili po-
membnost tekme in da verjamejo v 
uspešen konec sezone 2022/23 za nji-
hov klub. Domači igralci jih niso razo-
čarali, ampak so bili večji del tekme 
boljši in aktivnejši tekmec na igrišču. 

Že v 7. minuti so izkoristili neod-
ločnost obrambe Gorice in Marko 
Brest je z nizkim strelom ob vratar-
ju Likarju zadel v polno – 1:0. Gorica 

E-mail: sport@radio-tednik.si

Foto: Aleš Fevžer /m24.si

Šumarji so se po uspešno opravljenih kvalifi kacijah zasluženo veselili napredovanja v 1. ligo. 

Tamara Zidanšek je v Parizu dobila vse tri kvalifi kacijske dvoboje. 

Nogomet � Kvalifi kacije za 1. ligo

Aluminij deseti član 
prvoligaške druščine

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Aluminija (v ospredju Marko Brest) so si na prvi tek-
mi dodatnih kvalifi kacij pred svojimi navijači priigrali dovolj veliko 
prednost, da so jo v Novi Gorici ubranili. 

Tenis � Roland Garros

Uspešno prestala kvalifikacije, Kitajka nato premočna
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V madžarski Nagykanizsi je v so-
boto potekal mednarodni turnir v 
kikboksu (ICO Open European com-
bat championships), na katerem 
je na svojem prvem tekmovanju v 
starostni kategoriji mlajši mladinci 
nastopil Teo Kostanjevec. Član Kung 
fu kluba Ptuj in varovanec trenerja 
Karla Šauperla je nastopil v discipli-
nah K-1 light in light contact.

V K-1 light se je v svoji prvi borbi 
nasploh spoprijel z borcem iz BiH 
Edinom Osmićem, ki mu je zaradi 
treme v premiernem nastopu mo-
ral priznati premoč. V drugi discipli-
ni, light contact kickboxu, se je po 
uvrstitvi v fi nale boril proti borcu iz 
Ukrajine in po odlični borbi osvojil 2. 
mesto.

DB

Jeruzalem – Riko 
Ribnica 32:33 (17:19)

JERUZALEM: Skledar, Zemljič (5 
obramb), Balent (2 obrambi); Mun-
da, Bogadi 3, Pungartnik 1, Vincek, 
G. Hebar, Šulek 4, Kosi 12 (6), N. 
Krabonja 4, Čirović 1, S. Krabonja 1, 
Kolmančič 2, Škrinjar 2. Trener: Saša 
Prapotnik.

SEDEMMETROVKE: Jeruzalem 
6/6; Riko Ribnica 1/1.

IZKLJUČITVE: Jeruzalem 8; Riko 
Ribnica 12 minut.

IGRALEC TEKME: Tilen Kosi (Jeru-
zalem Ormož).

Ormožani so sezono 2022/23 kon-
čali z 11. mestom v državi in 2. mes-
tom v Pokalu Slovenije. „S sezono 
smo zadovoljni, saj smo si obstanek 

v ligi zagotovili zelo hitro, obenem 
pa smo zaigrali v velikem fi nalu Po-
kala. Največ težav so nam skozi se-
zono povzročale poškodbe, ki so 
nas tudi prikrajšale za kakšno višje 
mesto v državnem prvenstvu,“ je 
na kratko ocenil sezono trener Saša 
Prapotnik. 

Proti Ribnici se Ormožanom ni 
izšlo po željah. Po prvi polovici 1. 
polčasa so še vodili za dva zadetka 
(10:8), nato pa je gostom uspelo do-
mačine najprej ujeti in nato še prehi-
teti (17:19).

Ormožani so celoten 2. polčas „di-
hali za ovratnik“ gostom, vendar jim 
Ribničanov nikakor ni uspelo ujeti. 
„Zmaga Ribnice je zaslužena. Želeli 
smo si zmagati, vendar so naše ba-
terije po Pokalu Slovenije popolno-
ma prazne. V glavah si želiš zmagati, vendar utrujeno telo tega enostav-

no ne dopušča. Zdaj si bomo končno 
lahko spočili, nato pa nas čaka nova 
težka sezona, v kateri bodo iz 1. A-li-
ge izpadle kar štiri ekipe,“ je po tek-
mi povedal Gašper Hebar.

Ribničani so bili zmage na Harde-
ku zelo veseli. „Res je, da tekma ni 
odločala o ničemer, ampak zmagati 
na Hardeku vsem ekipam nekaj po-
meni. Veseli smo te lepe in zaslužene 
zmage,“ je bil kratek in jedrnat Mitja 
Nosan, igralec Riko Ribnice.

Po koncu tekme so se od ormo-
škega dresa poslovili kar štirje igralci: 
Tilen Kosi se seli v Avstrijo, Nik Čiro-
vić v Celje, Alen Skledar v Trebnje, 
Nejc Krabonja pa je zaključil svojo 
rokometno pot. Na Hardek prihajajo 
novi obrazi. O njihovih imenih in pri-
imkih pa več v petkovi izdaji Štajer-
skega tednika.

Uroš Krstič

Jadran Hrpelje – Velika 
Nedelja 28:26 (13:14)

VELIKA NEDELJA: Firšt Šeruga (7 
obramb); Zorec 4, Pandev 6, Toplak 
4, Sovič 1, Borko 4, Mlač Černe 7 (3). 
Trener: Davorin Kovačec.

SEDEMMETROVKE: Jadran 3/1; V. 
Nedelja 3/3.

IZKLJUČITVE: Jadran 8; V. Nedelja 
18 minut.

RDEČI KARTON: Toplak (3 x 2 mi-
nuti – 48.).

Velika Nedelja se je po vseh te-
žavah z igralskim kadrom na gosto-
vanje v Hrpelje podala z le sedmimi 
igralci. Gostje iz Prlekije so se juna-
ško borili in vodili tri četrtine tekme. 
Usodna za zelene je bila tretja izklju-
čitev Žana Toplaka v 48. minuti, tako 
da je Velika Nedelja zadnji del tekme 
odigrala z le šestimi igralci. Domačini 
so to s pridom izkoristili ter preobrni-
li tekmo v svojo korist in si zagotovili 
obstanek v 1. B-ligi.

„Poškodbe in maloštevilni igralski 
kader nas je stal poraza na tej tekmi, 
skozi celo sezono pa bistveno višje-
ga mesta na lestvici. Sicer smo z 8. 
mestom v 1. B-ligi kot novinci zelo za-
dovoljni, vendar bi sezona lahko bila 
še bistveno uspešnejša, saj nas do 5. 
mesta ločita le dve zmagi. Naslednja 
sezona bo še težja, saj iz lige izpa-
dejo kar štiri ekipe. Igralski kader za 
naslednjo sezono je v tem trenutku 
še velika neznanka. Upamo na naj-
boljše,“ je po tekmi povedal trener 
Velike Nedelje Davorin Kovačec.

Velika Nedelja je tako sezono 
zaključila na 8. mestu. Osvojenih je 
bilo lepih 27 točk (13 zmag, 1 remi, 
12 porazov). Kljub vsem omenjenim 
težavam je ekipa vse to nadoknadila 
z izjemnim ekipnim duhom, kakršne-
ga redko vidiš tudi v večjih rokome-
tnih sredinah. Obenem je ekipa Veli-
ke Nedelje glede na prejete zadetke 

imela drugo najboljšo obrambo lige, 
kar je zgovoren podatek o borbe-
nosti te ekipe v tej sezoni. „Ob tej 
priložnosti še enkrat čestitam vsem 
fantom za prelepo in uspešno sezo-
no. Ponosen sem, da sem lahko bil 
del te ekipe. Vsem, ki nas zapuščajo, 
želim obilo uspeha na življenjski in 
športni poti, tistim, ki ostajajo, pa 
da ostanejo takšni, kot so – borbeni 
in željni uspeha do maksimuma,“ je 
za konec sezone dejal Davorin Ko-
vačec.

Ljubljana – Moškanjci-
Gorišnica 37:28 (15:15)

MOŠKANJCI-GORIŠNICA: Ranfl  (8 
obramb), Krofl ič (2 obrambi), Brod-
njak; Šandor 8(2), Ozmec 5, Venta 
4, Žnidarič 3(1), Tement 3, Belšak 3, 
Zupanič 1, Geč, G. Trunk, Lorenčič. 
Trener: Ivan Hrupič.

SEDEMMETROVKE: Ljubljana 3/3; 
Gorišnica 5/5.

IZKLJUČITVE: Ljubljana –; Moška-
njci-Gorišnica 8 minut.

RDEČI KARTON: Knavs (15., Lju-
bljana).

V zadnjem krogu je gorišniške ro-
kometaše pot vodila v prestolnico, v 
goste bodočemu prvoligašu. Zmaga 
Ljubljane je pričakovana in zasluže-
na, izražena pa je s preveliko končno 
razliko. 

Gostje so odlično odprli tekmo in 
njihova prednost je v sredini polčasa 
v nekaj primerih znašala pet golov 
(2:7, 3:8, 4:9). Sledil je pričakovan 
odgovor domačih in izenačenje re-
zultata do polčasa. 

Tudi v drugem delu si domačini 
niso priigrali prednosti vse do 45. mi-
nute (25:24). Nato so vendarle moč-
no „stopili na plin“ …

„V prvi vrsti želim čestitati MRK 
Ljubljana in RK Škofl jica za napredo-
vanje v 1. NLB ligo. Če potegnemo 

črto pod naše igre in uvrstitev v tej 
sezoni, potem z uvrstitvijo ne more-
mo biti zadovoljni. Osnovni cilj – ob-
stanek – smo sicer izpolnili, vendar 
smo prevečkrat po nepotrebnem 
izgubljali točke, kar nas je pahnilo v 
spodnji del lestvice. 

Zadnja tekma v Ljubljani lahko 
kljub na videz visokemu porazu dobi 
pozitivno oceno. V prvem polčasu 
smo prikazali odlično igro in imeli 
aktiven rezultat. Ne glede na padec 
v drugem polčasu smo imeli prilož-
nost za izenačenje na 25:25, a so nas 
drago stali zgrešeni zicerji. Domačini 
so vsako našo napako izkoristili s 
polprotinapadom. Čestitam našim 
mlajšim članom, ki so na začetku ka-
rier, kljub temu pa so pokazali, da se 
zmorejo kosati z vsemi. V njih vidim 
potencial za prihodnja leta,“ je po 
tekmi povedal kapetan moštva Nejc 
Šandor. 

JM
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Najboljši slovenski športnik lan-
skega leta in aktualni svetovni prvak 
v metu diska Kristjan Čeh se je z do-
mačega Ptuja, kjer je pretekli teden 
nastopil na prvem mitingu mednaro-
dne atletske lige, odpravil na sever 
Afrike, v Maroko, kjer je nastopal na 
drugem letošnjem mitingu diaman-
tne lige. Tudi tokrat ni razočaral svo-
jih privržencev, saj je slavil z izjemno 
serijo metov. 

Kristjanova serija v Rabatu: 
70,07 m, 69,38 m, 68,26 m, 
69,10 m, 70,32 m, 69,20 m

„Pričakoval sem dober izid, saj na 
treningih mečem 68, 69 metrov da-
leč. Imel sem dva meta prek 70, ostalo 
stabilnih 69 metrov. Le kakšno tekmo 
potrebujem v dobrih pogojih ter da se 
mi bo 'poklopila' še idealna tehnika, 
pa bo disk letel res daleč. Tekmecev 
nisem kaj prida spremljal, tudi nisem 
vedel, da sem prepričljivo povedel,“ 
je pojasnil Čeh, član AK Ptuj.

Osredotočil se je le na svojo teh-
niko: „Če sem jo koliko toliko ujel, 
je disk letel prek 70, sicer pa 69 
metrov. V Rabatu sem bil lani prvič, 
tudi tedaj sem zmagal. Pot je bila 
veliko krajša kot v Doho in sem na-
stopil spočit. Tudi moj prvi trening v 
Rabatu je bil dober, imel sem dobro 
tehniko in mete, zato sem pričako-
val tak razplet,“ je dodal 24-letnik iz 
Podvincev.

Drugo mesto je z zaostankom 
dobrega metra zasedel Kristjanov 
stalni konkurent, olimpijski prvak 
Daniel Stahl, tretji je bil Andrius Gud-
žius iz Litve, ki pa je zaostal že več 
kot štiri metre.

Čeh je začel tekmo kot prvi in je 
z rezultatom 70,07 m povsem do-
tolkel tekmece, imel je skoraj štiri 
metre in pol prednosti pred prvim 
zasledovalcem. Britanec Lawrence 
Okoye, lani bronast na EP, je bil drugi 
s 65,62 m, Stahl je bil tretji s 64,77 m.

Stahl je v tretji seriji s 67,53 m prešel 
na drugo mesto in mesto nižje potis-

nil Gudžiusa, ki je v drugem poskusu 
dosegel 65,61 m. Stahl je svoj rezultat 
dneva in najboljši dosežek sezone do-
segel v četrti seriji (69,21 m), s čimer 
se je močno približal našemu asu, a ga 
vseeno ni ogrozil na 1. mestu. Za Čeha 
je bila to sedma zaporedna zmaga v 
diamantni ligi, lanskim petim je dodal 
letošnji v Dohi in Rabatu.

Druga slovenska predstavnica na 
tekmovanju je bila Anita Horvat, ki je 
v teku na 800 metrov z rezultatom 
2:01,30 zasedla 5. mesto, s čimer je 
bila najboljša Evropejka. Prva je bila 
Kenijka Mary Morra (1:58,72), branil-
ka lanske diamantne zmage v sezoni 
in bronasta na SP lani v Eugenu.

Naslednji miting diamantne 
lige bo v petek v Firencah, 
kjer pa meta diska ni na 
sporedu. 

JM, sta

 NLB liga
REZULTATI 26. KROGA: Jeruzalem 

Ormož – Riko Ribnica 32:33 (17:19), Kr-
ško – Dobova 23:28 (14:16), LL Grosist 
Slovan – Trimo Trebnje 32:39 (18:23), 
Koper – Urbanscape Loka 28:26 
(15:13), Gorenje Velenje – Sviš Ivančna 
Gorica 36:24 (18:13), Krka – Maribor 
Branik 34:30 (19:19), Slovenj Gradec – 
Celje Pivovarna Laško 23:31 (11:15).
1. CELJE PIVO. LAŠKO 26 25 0 1 50
2. GORENJE VELENJE 26 21 3 2 45
3. TRIMO TREBNJE 26 22 0 4 44
4. KRKA 26 18 0 8 36
5. RIKO RIBNICA 26 15 2 9 32
6. SLOVENJ GRADEC 26 13 2 11 28
7. KOPER 26 11 2 13 24
8. URBANSCAPE LOKA 26 8 4 14 20
9. LL GROSIST SLOVAN 26 8 3 15 19
10. SVIŠ IVANČNA GORICA 26 7 5 14 19
11. JERUZALEM ORMOŽ 26 7 3 16 17
12. DOBOVA 26 6 1 19 13
13. MARIBOR 26 2 5 19 9
14. KRŠKO 26 2 4 20 8

Iz lige sta izpadla Maribor in Kr-
ško, v naslednji sezoni ju bosta za-
menjali ekipi Škofl jice in Ljubljane. 

Miting diamantne lige v 
Rabatu (Maroko), met diska:
1. Kristjan Čeh (Slovenija) 70.32 m
2. Daniel Stähl (Švedska) 69.21 m
3. Andrius Gudzius (Litva) 66.04 m
4. Lawrence Okoye (V. Britanija) 65.62 m
5. Sam Mattis (ZDA) 63.91 m
6. Alin Alexandru Firfirica (Romunija) 63.43 m
7. Simon Pettersson (Švedska) 62.25 m
8. Apostolos Parellis (Ciper) 60.95 m

Atletika � Diamantna liga

Kristjan z odlično 
serijo do nove zmage

Foto: Črtomir Goznik

Kristjan Čeh je predstavo iz Ptuja v Rabatu nadgradil z novo odlično serijo metov – disk je dvakrat 
poletel tudi preko magične meje 70 metrov. 

Foto: Črtomir Goznik

Rokometaši Velike Nedelje so sezono zaključili na 8. mestu, Gorišničani so pristali dve mesti nižje. 

Foto: NŠ

Tilen Kosi, Nik Čirović, Nejc Krabonja in Alen Skledar

Karel Šauperl z mladim borcem 
Teom Kostanjevcem

Rokomet � 1. B DRL (m), konč

Bodoči prvoligaš in Jadran do zmag

Rokomet � Liga NLB

Poraz z Ribnico in slovo 
četverice

Kikboks � Kung-fu klub Ptuj

Teo Kostanjevec je 
nastopil na Madžarskem

1. B DRL (m)
REZULTATI 26. KROGA: Ljubljana 

– Moškanjci-Gorišnica 37:28, Jadran 
Hrpelje-Kozina – Velika Nedelja 
28:26, Herz Šmartno – Butan plin 
Izola 33:33, Črnomelj – Grosuplje 
30:33, Dol TKI Hrastnik – Škofl jica 
32:35, Alples Železniki – Sevnica 
21:26, Frankstahl Radovljica – Mo-
kerc-Kig 38:37. 
1. ŠKOFLJICA 26 20 3 3 43
2. LJUBLJANA 26 21 1 4 43
3. GROSUPLJE 26 19 0 7 38
4. RADOVLJICA 26 16 2 8 34
5. BUTAN PLIN IZOLA 26 14 4 8 32
6. MOKERC - KIG 26 14 2 10 30
7. DOL TKI HRASTNIK 26 14 1 11 29
8. VELIKA NEDELJA 26 13 1 12 27
9. HERZ ŠMARTNO 26 9 6 11 24
10. MOŠKANJCI-GORIŠNICA 26 7 4 15 18
11. JADRAN HRPELJE 26 6 2 18 14
12. ČRNOMELJ 26 6 2 18 14
13. SEVNICA 26 5 3 18 13
14. ALPLES ŽELEZNIKI 26 1 3 22 5
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Super liga
Šele v zadnjem krogu je padla 

odločitev o letošnjem prvaku Super 
lige, najmočnejšem tekmovanju pod 
okriljem MNZ Ptuj. Najdaljšo so na 
koncu potegnili igralci Hajdine, ki so 
z zmago proti Boču ohranili pred-
nost pred Markovčani. Ti so v zad-
njem krogu storili vse, kar so lahko 
– visoko so zmagali v Gerečji vasi, a 
spodrsljaja Hajdine niso dočakali.

Pred zadnjim krogom tri točke 
prednosti Hajdini niso zagotavljale 
mirne končnice, saj sta imeli ekipi 
izenačen zbir točk in gol razliko na 
medsebojnih tekmah – tako bi lah-
ko Markovčani ob svoji visoki zma-
gi in porazu Hajdine celo skočili na 
1. mesto. A to se ni zgodilo, čeprav 
Miran Emeršič v Poljčanah ni mogel 
računati na Iana Emeršiča (je na SP 
v footgolfu) in Roka Medveda (kar-
toni). Hajdinčanom tudi dolgo ni us-
pelo zadeti v polno; ko je to uspelo 
najboljšemu igralcu lige Timoteju 
Petku v 65. minuti, potem je bila pot 
do cilja odprta …

Hajdina je po jesenskem delu se-
zone za vodilnimi Markovci zaostaja-
la šest točk, spomladi pa je osvojila 
kar devet točk več …

Glede napredovanja v vzhodno 
skupino 3. lige je še nekaj negoto-
vosti, saj zaenkrat še ni jasno, kdo bo 
igral v oz. se odpovedal  dodatnim 
kvalifi kacijam (prvaki MNZ Murska 

Sobota, MNZ Celje in MNZ Maribor). 
Sicer so v zadnjem krogu strelci 

„pokurili vse preostale naboje“, goli 
so dobesedno „grmeli iz vseh stra-
ni“ – doseženih je bilo kar 26, pov-
prečno več kot pet na tekmo. Največ 
v Središču, kjer so igralci Apač na 
daljavo lovili doslej najučinkovitejše 
moštvo lige Gerečjo vas. Na koncu 
jim je uspelo, s šestimi goli so se us-

tavili pri številki 42 v sezoni, Gerečja 
vas je zabila enega manj …

Končno 3. mesto je uspelo zasesti 
Gorišnici, ki je prekinila zmagovalno 
serijo Grajene. Pod vse štiri zadetke 
gostov se je v Grajeni podpisal Kle-
men Zlatnik, ki se je tako na vrhu 
lestvice strelcev izenačil z domačim 
matadorjem Vojkom Tomincem – 
oba sta dosegla 19 zadetkov. 

Lokalni derbi občine Markovci so 
dobili Stojnčani, v vsakem polčasu 
so sosedom iz Bukovcev zabili po en 
zadetek.

REZULTATI 18. KROGA: 
Grajena ANpro – Gorišnica 2:4 

(1:3); strelci: 1:0 Pauko (13.), 1:1 Zlat-
nik (23., z 11 m), 1:2 Zlatnik (25.), 1:3 
Zlatnik (39.), 1:4 Zlatnik (50.), 2:4 To-
minc (82.);

Boč Poljčane – Hajdina 1:2 (0:0); 
strelci: 0:1 Petek (65.), 0:2 N. Zupanič 
(81.), 1:2 Topič (88.). Rdeči karton: Vi-
dečnik (57., Boč);

Gerečja vas – Markovci 1:4 (0:2); 
strelci: 0:1 Letnik (4.), 0:2 Toplek 
(32.), 0:3 Bolcar (78.), 1:3 Rozman 
(79., z 11 m), 1:4 Frank Ličina (83.);

Stojnci – Bukovci 2:0 (1:0); strelca: 
1:0 S. Meznarič (16.), 2:0 Leben (86.). 
Rdeči karton: Bratuša (91., Bukovci);

Središče – Apače 4:6 (2:2); strelci: 
0:1 Rumež (18.), 1:1 Trstenjak (28.), 
2:1 Jakl (38.), 2:2 Rumež (44.), 2:3 
Klanjšek (50.), 2:4 Klajnšek (61.), 3:4 
Jaušovec (67., z 11 m), 3:5 Štumber-
ger (74.), 4:5 Govedič (80.), 4:6 Fri-
drih (88.).
1. HAJDINA 18 12 2 4 39:18 38
2. MARKOVCI 18 10 5 3 37:19 35
3. GORIŠNICA 18 9 5 4 32:25 32
4. GEREČJA VAS 18 9 2 7 41:37 29
5. STOJNCI 18 8 5 5 33:32 29
6. APAČE 18 7 3 8 42:38 24
7. GRAJENA ANPRO 18 7 1 10 37:37 22
8. BUKOVCI 18 6 2 10 27:38 20
9. BOČ POLJČANE 18 4 5 9 25:35 17
10. SREDIŠČE 18 2 2 14 24:58 8

1. liga MNZ Ptuj
REZULTATI 16. KROGA: 
Pragersko – Ormož 2:2 (0:1); 

strelci: 0:1 Prapotnik (45.), 0:2 Ko-
sec /47.), 1:2 Fingušt (65.), 2:2 Jeršič 
(92.);

Rogoznica – Hajdoše 8:1 (2:1); 
strelci: 1:0 Žirovnik (13.), 1:1 Mezna-
rič (20.), 2:1 Kokol (35.), 3:1 Šoštarič 
(50.), 4:1 Krajnc (53.), 5:1 Krepek 
(64.), 6:1 Žirovnik (69.), 7:1 Šoštarič 
(77.), 8:1 Krajnc (83.);

Podlehnik – Tržec 5:1 (2:0); strel-
ci: 1:0 Lampret (19.), 2:0 Trebše 
(26.), 3:0 Lampret (46.), 4:0 Pernat 
(58.), 4:1 Pečnik (59.), 5:1 Vrećar 
(68.);

Makole Bar Miha – Skorba 8:0 
(4:0); strelci: 1:0 Kenda (2.), 2:0 Stoj-
nšek (20.), 3:0 Pislak (21.), 4:0 Kenda 
(31.), 5:0 Žunkovič (56.), 6:0 Žunko-
vič (61.), 7:0 Pislak (70.), 8:0 Grašič 
(89.).
1. ORMOŽ 16 15 1 0 76:12 46
2. PRAGERSKO 16 9 4 3 53:31 31
3. MAKOLE BAR MIHA 16 9 3 4 41:23 30
4. SKORBA 16 6 2 8 35:48 20
5. ROGOZNICA 16 5 2 9 30:41 17
6. TRŽEC 16 4 4 8 19:37 16
7. PODLEHNIK 16 4 4 8 25:44 16
8. HAJDOŠE 16 1 2 13 16:59 5

2. liga MNZ Ptuj
REZULTATA 16. KROGA: 
Oplotnica Senčila Senica – Dorna-

va Digitalpartner.si 1:2 (0:1); strelci: 
0:1 Mitja Zagoršek (31.), 0:2 Pihler 
(83.), 1:2 Leskovar (92.);

Slovenja vas SMS sanacija – Pol-
skava avtop. Grobelnik 0:2 (0:0); 
strelec: 0:1 Sarr (75.), 0:2 Sarr (85.). 
Rdeči karton: Dikavčič (89.).

Prosti sta bili ekipi Leskovca in 
Zgornje Polskave. 
1. DORNAVA 12 9 1 2 36:12 28
2. LESKOVEC 12 8 1 3 28:21 25
3. OPLOTNICA SENICA 13 6 2 5 27:25 20
4. POLSKAVA G.  12 5 2 5 18:23 17
5. ZG. POLSKAVA 12 4 3 5 15:14 12
6. LOVRENC * 6 2 2 2 14:13 8
7. SLOVENJA VAS 13 0 1 12 9:39 1

JM

Zadnji krog sezone je odločal 
o zmagovalcu in potniku 
v 2. ligo: Dravinja in Drava 
sta svoje delo opravili po 
svojih željah, z zmagama, 
kar je pomenilo, da so 
se napredovanja veselili 
nogometaši iz Slovenskih 
Konjic. Ptujčani so bili 
blizu, za končni uspeh sta 
jim zmanjkali dve točki ... 
Na zelenicah so se izkazali 
z modernim, všečnim in 
učinkovitim nogometom, kar 
naznanja lepo prihodnost 
mlade nogometne vrste 
Drave. 

Med ostalimi klubi iz MNZ Ptuj, ki 
so tekmovali v 3. ligi, je zelo pozitiv-
no zgodbo – kljub porazu na zadnji 
tekmi z Dravinjo – spisal Videm. Zelo 
sta nihala v rezultatih in igrah Zavrč 
in Podvinci, kar se je videlo tudi na 
njunih zadnjih tekmah. Vse skupaj ju 
je pripeljalo na sredino prvenstvene 
lestvice. Celotno sezono so se na 
različnih frontah borili v Cirkulanah, 
ki so si na igrišču izborili obstanek 
v 3. ligi, a so se v klubu odločili, da 
izstopijo iz tega tekmovanja. Pri-
hodnjo sezono bodo tekmovali v 2. 
razredu MNZ Ptuj.

Drava Ptuj – Šampion 
1928 5:0 (2:0)

STRELCI: 1:0 Šalamun (3.), 2: Blaj 
(7.), 3:0 Šalamun (47.), 4:0 Dreven-
šek (53.), 5:0 Miličić (82.)

DRAVA PTUJ: Janžekovič (od 52. 
Horvat), Đuran, Kokić (od 57. Kram-
berger), Drevenšek, Lovenjak, Blaj 
(od 57. Miličić), Erhatič, Lukić, Jadric 
(od 52. Vogrinec), Marot, Šalamun 
(od 76. Žižek). Trener: Simon Dvor-
šak.

Razigrana ekipa Drave je svojo na-
logo na zadnji tekmi proti Šmartne-
mu opravila zelo dobro in je gostom 
nasula pet zadetkov. Modri so imeli 
dobro spodbudo s tribun Mestnega 
stadiona (ob približno 500 gledalcih 
se je zbrala tudi skupina organizira-
nih navijačev, op. a) in so bili v igri 
vsaj za dva razreda boljši tekmec od 
nemočnih gostov. 

Začetni nalet je Ptujčanom pri-
nesel dva zadetka, saj je globinsko 
žogo v prostor s strelom po tleh v 
zadetek spremenil Niko Šalamun 
(1:0), s podajo Nika Erhatiča iz pro-
stega strela pa je z bližine s strelom 

z glavo unovčil Marcel Blaj – 2.0. 
Tudi v nadaljevanju so domačini 
popolnoma kontrolirali situacijo na 
igrišču in so le redko dovolili, da so 
gostje prišli na njihovo polovico. Ti v 
celotni tekmi niso imeli konkretnej-
še priložnosti, medtem ko si je na 
drugi strani Drava ob petih zadetkih 
priigrala še kup obetavnih situacij za 
zadetek. 

Tri so realizirali v drugem polčasu. 
Najprej je po domiselni akciji s prib-
ližno dvanajstih metrov svoj drugi 
zadetek na tekmi dosegel Niko Šala-
mun (3:0), nato je po kotu zadel odli-
čen osrednji branilec Niko Dreven-
šek (4:0), končni rezultat 5:0 pa je s 
strelom s približno dvajsetih metrov 
postavil Daniel Anthony Miličić. 

Ptujčani so se z všečno, organizi-
rano in učinkovito predstavo poslo-
vili od svojih navijačev. Kljub temu so 
bili oboji po tekmi razočarani, saj je 
Drava na koncu zasedla 2. mesto in 
je ostala v tretjeligaški konkurenci. 
Je pa trener Simon Dvoršak postavil 
dobre temelje za prihodnost mla-
de ekipe, ki ima odlično podporo v 
vodstvu kluba in tudi pri navijačih. 

Dravinja – Bosch Bračič 
Videm 1:0 (0:0)

STRELEC: 1:0 Ramšak (66.)
BOSCH BRAČIČ VIDEM: Klasinc, 

Mesarič, Kelc, Zdovc, Šegula, Rogi-
na, Kurež, Krajnc, P. Vidovič, Ž. Vido-
vič, Plajnšek. Trener: Luka Gajšek.

Odločilno tekmo Dravinje za 
napredovanje v 2. ligo proti Vidmu 
si je v Športno-rekreacijski center 
Dobrava prišlo ogledat kar okrog 
600 gledalcev. Zadovoljni so zapus-
tili stadion, saj je ekipi iz Slovenskih 
Konjic uspel preboj v višjo ligo. Za 
ta preboj so se na zadnji tekmi sila 
namučili ... 

Videm je bil vsaj enakovreden tek-
mec domačinom, ki so bili vidno živč-
ni, kar se je izražalo tudi v njihovi igri, 
ki ni stekla po tleh, zato so ves čas 
poizkušali igrati z dolgimi podajami. 
Dravinja je več poskušala, a so nogo-
metaši Vidma, ki jih vodita in usmer-
jata Luka Gajšek in Gorazd Černila, 
dobro stali na igrišču. Ustvarili so si 
tudi edino zares zrelo priložnost v 
prvem polčasu, ki pa je ni uspel reali-
zirati Marko Šegula. 

Tudi v nadaljevanju so gosti kljub 
pritisku domačinov imeli še dve 
dobri priložnosti. Najprej je po po-
daji Žige Zdovca strel Marka Šegule 
zaustavil vratar Nejc Vovko, ki je bil 
junak tudi nekaj minut zatem, saj je 
zaustavil strel Roberta Kureža, ki 
se je sam znašel pred domačim vra-
tarjem. Konstanten pritisk Dravinje 
jim je prinesel zadetek v 66. minuti, 
ko je po podaji Denis Vezjaka z gla-
vo s strelom v loku zadel Žan Ram-
šak – 1:0. Do konca tekme je Videm 
neuspešno iskal poti do izenačenja, 
medtem ko so domačini imeli v 
končnici še dve lepi priložnosti, ki 
ju je vrhunsko obranil vratar Marko 
Klasinc. 

Po zadnjem sodnikovem žvižgu je 
sledilo slavje v Slovenskih Konjicah 
ob uvrstitvi Dravinje v 2. ligo. Na dru-
gi strani so bili v taboru Bosch Bračič 
Vidma razočarani s porazom, a so 
lahko vseeno veseli in zadovoljni, saj 
so s 3. mestom v 3. ligi dosegli naj-
večji uspeh v zgodovini kluba.

Zavrč – Cirkulane 
3:1 (0:1)

STRELCA: 0:1 Ljubec (24. iz 11. m), 
1:1 Predikaka (60.), 2:1 Predikaka 
(70.), 3:1 Predikaka (78. iz 11. m)

ZAVRČ: Maroh, Mihalić (od 60. 
Potočnik), Romih (od 90. Zorec), 
Županić, Predikaka (od 88. Zanič), 
Vočanec (od 60. Jambriško), Lazar, 
Bojnec, Kajzer, Koren, Draškovič. 

CIRKULANE: Zajc, Galun (od 75. 
Popović), Tursanović (od 67. B. Ce-
sar), Lipavšek, Borna (od 87. Brlek), 
Kukovec, Travnikar, Ljubec, Nahber-
ger, Golub, J. Cesar. Trener: Damjan 
Vogrinec.

Zadnji v nizu številnih lokalnih 
derbijev letošnje tretjeligaške sezo-
ne je bil »haloški« med Zavrčem in 
Cirkulanami, ki si ga je po tradicional-
nem Pohodu prijateljstva ogledalo 
vsaj 250 gledalcev. 

V vročem vremenu so domačini 
nekoliko nervozno začeli tekmo, 
medtem ko so gostje dobro stali na 
igrišču. Do prvega gola na tekmi so 
se zvrstile tri velike priložnosti, za 
Zavrč sta ju zgrešila Patrik Mihalić 
in Dejan Draškovič, za Cirkulane pa 
Jan Cesar. Gostje so prišli v vodstvo 
iz penala, potem ko je strel Matevža 
Kukovca z roko zaustavil Dejan Dra-
škovič.

V nadaljevanje tekme so Zavrčani 
startali bolj konkretno ter so prevzeli 
pobudo na igrišču. To se jim je tudi 

obrestovalo, kar tri zadetke je dose-
gel Gregor Predikaka. Pri prvem se 
mu je pri realizaciji izplačala vztraj-
nost, pri drugem je sam prišel pred 
vratarja, pri tretjem pa je zadel iz 
enajstmetrovke.

Završki nogometaši so se veselili 
zmage na lokalnem derbiju in so se-
zono zaključili na 8. mestu lestvice. 
Cirkulane so zahtevno sezono kon-
čale kot enajste, po zadnji tekmi se 
je z mesta trenerja članske ekipe 
poslovil Damjan Vogrinec.

Podvinci – Premium 
Dobrovce 2:3 (1:2)

STRELCI: 0:1 Horvat (3.), 0:2 Pa-
nić (20.), 1:2 Zamuda Horvat (23.), 
2:2 Zamuda Horvat (55.), 2:3 Polak 
(72.)

PODVINCI: Gorenjak (od 46. Riž-
nar), Gojkošek, Ramšak, Petrinec, 
Orovič, Ziko Zajko, Modrič (od 82. 
Marković), Anžel, Kolenko (od 66. 
Oman), Živič (od 66. Svenšek), Za-
muda Horvat (od 82. Pihler). Trener: 
Robert Hojnik.

Nogometaši Podvincev so šli v 
zadnji tekmi sezone po tri točke 
in po še boljšo končno pozicijo na 
prvenstveni lestvici. A so se gostje 
iz Dobrovc prikazali kot neugodna 
ekipa, ki je izkoristila napake doma-
če vrste na sredini igrišča. Po teh 
napakah so izpeljali vse tri akcije za 
zadetke. 

Takoj na začetku se je med strel-
ce vpisal Nick Hanik Horvat, sledil je 
zadetek Davida Panića za 0:2, konč-
ni rezultat 2:3 pa je postavil Anej 
Polak. Na drugi strani Podvinčani 
niso bili „pravi“, a so bili ne glede 
na to boljši tekmec v igri. Oba za-
detka je iz prostega strela z desne 
strani z oddaljenosti približno dvaj-
setih metrov dosegel Žan Zamuda 
Horvat. Ob teh dveh zadetkih so si 
varovanci trenerja Roberta Hojnika 
priigrali še nekaj polpriložnosti in 
so bili v končnici tekme blizu izena-
čenja. Velike priložnosti iz neposre-
dne bližine ni izkoristil Tomaž Goj-
košek in Premium je prišel do zma-
ge, ki mu je prinesla celo končno 
4. mesto. Podvinci so po porazu v 
zadnjem krogu zdrsnili na 7. mesto. 
To je glede na slabše izhodišče po 
jesenskem delu soliden rezultat, 
a glede na prikazane igre in dobre 
rezultate v spomladanskem delu 
prvenstva bi lahko bili uvrščeni tudi 
nekaj mest višje.

David Breznik
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REZULTATI 26. KROGA: Zavrč 
– Cirkulane 3:1 (0:1), Podvinci – Pre-
mium Dobrovce 2:3 (1:2), Rače – 
Brežice 1919 Terme Čatež 0:2 (0:0), 
Dravinja – Bosch Bračič Videm 1:0 
(0:0), Drava Ptuj – Šmartno 1928 5:0 
(2:0). Šampion – Avto Rajh Ljutomer 
1:1 (0:1).
1. DRAVINJA 25 15 6 4 48:20 51
2. DRAVA PTUJ 25 14 7 4 55:22 49
3. B. BRAČIČ VIDEM 25 13 4 8 47:40 43
4. P. DOBROVCE 25 13 3 9 40:37 42
5. RAČE 25 12 5 8 49:38 41
6. BREŽICE ČATEŽ 25 13 1 11 61:53 40
7. PODVINCI 25 13 1 11 43:40 40
8. ZAVRČ 25 12 3 10 50:33 39
9. ŠAMPION 25 11 5 9 52:36 38
10. A. RAJH LJUTOMER 25 10 4 11 47:38 34
11. CIRKULANE 25 7 6 12 19:35 27
12. POSAVJE KRŠKO* 13 6 2 5 28:23 20
13. ŠMARTNO 1928 25 3 1 21 24:80 10
14. K. DRAVOGRAD 25 2 2 21 28:96 8

Nogomet � Lige MNZ Ptuj

Hajdina prvak Super lige, napredovanje še v oblakih

Nogomet � 3. SNL - vzhod

Dravinja tik pred Dravo in Vidmom, izstop Cirkulan

Foto: Črtomir Goznik

Nogometaši Zavrča so v zadnjem krogu sezone 2022/23 v lokalnem derbiju ugnali sosede iz Cirkulan. 
Slednji so se kljub zagotovljenemu obstanku odločili za izstop iz lige. 

Foto: Črtomir Goznik

V derbiju kroga med Gerečjo vasjo in Markovci so slavili gostje. 
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3. memorial Marjana Štimca 
v suvanju krogle je dobil Srb 
Armin Sinančević s kar 21,14 m, 
tretji je bil Blaž Zupančič (Mass) 
z 18,53 m. V 21. Stepišnikovem 
memorialu v metu kladiva 
sta zmagala Venezuelka Rosa 
Rodrigues (72,49 m) in Kitajec 
Wang Qi (69,50 m).

torek � 30. maja 2023Šport, rekreacija16

V Slovenski Bistrici je potekal naj-
večji atletski dogodek leta v Sloveni-
ji, 23. mednarodni miting Slovenska 
Bistrica, ki je imel prvič oznako mitin-
ga svetovne celinske serije. Ob tem 
sta bila izvedena še tradicionalna 
Stepišnikov memorial in memorial 
Marjana Štimca. Zbralo se je 330 
udeležencev iz Slovenije, Hrvaške, 
BiH, Srbije, Madžarske, Avstrije, 
Italije, Indije, Kitajske, Venezuele in 
Brazilije. 

Znova je bil v teku na 100 metrov, 
v katerem je nastopilo 45 šprinter-
jev, odličen Anej Čurin Prapotnik. 
Član Atletskega kluba Ptuj je bil naj-
hitrejši že v kvalifi kacijah (10,36, ve-
ter +1,9), v fi nalu pa je tekel celo za 
pet stotink (10,24) hitreje od oseb-
nega rekorda, ki ga je prejšnji torek 
postavil na Ptuju (10,29). Na žalost 
je bil veter v času teka za malenkost 
premočan (+2,4 m/s v hrbet), tako 
da rekordna znamka ne bo priznana. 
Kljub temu je zmaga v močni konku-

renci – Matevž Šušteršič je zaostal le 
za štiri stotinke – dokaz napredka. 

V Sloveniji ni bilo tako hitrih šprin-
terjev v teku na 100 m skoraj dve de-
setletji. „Zanimiv fi nale je bil, pose-
bej Šušteršič me je ogrožal. Če ne bi 
imel težav s krči, bi mi bilo še bližje. 
Je pa to zelo dober obet za štafeto. 
Moj start je bil soliden, drugi del pa 
sem imel slab,“ je po nastopu pove-
dal Čurin Prapotnik.

Tek na 100 m (+2,4 m/s):
1. Anej Čurin Prapotnik (Ptuj) 10,24 s
2. Matevž Šuštaršič (Krka) 10,28 s
3. Jernej Gumilar (Mass) 10,52 s

Uspešna je bila še ena članica 
ptujskega kluba, Veronika Domjan v 
metu diska. Po zmagi na Ptuju je sla-
vila tudi tokrat, že v prvem poskusu 
je zmogla daljavo 54,86 metra. Pre-
ostali veljavni rezultati so bili 53,83, 
52,20 in 51,43 metra. 

Met diska (ž):
1. Veronika Domjan (Ptuj) 54,86 m
2. Lucija Leko (Hrvaška) 54,17 m
3. Hana Urankar (Kladivar) 53,16 m

Iz AK Ptuj so na mitingu nastopili 
še Maja Bedrač v teku na 100 m z ovi-
rami, Karmen Grnjak v skoku v višino 
(obe sta ostali brez rezultata) in Nina 
Kirič v metu kopja (33,88 m). 

Med boljšimi rezultati mitinga 
je v skoku v daljino magičnih osem 
metrov preskočil Hrvat Filip Pravdi-
ca (8,01 m). Agata Zupin (Velenje) 

je v teku na 400 metrov z ovirami 
tekla drugi najboljši čas svoje kariere 
(56,01 s), pri moških je na isti razda-
lji slavil Ian Matic Guček (Kladivar, 
50,32). Neja Filipič (Mass) je v skoku 
v daljino tokrat zmagala z izidom 
6,49 m.

Za ptujskim mitingom je bil to dru-
gi v letošnji seriji mednarodne atlet-
ske lige (MAL) Telekoma Slovenije v 
sezoni. Tretji od sedmih bo 4. julija 
potekal v Novem mestu.

JM, sta

V najstarejšem slovenskem mestu 
se intenzivno pripravljajo na večti-
sočglavo množico kolesarjev, ki se 
bo udeležila tradicionalnega Poli ma-
ratona. Največja novost letošnjega, 
že 21. Poli maratona, je sodelovanje 
med Perutnino Ptuj in organizacijo 
Treecelet. Za vsakega udeleženca bo 
Perutnina Ptuj v sodelovanju s Tree-
celet posadila drevo, tako da bo ce-
loten projekt še bolj trajnostno obar-
van. Lansko leto se je dogodka ude-
ležilo več kot štiri tisoč kolesarjev. 

„Perutnina Ptuj in Kolesarski klub 
Perutnina Ptuj z organizacijo 21. Poli 
maratona uspešno spodbujata giba-
nje in rekreacijo, ki je ob uravnote-

ženem prehranjevanju pomemben 
del zdravega življenjskega sloga. 
Kot trajnostno usmerjeno podjetje 
v Perutnini Ptuj vlagajo v zdravje za-
poslenih in projekte, ki prisp evajo k 
ohranjanju našega planeta. Eden iz-
med njih je tudi sajenje dreves,“ so 
povedali organizatorji.

Pomembne informacije 
o 21. Poli maratonu:

- kako do udeležbe na Poli mara-
tonu 2023? 

Tudi letošnji Poli maraton poteka 
v živo na Ptuju in v virtualni obliki.

- dogodek v živo: sobota, 3. junij
Kolesarji lahko izbirajo med tremi 

različno dolgimi kolesarskimi trasa-
mi: 2 km, 23 km in 52 km.

- virtualni maraton: od 2. do 4. 
junija

Kolesarji ga lahko prevozijo kjer-
koli, med 2. in 4. junijem.

- spletne prijave potekajo na sple-
tni strani poli.si, kjer najdete tudi 
vse ostale informacije.

Za udeležbo na maratonu je treba 
izpolniti tri preproste korake – pri-
javo, plačilo prijavnine in prihod na 
štart. Prijavnina znaša 15 € za od-
rasle in 10 € za otroke, rojene med 
letoma 2008 in 2015, medtem ko je 
za najmlajše (letnik 2016 ali kasneje) 
prijava brezplačna. Vsak udeleženec 
bo prejel brezplačno kolesarsko 
vetrovko, promocijska darila in bo-
gato kulinarično pogostitev. 

Ob prihodu na cilj, ki bo pred 
upravno stavbo Perutnine Ptuj, se 
bo začelo zabavno dogajanje. Udele-
ženci se bodo lahko okrepčali s kuli-
narično ponudbo, sodelovali v špor-
tnih animacijskih programih in pris-
luhnili nastopu skupine Rok'n'band. 
Ob 14.30 bo potekala tudi uradna 
podelitev nagrad in pokalov.

Vabljeni na največji amaterski ko-
lesarski projekt v Sloveniji!

Atletika � Miting v Slovenski Bistrici

Anej potrdil status najhitrejšega Slovenca

Foto: Črtomir Goznik

Anej Čurin Prapotnik (AK Ptuj) 
je tudi v Slovenski Bistrici tekel 
odlično, rekordna znamka pa ne 
bo priznana zaradi premočnega 
vetra v hrbet. 

Foto: Črtomir Goznik

Lanskega Poli maratona se je udeležilo več kot 4000 kolesarjev.

10. in 11. junija se z nami podajte na avtobusno 
popotovanje po Italiji

V Bologni, ki slovi po svoji odlični kuhinji in opečnatih zgradbah, si bomo ogledali trg Piazza 
Maggiore z baziliko San Petronio, srednjeveško palačo Comunale in Neptunov trg z slovitim 
vodnjakom, ki je bil navdih za logotip znamenite prestižne avtomobilske znamke Maserati. Ra-
dovednost nam bo potešil že samo pogled na poševni stolp, ki kljubuje zakonom gravitacije, 
Torre degli Asinelli. Prilegla se bo kakšna pijača v kavarni, veselili pa se bomo tudi nad izjemno 
izbiro v butikih in trgovinicah. 
Navdušile nas bodo dolge bele peščene plaže Riminija, slavolok in most Tiberio. Občudovali 
bomo slikovite uličice San Marina, ki ga obkrožajo srednjeveški kamniti zidovi, se sprehodili 
po trdnjavi na vrhu Titanovega grebena s čudovitim razgledom na Apenine, si ogledali bazili-
ko sv. Marina in imeli veliko možnosti za samostojna odkrivanja ter ogled katerega od muzejev 
– Maranello Rosso Ferrari muzej, Muzej kovancev in žigov, Muzej vojakov… 

- nastanitev v hotelu *** v dvoposteljnih sobah
- 1 x polpenzion

- zunanji ogledi po programu
- vodenje in organizacija potovanja

pristojbina  4€

BRALCI IN POSLUŠALCI Radia-Tednika Ptuj 

CENA 159 €

Rekreacija � 21. Poli maraton

Perutnina Ptuj bo za vsakega udeleženca 
posadila drevo

»Pomembno je, da se zavedamo pomena 
sajenja dreves«

Sajenje dreves na negozdnatih območjih je izjemno pomembno za 
ohranjanje našega planeta. Drevesa imajo ključno vlogo v uravnava-
nju podnebja, saj z absorpcijo ogljikovega dioksida iz zraka pomagajo 
zmanjšati količino toplogrednih plinov, ki prispevajo k segrevanju pla-
neta. Poleg tega drevesa zadržujejo vodo in zmanjšujejo erozijo tal, kar 
prispeva k ohranjanju biotske raznovrstnosti in zmanjšanju tveganja za 
naravne katastrofe, kot so poplave in plazovi. Sajenje dreves pomaga 
tudi izboljšati kakovost zraka in krepiti lokalne ekosisteme, ki nudijo 
hrano in zatočišče za različne rastlinske in živalske vrste. »Zato je še po-
sebej pomembno, da se zavedamo pomena sajenja dreves in aktivno 
prispevamo k ohranjanju našega planeta za prihodnje generacije,« je 
poudaril generalni direktor Perutnine Ptuj Enver Šišić.
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Na prvem mestu je še 
vedno pobiranje

Zdaj, spomladi, je smiselno najti 
dovolj časa za pobiranje polžev, da 
bo manj težav poleti, kadar bo de-
ževno vreme. Zagotovo še bolj pa 
je smiselno to početi septembra, 
ko se najpogosteje razmnožijo za 
naslednje leto. 

Saj ni nujno, da jih iščemo po 
celem vrtu. Lahko jim nastavimo 
vabe, kjer jih najdemo. Radi imajo 
pivo, a ne vsakega in predvsem 
mora biti sveže. Zato lahko vanj na-
močite kuhinjske krpe in jih nasta-
vite po vrtu. Tam jih boste zjutraj 
našli. Prav tako imajo raje ene ra-
stline kakor druge. Ko boste ugo-
tovili, katere so to pri vas, bo delo 
nekaj lažje. Vaba je lahko zanje tudi 
koruzni zdrob. Nastavite polento 
na krožnike, vendar naj nanjo ne 
teče voda z listov rastlin. Tam jih 
boste vedno nekaj našli. Nekateri 
pravijo, da se polente najedo in 
umrejo. V poskusih na fakulteti v 
Ljubljani to sicer ni bilo dokazano, 
a na polenti sem jih dolgo lovila 
tudi jaz. Najdete jih tudi pod deska-
mi in poberete dokaj enostavno. 
Žal jih je vedno veliko tudi v okolici 
vaših zelenjadnic, zato je pobiranje 
nujno vsak dan. Pa zgodaj je treba 
vstati. Preizkušeno. Pobiranje v 
trdi temi pomeni, da jih najdemo 
tudi desetkrat več kakor kmalu po 
sončnem vzhodu. 

Nastavljanje preprek
Polži ne morejo preko nekaterih 

ovir, na prvem mestu sta to baker 
in cink. Vendar mora biti ovira ši-
roka vsaj 15 cm. Ko pride cela žival 
na tako oviro, jo strese elektrika. 
Nekateri poročajo, da je tudi delo-
vanje ovčje volne, ki se jo polaga 
okoli ogroženih rastlin, učinkovito. 
Zagotovo je, kadar ni vsa premo-
čena. Žal pa je škode največ prav 
zdaj, ko pa je dežja toliko, da je vol-
na premočena.

Zastirke
Nekatere rastline polže motijo. 

Zato ne gredo radi preko njih. Na 
prvem mestu bi omenila gozdno 
praprot. Ta je lahko suha ali še ze-
lena. Deluje kar nekaj časa. Nabe-
remo si jo, zastirko pa obnovimo 
vsak mesec. Lahko jo položite oko-
li rastlin, lahko pa samo na potke 
in okoli vrta. Na drugem mestu bi 
omenila kanadsko zlato rozgo in 
orjaško zlato rozgo. Saj sta si zelo 
podobni in je razlika med njima mi-
nimalna. Sta pa invazivni, tujerodni 
rastlini, bolj ju kosimo, večjo korist 
delamo tudi okolju. Le da ju je zdaj 
težko prepoznati, ko še ne cvetita. 
Na BF Ljubljana je bil poskus z njo 
zelo uspešen. Uporabljali so posu-
šen material, a menim, da bi tudi 
zelena zastirka služila svojemu 
namenu. Ko so preverili delovanje 
ovire in vodnega izvlečka, je bilo 
delovanje skoraj 100 %. Težava je le 
v času dežja, ko vodni izvleček ne 
deluje dolgo. Sama menim, da bi 
bilo uspešno tudi zalivanje s kavo 
in ovira iz rastlinskih delov ome-
njenih rastlin. Poleg preverjenega 
delovanja zgornjih rastlin pa nekaj 

časa delujeta tudi bezeg in vratič. 
Kot zastirka seveda. A bezgovo 
zastirko (listi in cvetovi ali samo 
listi) je treba večkrat obnavljati, 
kar tedensko je treba nanesti nove 
rastlinske dele. Lahko pa se tudi 
posuši skupaj in potem dodaja po 
potrebi.

Kava in kavna usedlina
Sama imam veliko dobrih iz-

kušenj tudi s kavno usedlino. Ker 
pijem fi lter kavo, mi je ne manjka. 
Kavno usedlino ves čas, tudi po-
zimi in ko je vroče, posujem med 
rastlinami, ki delajo senco, gnečo. 
Tam namreč polži prespijo dan in 
vroče, suhe čase. Po dveh letih 
delovanja so se z mojega male-
ga vrta umaknili. Trenutno jih ni. 
Opozarjam pa, da kavna usedlina 
deluje kislo. To pomeni, da zakisa 
zemljo. Zato bi jo ves čas upora-
bljala v grmovju, gostem rastlinju 
ob vrtu, od koder zvečer prihajajo 
na naš vrt. Ni težava tam, kjer je 
uporaba organskih domačih gno-
jil, saj sta kompost in gnoj pogosto 
celo preveč bazična. Da pa bi to na 

veliko uporabljali na zelenjavnem 
vrtu kar kot zastirko, pa verjetno 
ne bi bilo najbolje. Lahko pa kavno 
usedlino kombinirate s pepelom, 
ki deluje bazično.

Pepel
Tudi pepel se je preizkušal v po-

skusu na BF Ljubljana. S posipava-
njem polžev je najbolje učinkoval 
hrastov in smrečji pepel. Namesto 
apna torej raje uporabljajte pepel. 
Z apnom ali celo soljo pa uniču-
jete zemljo, dolgoročno je škoda 
višja. Kot ovira, torej zastirka pa 
sta najbolje delovala spet hrast in 
tudi bukev. Če je pH vaše zemlje 
že visok, potem pepel nasipavajte 
samo po potkah okoli gredic, da ga 
ne bo sam pepel še povišal. Visok 
pH namreč rastlinam prepreči spre-
jemanje nekaterih mikrohranil. Ra-
stline so potem lačne, s tem pa bolj 
občutljive na bolezni, škodljivce in 
tudi stresne razmere. Seveda je 
jasno, da je tudi plast pepela treba 
redno in pogosto obnavljati. Pepel 
je v zmerno vlažnih razmerah torej 
deloval.

Uporaba apnenega 
dušika

Apneni dušik je gnojilo, ki sicer v 
ekološki pridelavi ni dovoljeno. Tre-
ba ga je uporabljati pravilno. Kot 
zaščita deluje samo 14 dni. Ne mo-
remo pa ga uporabljati vedno zno-
va, saj gre za gnojilo. Če je dušika 
preveč, imajo rastline veliko težav. 
Saj je na sploh na vrtu veliko težav 
tudi zaradi pretiranega gnojenja. 
Apneni dušik 14 dni po uporabi de-
luje na prav vsa živa bitja, koristna 
in škodljiva. Uničimo tudi za rast 
in uspevanje naših vrtnin koristne 
mikroorganizme. Deluje tudi na ka-
leče seme in korenine rastlin. Zato 
je čakalna doba napisana na pri-
pravkih. 14 dni po uporabi ne sme-
mo saditi oz. presajati in tri tedne 
ne sejati, da ne bo škoda še večja. 
Zakopati ga je treba v zgornjo plast 
10 cm zemlje. Potem bo uničil tudi 
majčkene polže, ki se še skrivajo v 
njej. Uporabimo pa ga lahko samo 
na praznih gredah. Ne poskušajte 
ga tresti okoli rastlin, da ne bo ož-
gal korenin. 

Česa nikakor ne delamo
Že prej sem omenila, ne potre-

samo apna ali celo soli po zemlji. S 
tem naredimo okolje tudi za naše 
vrtnine popolnoma nesprejemljivo, 
zato bodo ves čas hirale. In tako 
enkratno dejanje lahko škodi vrtni-
nam tudi nekaj let. Nekateri polže 
naberejo v posodo in jih prelijejo z 
enim ali drugim. A kam potem gre-
mo s tem materialom? Kamorkoli 
ga damo, naredimo škodo zemlji. 
Zemlja je živ organizem, tudi tista, 
ki ni na vašem vrtu in škoda se poz-
na tudi pri vas. Tudi na WC ali na 
kompost ga ne smemo dati, saj uni-
čuje preko kanalizacije organizme 
v vodah. Sprejemljivo pa je, da se 
nabrane polže prelije z vrelo vodo, 
uniči, vodo ohladi in z njo celo zalije 
okoli ogroženih rastlin. Tam se po-
gosto nekaj časa polži ne pojavijo.

Ja, polži so postali velika na-
dloga v času, ko nam nebo nudi 
vode preveč. Borba z njimi posta-
ja res neizprosna. A je potrebna, 
če želimo pridelati kaj tudi v tako 
težkih vremenskih razmerah, kot 
so letos. Bodimo potrpežljivi, za 
dežjem je še vedno posijalo sonce.

Miša Pušenjak

Zeleni nasvet

Polži imajo letos gostijoPolži imajo letos gostijo
Žal veliko vlage prinese tudi večje težave s polži. Vremenske spremembe, v katere nekateri še vedno ne ver-
jamejo, prinašajo vedno več težav z vremenom, saj so ekstremne razmere vedno pogostejše. Žal nas je tudi 
letos udarilo. Glede polžev in njihovega zatiranja ni veliko novega, žal pa so se še bolj razmnožili tudi tisti 
manjši, ki jih je težje najti in pobirati. Pa vseeno, ponovimo, kaj se da narediti.

Foto: MP

V deževnem vremenu so polži velika nadlega.

Foto: MP

Zlata rozga je dokazano ovira za polže.

Domača lekarna

Naberite vsestranski rman

Pomladni sprehodi čez travnike nam omogočajo številne možnos-
ti učenja, spoznavanja in odkrivanja novih poti ter zdravilnih rastlin. 
Med njimi je tudi rman, ki ga babice še kako dobro poznajo in ga po-
gosto uporabljajo pri pripravi čajev zoper prehladna obolenja. 

A rman nam omogoča tudi številne druge možnosti uporabe, zato 
mu je vredno nameniti nekaj več pozornosti. 

Rman najdemo skorajda na vsakem slovenskem travniku. Je traj-
nica in zraste do 50 centimetrov visoko. Ima pokončno in čvrsto, ne-
koliko lesnato steblo ter raste iz plazeče korenike. Listi so suličasti in 
dlakavi, izmenično nameščeni. Cvetni koški pa so urejeni v socvetja, ki 
se bohotijo v beli do temno rožnati barvi. Rman zacveti v maju in nato 
cveti vse do septembra. Na cvetnih koških pogosto srečujemo čebele, 
če ga povohamo, pa nas očara s sladkim cvetličnim vonjem. 

Številne zdravilne učinkovine
V rmanu najdemo bogato paleto eteričnih olj in drugih učinkovin. 

V ljudskem zdravilstvu se pogosto uporablja za blaženje vnetij, pre-
bavnih težav in prekomernega potenja. Poznan je tudi kot zaviralec 
krvavitev. Izvleček rmana deluje protimikrobno in je učinkovit proti 
številnim organizmom, ki povzročajo slabost, bruhanje in drisko. V eni 
izmed raziskav so potrdili tudi njegovo antioksidativno delovanje. Si-
cer pa njegovo uporabo priporočajo tudi pri spodbujanju teka in zoper 
bolečine v zgornjem delu trebuha, saj deluje protivnetno in spazmo-
litično (proti krčem). Poleg fl avonoidov, salicilne kisline, vitamina C in 
folne kisline je doslej strokovnjakom iz rmana uspelo izolirati že več 
kot 100 spojin, kar o njegovi široki uporabnosti in cenjenosti priča tudi 
danes. 

Čaj proti hemoroidom
Za pripravo potrebujemo 20 g rmana, 20 g omele, 20 g plešča, 20 

g črnega trna in 20 g kamilic. Potrebujemo suha zelišča, ki jih med 
seboj dobro premešamo in shranimo v stekleni posodi na navoj, da 
ne izgubijo arome. Za pripravo potrebujemo dve žlički mešanice, ki jo 
prelijemo z vrelo vodo in pustimo stati do pet minut. Nato odcedimo. 
Popijemo po eno skodelico zjutraj in zvečer.

Čaj zoper migreno in težave v menopavzi
Za pripravo potrebujemo 20 gramov rmana, 20 gramov lubja krhli-

ke, 20 gramov dišeče perle, 20 gramov listov sene in 20 gramov kore-
nike pirnice. Suha zelišča med seboj dobro premešamo in hranimo v 
stekleni posodi na navoj na temnem in suhem mestu. Za pripravo čaja 
potrebujemo dve žlički mešanice in jo prelijemo z 250 mililitri vrele 
vode. Pustimo stati največ 10 minut, nato odcedimo. Uživamo po eno 
skodelico zjutraj na tešče in zvečer, tik pred spanjem.

Zoran Franc

Foto: pexels

Uporaba rmana v zdravilstvu
V zdravilstvu se rman uporablja proti vročini, prehladu, 

griži, driski, napenjanju, krvaveči zlati žili, zvišanemu krvnemu 
tlaku, pri možganski in koronarni trombozi, povezani z zvišanim 
tlakom, za povrnitev teka, ob izostanku mesečnega perila. 
Rman je še posebej uporaben za dekleta in žene, ki imajo 
ob menstruaciji krče s spremljajočimi bolečinami v križu v 
spodnjem delu trupa. Rman je diaforetik, potilo, antipiretik, 
sredstvo proti vročini, spazmolitik, blažilo krčnih bolečin, 
sedativ in hipnotik, pomirjevalo in uspavalo, , zniževalec 
krvnega tlaka, , krčilo tkivnih površin, diuretik, spodbujevalec 
nastanka in izločanja vode ter uroantiseptik oziroma razkužilo 
za sečila.

Neželeni učinki se lahko kažejo kot preobčutljivostne 
reakcije, ki se kaže s srbenjem in vnetjem kože. V tem primeru 
prenehamo z jemanjem rmana. Pri bolnikih z epilepsijo in 
nosečnicah, doječih materah pa je rman kontraindiciran.
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Fram � Otroci pojejo slovenske pesmi in se veselijo, 9. sezona

Lepo in doživeto, kot znajo le mladi
Pevski talenti OŠ Fram so sklenili 9. sezono predizbo-
rov projekta Otroci pojejo slovenske pesmi in se ve-
selijo. S svojim petjem so navdušili občinstvo v dvo-
rani DTV Partizan Fram. Peli so prepoznavne skladbe 
zabavne glasbe. Tudi tokrat niso manjkale pesmi Nine 
Pušlar. Med mladimi pa je še vedno zelo priljubljena 
tudi skladba Dan ljubezni legendarne skupine Pepel 
kri, ki bo kmalu slavila zlati jubilej.

Občina Rače-Fram je ena izmed 
tistih občin, ki so med prvimi pre-
poznale poslanstvo projekta in 
pomen petja slovenskih pesmi 
ter njegov identiteni pomen, prav 
tako pa tudi kot izjemno prilož-
nost za razvoj mladih pevskih ta-
lentov, ki bodo s svojimi glasovi 
nekoč bogatili slovenski pevski 
in glasbeni oder. Skoraj polovica 
pevcev, ki so nastopili 25. maja, 

se je že preizkusila v projektu, ki 
je v letošnji sezoni prinesel več 
novosti, vse s ciljem, da mladi v 
tem svojem nastopu lahko dajo 
od sebe najboljše, kar premorejo. 
V improvizirani učilnici na odru je 
vselej zelo zabavno in sproščujo-
če, da bi bil nastop po pogovoru z 
voditeljem Daliborjem Bedenikom 
čim bolj sproščen. Nekaj k temu 
prispeva tudi dejstvo, da po kon-
čanih nastopih še ni zmagovalcev. 
Razglasijo jih šele naslednji dan v 

oddaji Mozaik Radia Ptuj, ki je na 
programu ob 16. uri, ob 19. uri isti 
večer pa si je že mogoče ogleda-
ti tudi krajše odlomke njihovih 
nastopov. 

Tudi v OŠ Rače so zelo naklo-
njeni projektu Otroci pojejo slo-
venske pesmi in se veselijo. Mladi 
pevci so se pod vodstvom mento-
rice Dore Ožvald tudi letos dobro 
pripravili, lepo in doživeto zapeli, 
kot znajo le mladi. Ponosna sta 
tudi ravnateljica OŠ Fram Vesna 

Lešnik in novi župan občine Ra-
če-Fram Samo Rajšp, ki je bil prav 
tako med navdušenimi spremlje-
valci nastopov mladih pevcev, kot 
tudi njihovi starši.

Občino Rače-Fram in OŠ Fram 
bosta v polfi nalu predstavljali 
Paulina Pristovnik Gobec v mlajši 
kategoriji, v starejši pa Taja Ma-
ver.

Tudi pevci OŠ Fram so za darilo 
dobili nalivno pero Vivapen.

MG

Foto: Črtomir Goznik

Peli so: Kaja Potočnik, 2. b, pesem Naš kuža (Hajdi), Paulina Pristavnik Gobec, 3. c, pesem Pravljica o mavričnih 
ljudeh (Šank Rock), Dora Fras in Hana Marksl, 3. c, pesem 1000 let (Maraaya), Naja Cehtl, 4. r., pesem Tople 
oči (Nina Pušlar), Taja Rotar in Eva Cerkvenik, 5. c, pesem Dan ljubezni (Pepel in kri), Katarina Pokrivač, 5. a, 
pesem To mi je všeč (Nina Pušlar), in Luka Jurij, 5. b, pesem Ob kavi (Anabel) v mlajši kategoriji, v starejši pa: 
Alja Brvar, 6. a, pesem 1000 let (Maraaya), Maruša Lichwala, 6. a, pesem Kdo še verjame (Nina Pušlar), Taja 
Maver, 6. a, pesem Metulji (Pliš), lastna spremljava na klavirju, Gaja Roškarič in Brina Djurkin, 6. a in 7. a, 
pesem Ne bodi kot drugi (Ditka), Lana Jurij, 7. b, pesem Najino nebo (Gaja Prestor), in Zala Badrov, 8. b., pesem 
Poljubljena (Tabu).

Sponzorji so bili: 
Občina Rače-Fram, IT rešit-
ve H BIT, Silkem, Vivapen, 
Servis Štangler in Sazas.

Paulina Pristavnik Gobec, 
3. c, pesem Pravljica o 
mavričnih ljudeh (Šank 
rock), zmagovalka v mlajši 
kategoriji: „Na tem odru sem 
tokrat zapela tretjič, sodelujem 
že od prvega razreda. Zelo 
rada pojem, peti sem začela v 
vrtcu. Rada pojem slovenske pesmi, 
pa tudi angleške. Tudi moja mama in ati 
rada pojeta. Pričakovala sem, da se bom uvrstila v polfinale. V 
polfinalu pa si želim podobno, kot sem si želela na predizboru, da 
bi mi uspelo.“

Taja Maver, 6. a, pesem 
Metulji (Pliš), lastna spremljava 
na klavirju, zmagovalka v 
starejši kategoriji: „Na tihem 
sem pričakovala, da mi bo 
uspelo, da bom napredovala 
v polfinale. Zelo sem vesela, 
nekoč si želim tudi zmagati v 
tem projektu. Doslej sem sodelovala 
že šestkrat, se trikrat uvrstila v polfinale, 
dvakrat sem bila tudi že finalistka. Rada pojem slovenske pesmi, 
bolj pa angleške. Obiskujem klavir in se izpolnjujem v solo petju. 
Želim se ukvarjati s petjem.“ 

Foto: ČG Foto: ČG

Sponzorji prireditve
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»Moj oče je bil zaljubljen v rojstni 
kraj in bivanje tukaj, tako da veliko 
vem o njegovem delu, predvsem iz 
pripovedovanj moje mame, saj je 
oče umrl, ko sem bila stara vsega 
15 let,« je začela Ala Peče, sicer dol-
goletna novinarka na TV Slovenija. 
Ala je na Ptujski Gori preživela le 
zgodnje otroštvo, saj se je s sed-
mimi leti, torej 1945, odselila v Ma-
ribor, kjer je bil Peče imenovan za 
okrožnega zdravnika mariborske-
ga območja. Kljub kratkotrajnemu 
bivanju na tem haloškem območju 
so ji nekateri domačini v spomin na 
njenega očeta, njegova dela ali na 

otroštvo v Majšperku ob odprtju 
razstave iskreno stisnili roko. Med 
njimi je bil tudi Stanislav Krajnc iz 
Podlož. »Leta 1945, 9. maja, smo 
bili štirje otroci ranjeni, enega je 
ubilo. Prišli so trije zdravniki, dva iz 
Slovenske Bistrice, eden s Ptujske 
Gore, ne vem, ali je bil Peče ali ne. 
Moja, žal pokojna žena Amalija Me-
šiček pa mi je o družini Peče vedno 
pripovedovala le dobre stvari. Bila 
je iz revne družine, Pečeti so bili 
premožnejši, in če se je lahko revež 
že dobro najedel, je bilo veliko.« Li-
dija Mally, Ptujskogorčanka, pa je 
povedala: »Mama mi je pripovedo-

vala, kako me je kot dojenčico no-
sila v takratni zdravstveni dom na 
Ptujski Gori, gospa Grušovnik pa je 
bila prva babica, tako da so imele 
takrat ženske ravno na pobudo Pe-
četa organizirano neke vrste pos-
vetovalnico.«

Ob pogledu na zdravniške in-
štrumente, dopise, potrdila, ugoto-
vitve, ki jih je prejel ali napisal Milko 
Peče, se tako marsikomu prebudijo 
spomini ali pa odstre delček zgodo-
vinskega vpogleda v čas pred dru-
go svetovno vojno in nekaj let po 
njej. Ambulanta na Ptujski Gori je 
delovala na naslovu 25, to je sedaj 

pri Drevenškovih. Milko Peče pa 
je v ambulanti ali na terenu preg-
ledoval bolnike vse od Makol do 
Podlehnika in z Dravskega ter Ptu-
jskega polja, posebno pozornost 
pa je namenjal poklicnim boleznim. 
»Ta veja medicine je bila takrat ne-
poznana in tudi kolegi zdravniki so 
posmehljivo gledali očetovo zavze-
tost,« se spominja Ala Peče. Milko 
Peče je tako dokazal, da kremenov 
peščenjak ne nudi le kruha, temveč 
tudi krajša življenje kamnosekom 
iz Rogatca, raziskoval je obolev-
nost makolskih rudarjev v rudniku 
Šega, pogosti pa so bili tudi primeri 

tuberkuloze (bolezni pljuč), ki so jo 
sicer poznali skoraj v vsaki haloški 
družini. Tatjana Železnik, avtorica 
razstave in upokojena profesorica 
zgodovine, pa je ob tem izpostavila 
še Pečetovo kulturno udejstvova-
nje, njegovo pokončnost ob oku-
paciji Nemcev ter neizbežno in-
ternacijo. Po uspešnem pobegu iz 

bombardiranega Dresdna, priklju-
čitvi partizanom in po koncu vojne 
je nadaljeval zdravniško službo v 
Mariboru, nato v Ljubljani, kjer je 
zaradi raka na pljučih, torej organa, 
kateremu je najbrž namenil največ 
pozornosti, le nekaj mesecev po 
50. letu umrl.

Mojca Vtič

Majšperk � O Milku Pečetu – pionirju raziskovanja poklicnih bolezni

Ko že pozabljeni spomini oživijo
»To je razstava o mojem očetu, o njegovi človečnosti, dana za obujanje spominov,« je dejala Ala Peče, hčerka Milka Pečeta, 
Ptujskogorčana, zdravnika Haložanov, rodoljuba, dobrotnika in kulturnika. Spomini nanj oz. na njegovo delovanje so še 
vedno živi med starejšimi občani, njegovo delo pa je postavilo temelje raziskovanju in zdravljenju poklicnih bolezni. 

Foto: Mojca Vtič

Razstava Zaprisežen ljubezni in življenju – pozabljeni zdravnik in krajan je 
posvečena dr. Milku Pečetu s Ptujske Gore, prvemu slovenskemu razisko-
valcu poklicnih bolezni, ob 120. obletnici njegovega rojstva. Razstava je bila 
na ogled do četrtka, 25. maja. »Oče bi bil neskončno vesel te razstave,« je 
dejala Ala Peče, ki je zgodnja otroška leta preživela na Ptujski Gori.
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najprej pogledala tempelj Bante-
ayKdei, ki je znan po svojih fi gu-
rah na vhodu, nadaljevala pa sva 
v Ta Prohm, kjer so glavna atrak-
cija med kamenjem pravzaprav 
prastara drevesa , ki svoje koreni-
ne ovijajo daleč po površini. Tudi 
ta drevesa so razlog, da ti templji 
razpadajo, ker so res ogromna. 
Vsak tempelj ima svoje značilnos-
ti, osnovne oblike so ohranjene 
povsod, izpostavil pa bi še tem-
pelj Bayon, ki je verjetno največji 
v kompleksu, do njega pa vodi pot 
na stebrih, saj ga je včasih obkroža-
la voda. Če si človek ne prebere ne-
kaj dejstev o zgodovini in če ne zna 
opazovati postavitev, mu ti kupi 
kamenja ne bodo veliko pomenili. 
Vse te zgodovinske atrakcije imajo 
večplastne pripovedi in vsak mora 
najti svojo zgodbo, ki ga zanima. 
Če ne drugo, se običajen človek 
vpraša, kako so sploh lahko to gra-

dili. Kdo je dal idejo, kdo je klesal 
kamen, kako so ga dvignili?

Med temi kompleksi naju je vozil 
Jeni, pri vsakem pa smo se zmenili, 
kje se dobimo. Prijetno sva ga pre-
senetila s tem, da sva ga povabila 
zraven na kosilo, na kavo in na vse 
drugo, kar sva uživala midva. Vide-
lo se mu je, da že dolgo ni pošteno 
jedel in da od drugih obiskovalcev 
to ni običajna praksa. Nama pa je 
bilo všeč, da smo se lahko pogo-
varjali, predvsem pa bi nama bilo 
težko, da bi naju gledal z distance, 
kako se baševa, sam pa bi stradal. 
Možakar pa se je skoraj razjokal od 
veselja, ko sva mu podarila sladole-
dno lučko, zelo znano znamko tudi 
pri nas, ki je stala sicer toliko, kot 
je njegova dnevna mezda. Ne bom 
pretiraval, da je s to lučko naredil 
en paradni krog med svojimi, ki so 
mu jo očitno zavidali. Vsaj za en 
dan sva dobila pravega prijatelja.
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Vsak obiskovalec gostinske verige Mediabar z nakupom pijače, ne pa hrane in 
cigaret, prejme določeno število točk, za katere lahko dobi brezplačen izvod revije, 
časopisa ali križank. Vsak tiskan izvod ima na naslovnici označeno vrednost v 
točkah. Za vsak porabljen evro stranka pridobi eno točko. 

Več informacij o gostinski verigi Mediabar na www.mediabar.si.
DEM - del populacije, ki ima z drugo populacijo delno omejen genski pretok, DOU, Gerard - nizoz. slikar, TERP - naselje 
na umetni nasutini na poplavnem območju na obali Severnega morja

V telesu ga je 120 mg, približno tretjino v 
okostju, preostanek pa v zunajcelični tekoči-
ni, živcih in mišicah. Je nujen za vzdrževanje 
ravnovesja vode v telesu, da voda ne posta-
ne niti preveč kisla niti preveč bazična. Celič-
ne stene potrebujejo ta mineral za črpanje 
hranilnih snovi iz krvi in krčenje mišic. Po-
maga tudi preprečevati vročinsko kap. Znaki 
pomanjkanja so lahko nepravilna prebava 
ogljikovih hidratov, dehidriranost, nepravil-
no delovanje srca, krči in mišična oslabelost. 
Simptoma prevelike doze sta siromašenje 
zalog kalija in visok krvni tlak. Dobri viri so 
kuhinjska sol, sir, salama, vložena zelenjava, 
ovseni piškoti, paradižnikov kečap, zelene 
olive, koruzni kosmiči, rdeča pesa, žitari-
ce, morske alge, sardine, kruh. Priporočljiva 
dnevna količina za odraslega ni določena. 

 Foto: Dani Zorko

Za vstopnice sva se morala fotografi rati.

AngkorWat je največji verski 
kompleks na svetu, sestavljen pa 
je iz več templjev, kjer je Angkor 
pravzaprav eden izmed več kot 
dvajsetih, vendar najpomembnejši 
in najbolj ohranjen. V času Kmer-
skega imperija je bil zgrajen kot 
hindujski tempelj, z mešanjem dru-
gih ljudstev pa se je v 12. stoletju 
postopno preoblikoval v budistič-
ni tempelj. Kupole predstavljajo 

goro Meru, ki v omenjenih verstvih 
predstavlja goro svetov oz. dom 
hindujskih bogov. Ne bi se preveč 
spuščal v zgodovino in arhitektu-
ro, ker je to delo drugih ljudi, vsee-
no pa je zanimivo, da so raziskoval-
ci ugotovili, da so tudi na tem ob-
močju verske in druge pomembne 
objekte postavljali z upoštevanjem 
nebesnih oblik in znamenj ter s 
podobnimi gradbenimi tehnikami 

kot drugod po svetu. Ker imajo 
stare civilizacije posebno mesto in 
pozornost v mojem repertoarju, se 
vedno znova čudim, kako lahko na 
različnih krajih sveta najdemo toli-
ko vzporednic in podobnosti med 
delovanjem znanstvenikov, misle-
cev in drugih pomembnih fi gur iz 
zgodovine.

Če si hočeš ogledati res vse, 
potrebuješ nekaj dni. Midva sva si 

 Foto: Dani Zorko

Bodoči prodajalec v zamišljeni pozi
 Foto: Dani Zorko

Korenine uničujejo objekte.

 Foto: Dani Zorko

Podoba, kjer se kar malo ustaviš.

Nov šofer se je imenoval Jeni (ali nekaj takega) in je tudi znal solidno angleško. Vsto-
pnica za celotni kompleks je izjemoma veljala dva dni, drugače pa je cena krepko 
sovpadala z visokoturažnimi znamenitostmi v Evropi. Lokalci lahko vstopajo seveda 
ceneje, kot turist pa si kar obran. Ampak je vredno.

Piše: Dani Zorko � Po poteh in stranpoteh Azije

Končno AngkorWat
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Od torka do torka

Tadejev znakoskop
SudokuSudoku  �� Sudoku Sudoku

Izpolnite prazne kvadratke s številkami od 1 do 9. Pazite: vsaka številka se lahko v isti vodoravni ali navpični vrstici ter v istem manj-
šem kvadratu pojavi le enkrat.

Tednikova nagradna razrezanka Tednikova nagradna razrezanka ��  Kaj je na fotografiji?Kaj je na fotografiji?

Sestavil: Tadej Šink, horarni astrolog

(velja za teden od 30. maja do 5. junija 2023)
1 znak – slabo, 2 znaka – dobro, 3 znaki – odlično

Ljubezen Posel Denar Zdravje
Oven �� ��� €€ �
Bik �� �� €€ ���

Dvojcka � ��� € ��

Rak ��� �� € ���

Lev �� ��� €€ �

Devica � �� €€€ ��

Tehtnica ��� � €€ ���

Škorpijon �� ��� €€€ �

Strelec � �� €€€ ��

Kozorog ��� �� €€ �

Vodnar �� � €€ ���

Ribi ��� �� € ���

Tednikova nagradna razrezanka - kuponček

Ime in priimek: ______________________________________

Naslov: ____________________________________________

Pošta: _________________________________________

Telefon: __________________

�

Da boste lažje ugotovili, vzemite v 
roke škarjice, razrežite fotografi jo po 
črtah in nato na novo sestavite kva-
dratke ter jih nalepite na papirnato 
podlago.

Pravilno sestavljeno razrezanko s 
svojimi podatki pošljite na naslov Ra-
dio-Tednik, d. o. o., Osojnikova 3, 2250 
Ptuj, do ponedeljka, 5. junija. Lahko jo 
tudi fotografi rate (skupaj s kupončkom z izpolnjenimi osebnimi podatki) in jo 
pošljete na elektronski naslov: tednik@radio-tednik.si.

Izmed vseh poslanih rešitev razrezanke bomo vsak teden izžrebali dobi-
tnika zanimive in lepe nagrade, ki jo podarja Bukvica, knjigarna in papirnica.

Zdaj pa veselo na delo!
Srečni izžrebanec Tednikove nagradne razrezanke je:
Anže Auer, 2288 Hajdina
Nagrado prejme po pošti. Iskrene čestitke!

Foto: ČG

let je živela v skupnosti na Polj-
skem, kjer je delala z otroki iz soci-
alno ogroženih družin. Seveda se 
je najprej morala naučiti poljščino.

Iva je odraščala v župniji Videm 
pri Ptuju v verni družini z dvema 
bratoma. Bili so dejavni v župniji. 
Tudi oče in mama sta zelo poveza-

Videm � Zadnja maša in slovo sestre Ive Horvat

Iva Horvat, misijonarka v Indoneziji
Na belo nedeljo, 16. aprila, se je od svojih župljanov in do-
mače fare poslovila sestra Iva Horvat, ki je konec meseca 
odšla v misijon v Indonezijo.

na s cerkvijo, od koder je črpala 
prve navdihe. Pri 25 letih se je 
odločila za redovništvo. Končala 
je študij biotehnologije in nato 

zaprosila za vstop v noviciat. Je 
naravoslovka, obožuje šport in 
rada bere.

Zdenka Golub

Pri pozni maši v cerkvi sv. Vida 
v Vidmu je bilo zelo svečano. 
Mašo je daroval domači župnik p. 
Klemen Slapšak v somaševanju s 
p. Tarzicijem Kolenkom, ki je bil 
še posebej ganjen, ko ji je zaželel 
srečno in blagoslovljeno pot, saj 
je spremljal njeno življenjsko pot 
in odločitve že od otroštva.

Sestra Iva je bila za misijonsko 
pot odločena že novembra 2021, 
ko je to zaobljubo tudi izrekla. 
Takratne slovesne svete maše in 
praznovanja so se poleg sester iz 
Ljubljane in Celja, bratov minori-
tov in kapucinov udeležile tudi 
sestre iz Poljske, Avstrije in Ma-
džarske, njena družina, prijatelji 
in župljani domače župnije. Na 
koncu maše je Iva prejela misi-
jonski križ, nato pa še prvo misi-
jonsko poslanstvo od generalne 
predstojnice iz Rima. V provinci 

Indonezije bo oznanjevala Kris-
tusa v eni največjih muslimanskih 
dežel na svetu, kjer je le tri od-
stotke kristjanov.Pomagala bo 
sestram v zdravstvu in opravljala 
vsa druga dela, ki ji bodo dode-
ljena.

Od novembra 2021 do letoš-
njega aprila je sestra Iva prežive-
la v Ljubljani, na Mirju v skupnos-
ti frančiškanskih sester Marijinih 
misijonarkah. Seveda je vmes 
imela kar nekaj priprav, med 
drugim tudi učenje angleščine. 
Bila je tudi pol leta na Malti, kjer 
se je izpopolnjevala na tečajih 
angleščine. Svojo redovniško 
formacijo in pripravo na svoje 
poslanstvo je opravljala na Polj-
skem, v Franciji in v Ljubljani. Pri 
sestrah jo je najbolj navdušila 
karizma in različnost, saj živijo 
v mednarodnih skupnostih. Pet 

Foto: Jože Kozel

Skupna spominska fotografi ja s sestro Ivo Horvat, mnogi stiski rok, objemi in solze v očeh …
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Ana Šeruga, roj. Lončarič, Dežno pri 
Podlehniku 29, roj. 1938 – umrla 19. 
maja 2023; Valburga Mlakar, roj. Merc, 
Spodnji Leskovec 24, roj. 1943 – umrla 
20. maja 2023; Marija Ljubec, roj. Plohl, 
Ptuj, Vodnikova ul. 5, roj. 1942 – umrla 
21. maja 2023; Anton Žitnik, Cirkovce 
41, roj. 1939 – umrl 21. maja 2023; Ciril 
Kužner, Kidričevo, Tovarniška c. 15b, 
roj. 1956 – umrl 21. maja 2023; Jožef 
Janžekovič, Bodkovci 30, roj. 1960 – 
umrl 22. maja 2023; Zdenka Grba, roj. 
Debeljak, Ptuj, Seliškarjeva ul. 12, roj. 
1940 – umrla 23. maja 2023; Marija 
Črešnik, roj. Žumer, Skorba 1, roj. 1940 
– umrla 23. maja 2023; Mojca Šalamun, 
roj. Šalamun, Mestni Vrh 8, roj. 1972 – 
umrla 24. maja 2023.

Umrli so 

Mali oglasi

STORITVE

PRODAJAMO razcepljena bukova 
drva vseh dimenzij in bukovo hlodo-
vino ter zelo kakovostne smrekove 
pelete, brezplačna dostava, ugodna 
cena. Danilo Horvat, s. p., Moškanjci 
1d. Tel. 051 667 170.

ODKUPUJEMO vse vrste hlodovine 
iglavcev in listavcev, hrast, bukev, 
bor, smreka … Možnost odkupa tudi 
na panju in spravilo lesa. Aleksan-
der Šket, s. p., Irje 3d, 3250 Rogaška 
Slatina. Tel. 041 785 318.

KMETIJSTVO

KUPIMO traktor, traktorsko prikolico, 
cisterno za gnojevko, krožne brane, 
cepilnik za drva in preostalo kmetij-
sko mehanizacijo. Telefon 041 923 
197.

KUPIM 20 kosov sena v kockah. Tel. 
031 326 682.

PRODAM bikca simentalca, starega 
12 dni. Tel. 070 250 441.

KUPIM priključke in traktor. Tel. 041 
680 684.

PLOVILA

JADRNICO Elan S375 prodam. Brez-
hibna, cena 600 evrov. Tel. 040 624 
680.

P R I  P R O D A J A L C I H  Č A S O P I S O V

wwwwwww re.re.reporporporportertertert si.si.si
IZ NOVE ŠTEVILKE

KONEC MEDENEGA LETA
Bo Miha Kordiš zrušil Luko Mesca in Roberta Goloba?

AVDIENCA PRI PAPEŽU
Kdo politikom levice v Vatikanu odpira vrata

INTERVJU: DEJAN ZAVEC, poslanec Gibanja Svoboda
Politika je tudi brutalna

INTERVJU: MARKO JUG, generalni direktor UKC Ljubljana
Z ministrom za zdravje ne komunicirava
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1. septembra 2023

SPOMIN
V teh dneh minevajo tri leta, odkar nas je 
zapustila naša draga mama in babica

Kristina Forštnarič
IZ BUKOVCEV 77
Hvala vsem, ki ji prižgete svečko in se z lepo mislijo spomnite na 
njo.

Tvoji najdražji

Zapel je zvon
tebi v slovo …
Poln bolečin
ostaja spomin,
ostaja praznina,
molk in tišina …

ZAHVALA
Ob boleči izgubi sina, brata in očeta

Zvonka Cafa
S KRČEVINE PRI VURBERGU 58B
Hvala vsem, ki ste ga pospremili na njegovo zadnjo pot.

Žalujoči: oče Zvonko, mati Marija, sestra Bernarda z družino, 
njegovi otroci in vsi žalujoči

Spomin je kot pesem, ki v srcu odzvanja,
spomin je kot cvet, ki nenehno poganja,
spomin je svetloba, ki dušo obliva,
spomin je ljubezen, ki v srcu prebiva.

SPOMIN
Danes mineva leto dni, odkar si za vedno 
odšla, draga hčerka, sestra, vnukinja, teta, 
svakinja, nečakinja, sestrična in neizmerno ljubeča mamica

Valerija Gavez 
rojena Koritnik

IZ GRAJENE 16

Hvala vsem sorodnikom, prijateljem in znancem, ki postojite ob 
njenem preranem grobu in prižigate svečke.

Vsi, ki te zelo pogrešamo

Nisi se izgubil kot zven v tihoto,
n isi odšel v nič in pozabo.
Po tebi merim stvarem pomen in tvojo pesem
skušam peti za tabo.
(Tone Pavček)

OSMRTNICA
Z bolečino v srcu sporočamo žalostno vest, 
da nas je zapustil naš dragi

Franček Emeršič
po domače Šukov Franček

IZ PTUJA
Na njegovo zadnjo pot ga bomo pospremili v sredo, 31. maja, ob 14. 
uri na novem rogozniškem pokopališču. Žara bo položena v vežico 
na dan pogreba ob 12. uri. 
Cvetje in sveče hvaležno odklanjamo.

Žalujoči: hčerka Martina z Robijem ter vnuka Blaž in Vid

Otvoritev razstave 
SLIKAR NAJ BO

1. JUNIJA ob 18. uri
Kavarna Evropa Ptuj

Izvedena bo licitacija grafičnih del in intarzij uporab-
nikov, ter prodajna razstava intarzij Voja Veličkoviča. 

Izkupiček bo namenjen dvigu kvalitete življenja 
naših uporabnikov.

Veselimo se druženja z vami!
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Danes bo sončno. Popoldne in zve-
čer bo nastala kakšna ploha ali 
nevihta, v južnih krajih pa lahko 
že zjutraj. Kakšna bo možna tudi 
v noči na sredo. Pihal bo vzhodni 
veter, na Primorskem šibka bur-
ja. Najnižje jutranje temperature 
bodo od 10 do 14, na Primorskem 
do 18, najvišje dnevne od 20 do 
24, na Primorskem do 27 °C.

OBETI: V sredo bo bolj oblačno, 
krajevne padavine, deloma plohe, 
bodo nekoliko pogostejše. 

Vir: ARSO

Napoved za Podravje

Lepo vreme rožnika prvega dne, 
kmetje se letine vesele.

torek � 30. maja 2023Črna kronika24

Rojstva: Doroteja Repnik – deklica Neža; Tamara Rebrec – deklica 
Evelin; Tjaša Podgoršek – deklica Hana; Viktorja Meško – deklica 

Tadeja; Renata Novak – deklica Emili; Karmen Hebar Verlek – deček 
Maj; Teja Kokalj – deček Leo; Nadja Petrovič – deček Gabrijel.

Poroke – Ptuj: Borut Vaupotič, Ptuj, Čarmanova ul. 9, in Renata Ma-
tjašič, Gabrnik 22; Danijel Gojkovič, Pobrežje 170, in Monika Liber, 
Drenovec 1; Branko Roškar, Gabrnik 51, in Renata Marčič, Skoke, 

Jerebova ul. 16; Primož Plohl in Andreja Majcen, Dornava 142f; Ivan 
Kokot in Metka Žnidarič, Turški Vrh 33a; Rok Jerič Lenartič, Ptuj, 
Gubčeva ul. 37, in Nadja Oman, Ptuj, Slovenskogoriška c. 6; Nino 
Bračič, Placar 40b, in Patricija Kekec, Ptuj, Mežanova ul. 16; Denis 
Krajnc in Tajda Ljubec, Ptuj, Osojnikova c. 25; Robert Potočnik in 

Nataša Meznarič, Zg. Leskovec 19.

Dom Tine Recek sploh ni na zelo 
strmem terenu, kot bi marsikdo 
pričakoval. Prav tako se starejši 
sosedje ne spomnijo, da bi na tem 
delu občine kdaj plazilo. Tokrat so 
bile količine vode tako ekstremne, 
da je zemlja ni več mogla požirati. 
»Najprej mi je voda začela iz zgor-
nje strani udirati v kopalnico. Rav-
no sem z metlo skušala odstraniti 
vso to vodo, ko sem zaslišala poka-
nje, nato pa glasno vpitje soseda: 
»Beži, beži, hitro beži ven«. Začela 
sem teči in se ustavila nekaj metrov 
od vhodnih vrat. Nemočno sem 
strmela v plaz in si mislila, prosim, 
ustavi se. Dokler tega ne doživiš, si 
niti v sanjah ne predstavljaš, kako 
grozno je,« je svojo stisko opisala 
Tina, ki se je pred petimi leti pre-
selila v Haloze. Kupila si je majhno 
hišo in jo z veliko truda, marljivosti 
in veselja obnavljala. Sedaj pa ji je 
plaz samo v nekaj sekundah uničil 
dom. Voda je zalila klet in pritlič-
ne prostore, pohištvo je uničeno. 
Prve dni je spala pri sosedih in 
sestri v Slovenski Bistrici, čez dan 
pa je bila doma, saj je morala pos-
krbeti še za svoje kokoši in muci. 
Tina je zaposlena v mariborskem 
zavetišču za živali, marsikdo pa jo 
pozna kot veliko ljubiteljico in reši-
teljico živali.

Recekova: »Moja edina 
želja je, da bi hiša lahko 
ostala«

Pred dnevi se je vrnila v svoj 
dom, kljub temu da ne ve, kako 
varno je sploh bivati v njem. To bo 
ocenil geomehanik, ki ga bo mora-

la plačati sama. Kdaj bo lahko pri-
šel, ne ve, saj so trenutno vsi zelo 
zasedeni. Njena edina želja je, da 
bi lahko obdržala hišo in začela sa-
nacijo. Na sosednji parceli ima tudi 
vinograd, ki ga sama obdeluje. Če 
se bo zgodil črn scenarij, bo primo-

rana vse skupaj pustiti in ponovno 
zaživeti kje drugje. »Kljub vsemu, 
kar se je zgodilo, sem najbolj mir-
na doma, drugače ves čas premle-
vam, ali je moja hiška še na svojem 
mestu. Zelo me skrbi tudi večja raz-
poka pred hišo, ki se še kar naprej 

premika. Strah me je, da se bo tudi 
tukaj odtrgal večji kos zemlje,« je 
povedala Tina. V naslednjih dneh 
naj bi jo obiskal cenilec, zavaroval-
nica naj bi ji povrnila samo del ško-
de, ki je posledica vdora vode, ne 
pa tudi plazu. Zelo hvaležna je ga-
silcem in sosedom za vso pomoč, 
prav tako pa številnim prijateljem 
in vsem dobrotnikom, ki zanjo zbi-
rajo sredstva. Nekateri ji pošiljajo 
pomoč kar na njen domači naslov 
ali pa ji nudijo moralno podporo s 
klicem oz. poslanim sporočilom. 
»Veseli me, da me obkroža veliko 
dobrih ljudi, ki so mi priskočili na 
pomoč. Vsakemu izmed njih se iz 
srca zahvaljujem Kar ne morem 
verjeti, koliko ljudi misli name.« Še 
posebej se je angažirala Breda Le-
dinšek iz Maribora, ki je pobudnica 
zbiranja denarja za Tino.

V občini Zavrč plaz ogroža tudi 
stanovanjsko hišo v Belskem Vrhu. 
Skupno so sicer po nedavnem neu-
rju zabeležili več kot 50 dogodkov. 
Voda je zalila kleti desetih stano-
vanjskih hiš in gospodarskih po-
slopij, na cestah je bilo ogromno 
zemljine, tudi dreves, v Pestikah je 
utrgalo večji kos ceste. Še posebej 
so se v minulih dneh izkazali završki 
gasilci in člani civilne zaščite Zavrč, 
ki so črpali meteorne vode iz kleti, 
odstranjevali podrta drevesa, čisti-
li prepuste, s protipoplavnimi vre-
čami varovali ogrožene objekte, 
usmerjali promet od poplavljenih 
območij, polagali folijo na spolzelo 
zemljino ...

Estera Korošec

Zavrč � Tina iz Hrastovca ne ve, ali je njena hiška sploh še varna za bivanje

»Beži, beži, samo hitro beži ven«
Tudi občina Zavrč je ena izmed tistih, kjer se je v zadnjem neurju sprožilo večje število plazov. Eden izmed njih 
ogroža stanovanjsko hišo Tine Recek v Hrastovcu. Le nekaj metrov stran od njenega doma ležijo izruvana drevesa, 
kokošnjak je prestavilo, ograjo podrlo … Ko vse to razdejanje vidiš v živo, ostaneš brez besed.

Foto: EK

Plaz večjih razsežnosti se je sprožil za stanovanjsko hišo in se še vedno ni umiril.

Foto: EK

Le nekaj metrov od hiše in kokošnjaka so popadala izruvana drevesa.

Foto: EK

Tina Recek upa, da bo še naprej lahko živela v svoji hiški. 

„Ptujski veterani ta dan obeležujemo kot prvi strel v času osamo-
svajanja RS, čemur seveda nekateri oporekajo. Danes tisti, ki si pri-
laščajo vse zasluge za zmago leta 1991, dogodka na Ptuju največkrat 
sploh ne omenijo. Dogodki iz leta 1990 in 1991 naj bodo postavljeni 
za zgodovino v muzej, ne glede na to, kako se ta muzej imenuje. 
Pomembno je, da so dogodki v njem prikazani resnično, zgodovina 
prikazana tako, kot se je dejansko zgodilo. Ponosni smo, da nam je 
skupaj z Elektro Maribor na transformatorju uspelo odkriti spomin-
sko ploščo v spomin na ta dogodek in tudi izdati spominski zbornik z 
naslovom Elektro Maribor v prizadevanjih za samostojno in nedvisno 
Slovenijo. Še naprej si bomo prizadevali, da pomembni dogodki iz 
osamosvajanja Slovenije in vojne ne utonejo v pozabo. Naj ne bo ni-
koli pozabljeno,“ je ob obletnici prvega strela na Ptuju povedal Vlado 
Žgeč, predsednik OZVVS Ptuj.          

Slavnostni govornik mag. Matjaž Ravbar, v.d. direktorja Uprave RS 
za vojaško dediščino je spomnil je na pomembnejše mejnike sloven-
ske osamosvojitve. V ustavnem smislu se je razpad Jugoslavije začel 
že leta 1988 s sprejemom amandmajev k zvezni ustavi, kar je vodilo 
tudi do sprememb slovenske republiške ustave, ki je septembra leta 
1989 prinesla pravico do samoodločbe, možnost pluralnih volitev in 
tudi nenazadnje našo aktualno himno, Zdravljico. Prvo stopnjevanje 
napetosti v Sloveniji se je maja 1991 odvilo pri Pekrah. Kot odgovor na 
eskalacijo je slovenska stran pričela z odklapljanjem elektrike, vode, 
poštno-telekomunikacijskih linij vojašnicam JLA po vsej Sloveniji. 24. 
maja tudi na Ptuju, ko je vojak JLA ranil Borisa Frasa. Na srečo so ak-
tivni boji za ubranitev novoustanovljene države z orožjem trajali le 
10 dni. „Vseslovenski odpor, v katerem so sodelovali pripadniki TO, 
organov za notranje zadeve, civilne zaščite, civilne obrambe in druž-
be sploh, je nasprotnika prisilil v obrambo povsod in vselej. H končni 
zmagi je svoje prispevala tudi diplomacija in mednarodna skupnost. 
Na srečo vojna ni bila klasična, ki smo jo kasneje gledali na Balkanu 
in jo danes gledamo na vzhodu Evrope. Kljub temu je v obrambi do-
movine padlo 19 braniteljev in več civilnih in nedolžnih oseb. Suve-
renost pa smo dokončno dočakali 25. oktobra 1991. Dogodki okrog 
trafopostaje 127 so in bodo ostali za vedno pomemben kamenček v 
mozaiku osamosvojitve za spomin in opomin,“ je izpostavil slavnostni 
govornik.

Z igranjem na harmoniko in kitaro sta spominsko slovesnost obo-
gatila učenca OŠ dr. Franja Žgeča Dornava, Lan Janžekovič in Matevž 
Vinkovič.

MG

Ptuj � Obletnica prvega strela

»Naj ne bo nikoli pozabljeno«
Spominska slovesnost ob obletnici prvega strela v času osa-
mosvajanja RS na Ptuju je 24. maja potekala na dvorišču 
bivše vojašnice na Vičavi. Spremljali so jo tudi praporščaki 
domobljubnih in veteranskih organizacij. 24. maja leta 1991 
je vojak JLA streljal na elektromonterje Elektra Maribor in s 
strelom ranil Borisa Frasa. 

Foto: Črtomir Goznik

Na spominski slovesnosti je govoril zgodovinar Matjaž Ravbar.
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